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روزنامه

افزایش  با  همزمان   : گفت  قم  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل 
برودت ها در سطح استان مصرف گاز طبیعی در قم با رسیدن به 
عدد ۱۰ میلیون متر مکعب نصاب جدیدی را در مقایسه با زمان 
مشابه سال های گذشته ثبت کرد. مهندس نصیری در گفت و با 
اعلام اینکه از آبان امسال و همزمان با سرمای هوا میزان مصرف 
گاز در استان افزایش یافت، افزود: امروز میزان مصرف گاز طبیعی 
در قم با ۱۰ ملیون مترمکعب رسید که رکوردی جدید به شمار 
می رود. نصیری با تاکید بر ضرورت صرفه جویی در مصرف گاز 
و مدیرت مصرف در بخش های خانگی و تجاری، گفت: با وجود 
اینکه قم به لحاظ قرار گرفتن در مسیر خط سراسری مشکلی در 

درصدی   ۲۰ تخفیف  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
پرداخت عوارض ساختمان های ساخته شده برای دریافت گواهی 

عدم خلاف و پایان کار به مناسبت نهم دی و دهه فجر خبر داد.
محمود مسگری در حاشیه یکصد و هفتاد و سومین جلسه 
شورای اسلامی شهر قم با اشاره به کاهش درآمد های شهرداری 
در دوره شیوع کرونا، گفت: امسال به پروانه های ساختمانی درحال 
صدور تخفیفی داده نمی شود و این تخفیف به بناهای ساخته 
شده که درخواست گواهی عدم خلاف و پایان کار هستند تعلق 
می گیرد. وی افزود: این مصوبه از نهم دی تا بیست و دوم بهمن در 

مناطق ۸ گانه شهرداری شهر مقدس قم اعمال می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

مصرف گاز طبیعی درقم رکورد زد
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد

تخفیف ۲۰ درصدی عوارض ساخت وساز
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جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

حماسه 9دی پیام بصیرت و هوشمندی ملت ایران بود

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:

غفلت کنیم، پیک بعدی کرونا در 
بهمن ماه خواهد بود

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم هشدارداد

پلمب در انتظار 
پاساژهای ناایمن 
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فوتی های کرونایی قم برای چهارمین بار، »صفر« شد

8

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: اگر کوچک ترین 
غفلتی درباره رعایت پروتکل های بهداشتی داشته باشیم، پیک 
بعدی بیماری در بهمن ماه خواهد بود که اتفاقات ناگواری را 
به همراه دارد، زیرا رفتار ویروس کرونا قابل پیش بینی نیست و 

اکنون جهش فوق العاده ای یافته است.  علی رضا رییسی روز 
و  دوشنبه در همایش بررسی آخرین وضعیت طرح مدیریت 
کنترل اپیدمی کووید ۱۹ به شیوه محله و خانواده محور )طرح 
سردار شهید سلیمانی( که با حضور وزیر بهداشت و حضور 

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: کمک های مردم 
استان به مراکز نیکوکاری قم در هشت ماه نخست سال جاری در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته، ۱67 درصد رشد داشت. سید محمد رضا میره ای  با اشاره به 
فعالیت مراکز نیکوکاری در استان قم اظهار کرد: مردم استان در هشت ماه نخست 
سال جاری، مبلغ ۲۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان به مراکز نیکوکاری قم کمک 
کردند که این کمک ها در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، ۱67 درصد رشد 
داشت. وی گفت: 6۰ مرکز نیکوکاری در استان قم داریم که برخی از این مراکز یک

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم خبرداد

رشد 167درصدی کمک های مردمی به مراکز نیکوکاری
 

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم، اجرای طرح پارکومتر 
در حاشیه معابر را اقدامی در راستای مدیریت پارک حاشیه ای ارزیابی کرد. قاسم 
طالبی ضمن اشاره به اجرای طرح پارکومتر در برخی از معابر پر ترافیک سطح شهر، 
گفت: طرح مدیریت پارک حاشیه ای با هدف بوجود آوردن عدالت استفاده از فضای 
پارک حاشیه ای و روان سازی ترافیک شهری از آبان ماه سال جاری طراحی شده 
است. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اجرای این طرح را بر 
اساس ثبت پلاک خودروهای پارک شده خواند و افزود: در این طرح پلاک خودروها

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

مدیریت پارک حاشیه ای معابر با اجرای طرح پارکومتر
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مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبر داد

اجرای طرح ضربتی کاهش 
آسیب های اجتماعی

متکدیان، بلامکان ها ،کودکان خیابانی ومعتادان 
جمع آوری می شوند

شهروندان ازهرگونه کمک به متکدیان خیابانی 
خودداری کنند

مالک  اگر  گفت:  قم  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون 
مجتمع های تجاری ناایمن نسبت به ایمن سازی اقدام نکنند 
در گام نخست منع رفت و آمد را برای آن ها در نظر خواهیم 
کرد.   خواهیم  پلمب  را  مکان ها  آن  بعدی  مرحله  در  و  گرفت 
با بیان اینکه بنای دستگاه قضا بر  سلطانی درگفت و گویی  

تعامل با مالکین مجتمع های تجاری است و مسئولیت حوادث 
در وهله اول بر دوش مالکان است اظهارداشت : اگر مالک این 
مجتمع های تجاری ناایمن نسبت به ایمن سازی اقدام نکنند 
توسط شهرداری و آتش نشانی به دادستانی اعلام می شود و 
دادستانی برای حفظ جان شهروندان به عنوان مدعی العموم 

آیت الله اعرافی:

انتقام ما قطعی و حتمی خواهد بود
 مدیر حوزه های علمیه با اشاره به ابعاد گوناگون مکتب شهید سلیمانی گفت: روز انتقام 
نزدیک است و دشمنان روزگار سختی را تجربه کرده و شکستی بزرگ را متحمل خواهند 

شد.
آیت الله علیرضا اعرافی ظهر دوشنبه در همایش جبهه جهانی شباب المقاومه با اشاره به 
ویژگی های شاخص این دو شهید بزرگوار گفت: شهیدان حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی 
المهندس که نماد اخلاق، بصیرت، آگاه به شرایط و جان فشانی برای اسلام و آرمان های 
بزرگ انقلاب بودند، عبرت ها و تجارب بسیاری برای تاریخ به یادگار گذاشتند. وی با اشاره 
به ضرورت تبیین فضائل شهیدان حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس برای جوانان 
در سراسر کشورهای اسلامی افزود: این دو شهید بزرگ به ما می گویند که شایسته نیست 
امت اسلام با بیش از یک میلیارد و نیم جمعیت و بهره مندی از ذخایر بی پایان و منابع 
انسانی و نسل جوان غیور و شجاع و نقاط استراتژیک، اسیر آمریکا و صهیونیست ها قرار 

گیرد و نباید در برابر دولت های حقیر عربی و رژیم جعلی صهیونیستی تسلیم شویم.
جریان مقاومت فصل جدید در امت اسلامی رقم می زند

مدیر حوزه های علمیه به بیان ابعاد گوناگون مکتب شهید سلیمانی پرداخت و گفت: 
امروز با الهام از مکتب این شهیدان باید گفت زیبنده نیست یک رژیم غاصب و ضعیف که 
هفتاد سال از تأسیس شدنش می گذرد یا دولت های حقیر همچون سعودی ها با مقدرات 
امت اسلام بازی کنند و همه بدانند که جریان مقاومت یکی از بزرگترین نمادهای حاج 
قاسم سلیمانی بود که با تدبیر رهبری شکل گرفت و این جریان فصلی جدید و برگی نو در 

تاریخ امت اسلام رقم زد که با خون این شهیدان نیز عمق بیشتری یافت.
افزایش توطئه ها برای تضعیف جبهه جهانی مقاومت

آیت الله اعرافی با اشاره به اینکه حوزه خود را در خدمت جریان مقاومت می داند، گفت: 
خوشبختانه امروز جمع جوانان مسلمان با محوریت قدس شکل گرفته و این گفتمان 
هر روزه در حال انتشار است و با شکل گیری جبهه بین المللی اسلامی توطئه ها افزایش 
پیدا کرده و این بدان جهت است که دستاوردهای ما بسیار زیاد بوده و توطئه ساختن و 
پرداختن جریان های بدلی از اسلام همچون داعش، گواه بر این است که آمریکایی ها 
داعش را ساخته اند تا چهره ناب اسلام و حرکت توفنده انقلاب و جبهه مقاومت تخریب 
شود و اگر این موانع را جلو نیاورده بودند محو اسرائیل و پیشرفت مسلمانان سرعت 

بیشتری می یافت.
انتقام جبهه مقاومت قطعی و حتمی است

عضو شورای عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه حاج قاسم نماد فصل نو و شبکه 
بین المللی اسلامی بود، گفت: حاج قاسم داعشی را شکست داد که اگر این باقی 
می ماند، امروز وضعیت جهان اسلام بسیار ناگوار بود و دشمنان باید بدانند که جوانان امت 
اسلام به هم پیوسته هستند و زنجیره ای استوارتر خواهند شد و راه را خواهند بست و انتقام 

ما قطعی و حتمی است و این موضوع به حال خود رها نخواهد شد.
 وی در پایان افزود: این جریان تازه آغازی بر شکست های شما اهریمنان بود و این آغاز 
به شکست شما خواهد انجامید و این مسیر قطع نخواهد شد و امت اسلام به صورت روز 
افزون بیدارتر می شوند و در برابر توطئه ها خواهند ایستاد و به زودی روز انتقام فرا خواهد 
رسید و دشمنان اگر تسلیم نشوند، روزگار سختی را تجربه و شکستی بزرگ را متحمل 

می شوند.

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم:

مراسم اربعین شهید فخری زاده در قم 
برگزار می شود

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران قم گفت: مراسم بزرگداشت دانشمند برجسته 
صنعت دفاعی شهید دکتر محسن فخری زاده، همزمان با اربعین شهادت این شهید 

والامقام در حرم حضرت معصومه)س( برگزار می شود. 
حجت الاسلام حسن هنرمند در این زمینه افزود: این مراسم روز دوشنبه ۱۵ دی ماه با 
حضور خانواده شهید و جمعی از مسئولان استان با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 

شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( ترتیب می یابد.
وی ادامه داد: به دلیل شرایط خاص کنونی و ضرورت رعایت فاصله اجتماعی این مراسم 

بدون حضور عموم مردم برگزار و از طریق سیمای استان پخش مستقیم خواهد شد.
وی بیان کرد: مراسم اربعین شهادت دانشمند ارشد وزارت دفاع ساعت ۱۸:۳۰ در 

شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر با سخنرانی امام جمعه قم برگزار می شود.

شهردار قم به مناسبت ایام فاطمیه و دهه بصیرت پیامی 
صادر نمود.

به گزارش شهرنیوز، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد به 
مناسبت ایام فاطمیه و دهه بصیرت پیامی صادر نمود.

متن پیام به این شرح می باشد:
بسمه تعالی

مقیاس فهم بشری عاجز از درک الطاف و اسرار الهی است 
مگر آنکه توفیق یار شود و عنایت همراه

با مطالعه و درس آموزی از زندگی کوتاه بانوی بی همتا 
صدیقه کبری حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها می توان 
به این امر واقف گردید که ایشان سند تحول نظام خلقت 
است و بصیرت از محضر ایشان کسب فیض نموده و جوهر 
اشک  آثار  می نویسد  خوبی ها  و  فضائل  از  که  قلمی  هر 
دلتنگی بر مظلومیت اوست؛ خوبی ها همواره ازسفره ی با 
کرامت این سرچشمه نور الهی ارتزاق می کنند و میهمان 
خوان پر نعمت ایشان هستند و کسی می تواند و لیاقت 
حلقه اتصال زنجیره رسالت و امامت را دارد که در هر دو 
ساحت ام باشد هم ام ابیها و هم سرچشمه فیض بی انتها.

هستی  عالم  مراتب  باطن،  صفای  میزان  به  شک  بی 
نور  سراسر  مسیر  فاطمه)س(  حضرت  و  می گردد  طی 
سعادتمندی را به زیبایی با تعبیر لطیف “من أصعد إلی الله 
خالص عبادته، أهبط الله عزوجل إلیه أفضل مصلحته؛ 
خداوند  سوی  به  را  خود  خالصانه  عبادتهای  که  کسی 
فرستد، پروردگار بهترین مصلحت او را به سویش فرو خواهد 
فرستاد” ترسیم نمودند که دامنه ی تفسیرشان در وُسع 
زمان و مکان نگنجد و با این فراز زیبا تنها چشمه ای ازصعود 
ونزول بصیرتی در ثُمَّ دَنا فَتَدَلّی، فَکاَنَ قابَ قوسینِ اَو اَدنی 

نمایان می گردد.
دو  هر  اسرارخلقت  پردازگفتمان  نظریه  این  قدر  و  قبر 

مخفی و از رموز عالم هستی است؛ بگونه ای که آرامش که 
خود مقصود دل های بی قرار و ناآرام بوده؛ خود بی تاب 
عنایت این دردانه عالم خلقت می گردد و با پایمردیش در 
ولایتمداری؛ دل شعله هم به حال مظلومیتشان سوخت و 
اثرش را بر درب منزل و قلب محفل به یادگار گذاشت و قلم و 
فهم توان همگامی برای انعکاس تمامی حس معنا را ندارند 

و تنها گاهی تشکیکی از نور درک، ظاهر می گردد.
دشمن همواره از بصیرت و دشمن شناسی وحشت داشته 
که شهادت سردار سلیمانی و شهید فخری زاده گام های 
ناکام برای عقیم سازی فهم و شناخت بوده که فکر می کند 
با حذف فیزیکی افراد، هویت فرهنگی ما دچار تحول و 

تشتت می گردد.
حماسه نهم دی ماه و دهه بصیرت تجلی ولایت محوری 
مردم و تبلور بینش و قدرت تحلیل سیاسی آنان بوده که 
تحقق بیانیه گام دوم انقلاب در راستای تداوم این بصیرت 

است.
پا  به  عزا  خیمه  غم،  و  اشک  فاطمیه  ایام  فرارسیدن  با 

کرده اند و خود صاحب عزا شده اند.
را  علیها  الله  سلام  زهرا  حضرت  شهادت  ایام  اینجانب 
تسلیت عرض نموده و ضمن گرامیداشت دهه بصیرت، 
سالگرد شهادت سردار دلها حاج قاسم سلیمانی و چهلمین 
روز عروج عاشقانه شهید فخری زاده امیدوارم میهن عزیز 
اسلامی ما تحت عنایات حضرت بقیه الله الاعظم عجل الله 
تعالی فرجه الشریف، با رهبری حکیمانه مقام معظم رهبری 
مدظله العالی، رهنمودهای مراجع عظیم الشان، علماء 
جلیل القدر و همراهی با بصیرت مردم فهیم و ولایتمدار قم 

شاهد درخشش بیش از پیش این نظام الهی باشیم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت
 ایام فاطمیه و دهه بصیرت

با سرمایه ملی و سرنوشت 
جامعه نمی توان قمار کرد

میان مدت  آینده  برای  شاید  آن  استخراج  و  رمزارز   
۱۰ساله همراه با ریسک هایی باشد؛ مثل هر فناوری 

دیگری. گروهی ممکن است آن را آینده پول در ۱۰ سال بعد بدانند و برخی دیگر با 
دلایلی دیگر آن را یک موج زودگذر! البته شاید اگر به جای ۱۰ سال عدد ۱۰۰ سال 

باشد به گروه اول افزوده شود. پس رشد این فناوری ریسک های خودش را دارد.
بسیاری از فناوری های نو در جامعه ایران همراه با نگاه منفی و نوعی مقاومت روبه رو 
بوده اند. از سال هایی دور که وقتی رادیو به ایران آمد ممنوع بود تا حتی شاید تجربه هایی 
مانند ممنوعیت ویدئو. تمامی این فناوری ها سرنوشت دیگری نیز می توانستند داشته 
باشند؛ داستان استقبال و خوشامد ما در برابر فناوری! اما این یک سوی ماجرا است؛ 
اگر فناوری هایی می آمدند و شکست می خوردند و هزینه های ملی فراوان صرف آن ها 
می شد چه؟ بسیاری از فناوری ها در همان ابتدا شکست خوردند و شاید اگر بی محابا به 
آن ها خوش آمد گفته بودیم؛ میراثی که باقی مانده بود؛ تجربه یک شکست بود. برای من 
به عنوان یک سیاست گذار، انتخاب هایم بیش از تاثیرات محدود برای یک فرد یا شرکت 
است. به همین دلیل است که برای پذیرش یک فناوری )مانند استخراج رمزارز( باید هم 
دغدغه آن را می داشتم که آینده یک صنعت با فناوری هراسی و تنگ نظری از میان نرود 
و هم آن که خوشامدگویی اغراق شده نیز جهت گیری اشتباه به سرمایه گذاری ملی نشان 
ندهد. میانه این دو راه است که سیاست گذاری را سخت می کند. اما میانه این دو راه همان 
چیزی است که در مدیریت به برنامه ریزی پابرجا شناخته می شود؛ یعنی اگر فناوری رشد 
پیدا کرد، افسوس زیاد نخوریم و اگر هم شکست خورد، باز هم افسوس زیاد نخوریم. پیدا 
کردن این میانه همان کار سختی بود که در چند سال گذشته با آن روبه رو بودم. از یک سو 
نباید اجازه توقف فعالیت داده می شد؛ حتی باید کمک می شد تا فعالیت های مرتبط با 
آن هم قانونی می شد و هم سرمایه گذاری های قبلی بخش خصوصی به رسمیت شناخته 
می شد و هم باید از اغراق ها هم جلوگیری می شد. اغراق هایی مانند آن که برخی مدعی 
می شدند این ابزار برای بی اثرشدن تحریم ها کافی است یا حتی در خصوص از میان 
رفتن پول ملی در آینده ای نزدیک سخن می گفتند و در این راه تصویری می ساختند که 
شبکه های اجتماعی جانشین بانک مرکزی می شوند! به عبارتی هر دو گروه مشغول یک 
قمار ملی بودند. آن که جلوی فناوری تازه را سد می کرد داشت قماری می کرد که نتیجه 
آن عقب ماندگی در فناوری بود و کسی که غلو می کرد داشت قماری ملی دیگری روی آن 

فناوری می کرد. اما با سرمایه ملی و سرنوشت جامعه هیچ گاه نمی شود قمار کرد!
ایستادن در میانه این دو راه یک مساله بود: رسمیت بخشی به استخراج و در همان 

حال هشدار عقلانی و یادآوری ریسک های سرمایه گذاری ها بر روی رمزارز.
در این راه مجموعه ای از راهبردها پیش گرفتم، که چند مورد آن را اشاره می کنم:

رسمیت بخشی به فناوری نو: این که این فعالیت استخراج رمزارز رسمی شود، برای آن 
موافقت اصولی و پروانه بهره برداری صادر شود تا بتوانند در شهرک های صنعتی رسما 
به فعالیت آغاز کنند. این که بتوانند ابزار استخراج را رسما از گمرک وارد کنند و این که 
بتوانند رسما محصول نهایی خود یعنی رمزارز را در صرافی ها و بازار بین الملل به فروش 
برسانند. تقویت زیرساخت های ملی: چه این فناوری موفق شود و چه نشود؛ نیاز به 
زیرساخت هایی دارد. اما دولت حق ندارد از بودجه عمومی زیرساخت های یک فناوری 
پرریسک )استحراج رمزارز( را به صورت مستقیم یا غیرمستقیم سرمایه گذاری کند؛ 
اما اگر سرمایه گذاری هم نکند نمی تواند رشد کند. به همین دلیل باید مقررات گذاری 
به سمت ایجاد زیرساخت های دومنظوره می رفت. مثلا امکان احداث نیروگاه، چه 
رمزارز قانونی شود و چه نشود، زیرساختی مورد نیاز است. پس گاهی پابرجایی یعنی 
بازیگران مختلف: استخراج رمزارز نمونه یک مساله  دومنظوره سازی ها. مشارکت 
سخت و پیچیده است. رمزارز به عنوان ابزار تراکنش در حوزه ماموریت های بانک 
مرکزی، از حیث پروانه بهره برداری و صنعت بودن ذیل ماموریت های وزارت صنعت، 
از حیث به کارگیری اش و پتانسیل اش برای اقتصاد سیاه یک مساله امنیتی و از حیث 
منبع اصلی اش که برق است ذیل وزارت نیرو قرار داشت. پس باید از ابتدا مشارکت 
ذی نفعان را با اجماع سازی پیش می بردیم. شاید در این گونه مسائل همه راضی 
نباشند؛ اما ارزش این مسائل در رسیدن به راه حل، در خلال فرآینده گفت گو است؛ 
نوعی مذاکره در داخل! به هر حال این قطار بخشی از مسیر را آمده است و بخشی را 
خواهد پیمود. تلاش من و همکارانم آن بود که تجربه تلخ ممنوعیت یک فناوری را این 
بار کمی تغییر داده باشیم. این که شاید وزارت ارتباطات می توانست به دلیل آن که 
خارج از حیطه وظایف اوست، با عافیت طلبی کنار بنشیند؛ اما راحت طلبی نکرد و 
سعی کرد بازیگری کند؛ سعی کرد به فناوری خوشامد بگوید ولی در آن هضم نشود؛ و 

در یک کلام: سعی کردیم از تجربیات پیشینیان خود درس بگیریم.

محمد جواد آذری جهرمی*
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وزیر بهداشت اعلام کرد

کاهش حداقل ۵۰ تا ۶۰ درصدی مرگ و 
میر روزانه کرونا 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از کاهش حداقل ۵۰ تا ۶۰ درصدی 
مرگ و میر روزانه کرونا در کشور خبر داد و گفت: این افتخاری است که با همدلی 
و وفاق بین وزارت بهداشت، بسیج، دستگاه های مختلف و همراهی مردم به دست 

آمد. 
به گزارش ایرنا از وبدا، دکتر سعید نمکی روز دوشنبه در حاشیه همایش بررسی 
آخرین وضعیت طرح مدیریت و کنترل اپیدمی کووید۱۹ به شیوه محله و خانواده 
محور )طرح سردار شهید سلیمانی( که با حضور فرمانده کل سپاه پاسداران و 
حضور مجازی روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی و فرماندهان 
سپاه برگزار شد، افزود: همدلی و وفاقی که با نیروهای مسلح و سازمان بسیج 
داشتیم، مربوط به امروز نیست. سال گذشته خوشبختانه طرح بسیج ملی کنترل 
فشار خون را با کمک بسیجی ها در کشور اجرا و در آن طرح حدود ۳۰ میلیون و 
۷۰۰ هزار را رصد و تعداد قابل توجهی بیمار جدید که از پرفشاری خون خود بی 

خبر بودند را شناسایی کردیم.
وی اظهار داشت: به محض ورود ویروس کرونا به کشور، با عزیزان در سپاه و 
امسال  ماه  اردیبهشت  و  فروردین  آنها در  با کمک  و  بسیج جلساتی داشتیم 
و  برسانیم  روز  از ۴۰ مورد در  به کمتر  را  بیماران  روزانه  و میر  توانستیم، مرگ 

کووید۱۹ را به شکل قابل توجهی مهار کنیم. 
نمکی افزود: در طرح بسیار ارزنده شهید حاج قاسم سلیمانی، کار مشترکی را 
از ۲۰ آبان با سازمان بسیج در سراسر کشور آغاز کردیم و با گذشت حدود ۴۰ روز 
از آغاز این طرح با وجود اینکه هدف گذاری کرده بودیم که میزان مرگ و میر روزانه 
بیماران ۱۰ درصد و میزان بستری بیماران ۳۰ درصد کاهش پیدا کند. با افتخار 
می گوییم که خدا به این حرکت، برکت داد و امروز شاهد کاهش حداقل ۵۰ تا 
۶۰ درصدی مرگ و میر بیماران و همچنین کاهش ۶۰ تا ۷۰ درصدی بستری 

بیماران هستیم. 
وزیر بهداشت یادآور شد: خوشبختانه روند بیماری و مرگ و میر بیماران در کشور 
رو به کاهش و تنزل است و این از افتخاراتی است که در اوج التهاب جهانی و 
سرکشی کرونا برای جهان اما در جمهوری اسلامی ایران با همدلی و وفاق بین 
وزارت بهداشت، بسیج، دستگاه های مختلف و همراهی مردم، به دست آمد و 
امیدواریم که با این وفاق و همدلی و سرمایه گذاری عظیم ملی که شکل گرفته 

بتوانیم تا انتهای مهار ویروس، گام های موثرتری را برداریم. 
اقدام می کنیم؛  تاکید کرد: در طرح شهید سلیمانی در سه حوزه  نمکی 
مراقبت، حمایت و نظارت. در هر سه حوزه دستاوردهای چشمگیری در کشور 
داشته ایم. در بخش مراقبت توانسته ایم با مراقبت خانه به خانه و مراقبت در 
مراکز سرپایی که به شدت گسترش پیدا کرده، ویروس را هدف قرار دهیم. در 
طرح شهید سلیمانی، تعداد تست های روزانه را بالا بردیم و بیماریابی را فعال و 
تقویت کردیم. وی ادامه داد: در حوزه نظارت غیر از سازمان بسیج برخی دستگاه 
های دیگر از جمله هلال احمر در کنار وزارت بهداشت بوده و توانستیم با نظارت 
بیشتر، اجرای پروتکل ها را در خیلی از مناطق به بیش از ۹۰ درصد و در کشور به 

طور متوسط بین ۸۴ تا ۸۵ درصد برسانیم.
وزیر بهداشت افزود: در طرح شهید سلیمانی، تعداد قابل توجهی از خانوارهای 
دارای بیمار که نیازمند بودند، در منزل و اقامتگاه ها مورد حمایت قرار گرفتند که 

ارقام این حمایت ها بسیار چشمگیر و قابل توجه بوده است.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:

غفلت کنیم، پیک بعدی کرونا 
در بهمن ماه خواهد بود

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: اگر کوچک ترین غفلتی درباره رعایت 
پروتکل های بهداشتی داشته باشیم، پیک بعدی بیماری در بهمن ماه خواهد بود 
که اتفاقات ناگواری را به همراه دارد، زیرا رفتار ویروس کرونا قابل پیش بینی نیست 

و اکنون جهش فوق العاده ای یافته است. 
علی رضا رییسی روز دوشنبه در همایش بررسی آخرین وضعیت طرح مدیریت 
و کنترل اپیدمی کووید ۱۹ به شیوه محله و خانواده محور )طرح سردار شهید 
و  دانشگاه ها  روسای  و حضور مجازی  بهداشت  وزیر  با حضور  که  سلیمانی( 
دانشکده های علوم پزشکی و فرمانده هان سپاه برگزار شد، افزود: با نگاه به الگوی 
بیماری در دنیا و کشور متوجه خواهیم شد که فراز و فرودهای ویروس برای ما 
آرامش نسبی در کنترل  به یک  ماه  اردیبهشت  در  دارد.  درس های مختلفی 
بیماری رسیدیم، اما بلافاصله با موج سهمگین ویروس مواجه شدیم که تلفات 
بسیاری به همراه  داشت. بر اساس برآورد به دست آمده، اگر روند قبلی ادامه 
پیدا می کرد و محدودیت ها اجرا نمی شد، شاهد ۵۰ هزار بستری بیشتر و ۷ هزار 
و ۵۰۰ مرگ بیشتر بودیم. معاون بهداشت وزیر بهداشت بیان کرد: میلیون ها نفر 
در آستانه سال نو میلادی در انگلیس درگیر ویروس جدید شده اند. ویروس جدید 
پشت دروازه های کشور است و به همین جهت همواره باید آماده بوده و باید مرزها 
را بسیار قوی کنترل کنیم و برنامه ریزی های لازم را برای زمانی که  قدرت سرایت 

ویروس افزایش پیدا کرد، داشته باشیم.
ویروس جهش یافته در حال جایگزینی با کووید ۱۹

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا ادامه داد: کووید ۱۹ تقریبا در حال از بین 
رفتن است و ویروس جهش یافته در انگلستان در حال جایگزین شدن است.  
از ۳۰ شهریور این ویروس در انگلستان شیوع پیدا کرد، اما متاسفانه به درستی 
اطلاع رسانی نشد و در هفته سوم آذر ماه که تعداد مبتلایان به هزار و ۱۰۸ مورد 
رسید اطلاع رسانی شد؛ در نیجریه و آفریقای جنوبی هم موتاسیون جدید اتفاق 
افتاده است، اما این حجم از موتاسیون در ویروسی که آر ان ای بوده، بسیار 
عجیب و نشان دهنده این است که ویروس قابل پیش بینی نیست. وی اظهار 
کرد: در صورت بروز ویروس جدید باید مجموعه اقداماتی که اکنون در طرح 
شهید سلیمانی در حال اجرا است را ادامه دهیم. بیماریابی زودرس، ایزوله و رصد 
اطرافیان بیمار سه کار اصلی هستند که هرگز نباید فراموش شوند. کمبود تست 
نداریم رییسی گفت: هنوز تا نقطه مطلوب فاصله داریم. در ارتباط با تعداد تست 
هیچ کمبودی نداریم؛ تاکنون حدود ۸۰۰ هزار تست توزیع شده و یک میلیون 

و ۲۰۰ هزار تست هم داریم که در صورت نیاز دانشگاه ها توزیع خواهیم کرد.

دریادارسیاری:

 ارتش آمادگی دفع هرگونه تهدید احتمالی 
علیه کشور را دارد

 معاون هماهنگ کننده ارتش در دیدار با اعضای کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس بر آمادگی کامل نیروهای چهارگانه ارتش جمهوری 

اسلامی ایران در دفع قاطع هرگونه تهدید احتمالی علیه کشور تاکید کرد. 
امیر دریادار سیاری، معاون هماهنگ کننده ارتش  با حضور در کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با اعضای این کمیسیون 

دیدار و گفت وگو کرد.
ضرورت بازنگری و ارتقای بودجه ارتش در ردیف های اعتباری بودجه سال 
۱۴۰۰ و الزام دولت بر اولویت دهی به بودجه امور دفاعی نیروهای مسلح از جمله 

موضوعات اصلی این دیدار بود.
بررسی تطبیقی ردیف های اختصاص یافته به ارتش در بودجه امسال و سال 
۱۴۰۰ نیز در دیدار حاج بابایی، رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با امیر 

دریادار سیاری از جمله مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
دریادار سیاری در این دیدارها مهمترین فعالیتهای ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در حوزه های عملیاتی، اطلاعاتی و راهبردی را نیز تشریح و بر آمادگی کامل 
نیروهای چهارگانه آجا در دفع قاطع هرگونه تهدید احتمالی علیه ایران اسلامی 

تاکید کرد.
 در این دیدار سرتیپ مسعود مقدس، معاون طرح و برنامه و بودجه ارتش نیز 

دریادار سیاری را همراهی کرد.

بحران هویت شهری
 وقتی می توان صفت ایرانی- اسلامی را به یک 
شهر اطلاق کرد که براساس تعالیم اسلامی و هویت و 
تاریخ ایرانی طراحی شده  باشد و در عین پاسخگویی 

به نیازهای مادی شهروندان، تداعی کننده ارزش های ایرانی – اسلامی نیز باشد. 
به این ترتیب محیط شهری باید بتواند جامعه را به سمت ارزش های فرهنگ بومی 

هدایت کند و پشتوانه تاریخی و فرهنگی شهروندان را به آنها یادآوری کند.
تا پیش از دوره قاجار که پادشاهان ایرانی پس از سفرهای مکرر به کشورهای 
به تقلید معماری و  آنها را پیدا کردند و عزم  با  اروپایی اشتیاق همرنگ شدن 
شهرسازی مدرن اروپایی کردند، شهرها و فضاهای شهری ایران از استقلال، 
شخصیت و هویت ویژه خود برخوردار بودند؛ مؤلفه هایی که در نهایت منجر به 
تعریف مفاهیم بزرگتری چون تعلق خاطر و حس شهروندی می شد، اما پس از 
غرب گرایی قاجارها و شوق نوگرایی و مدرنیسم در زمان پهلوی ها، ورق شهرسازی 

مبتنی بر هویت بومی در ایران برگشت. 
امروزه آنچه از اغلب شهرهای بزرگ ایران در ذهن عموم شکل می گیرد، چیزی 
جز مجموعه ای از ساختمان های بلند، خیابان ها، بزرگ راه ها، ادارات و پارک ها 
در شکل ها و طرح های متفاوت و ناموزون نیست. در واقع، در حال حاضر شهرهای 
ایران با عدم رعایت اصول شهرسازی بومی؛ دچار بحران هویت شده و هرچه می 
گذرد این بحران گسترده تر و عمیق تر می شود. مشکل نیز از همان دو قرن پیش 
آغاز شد که با وجود بهره مندی کشور از میراث و دستاوردهای فرهنگی غنی، 
شیفتگی به مظاهر غیر بومی ایجاد شد و تا به امروز نیز فراموشی سهوی و عمدی 

هویت بومی به وفور مشاهده می شود.
در ایران امروز، سبک طراحی شهری ایرانی– اسلامی در شرایطی به محاق 
رفته است که از یکسو رسانه های اجتماعی و شبکه های ماهواره ای در حال 
تغییراعتقادات، جهانبینی، ذائقه و سلیقه مردم هستند و از سوی دیگر دانشگاه ها 
و مراکز آموزشی نیز بیشتر اهتمام خود را بر آموزش معماری و شهرسازی مدرن 
غربی قرار داده اند. نتیجه این وضعیت این شده که اصول معماری و شهرسازی 
ایرانی- اسلامی که از ژرفای آداب و رسوم و سنن ایرانی - اسلامی برخاسته بود 
و نیازهای شهروندان ایرانی را بهتر تأمین می کرد، جای خود را به طراحی های 
شهری غریبه و نامأنوسی داده که نگریستن به آنها به جز اندکی لذت هنری، هیچ 
حس و باور بومی و نوستالژیکی را به شهروندان منتقل نمی کند. چنین شرایطی 
لزوم تقویت هویت و فرهنگ اصیل ایرانی- اسلامی و احیای آن در قالب شهرسازی 

و معماری را ضرورتی انکار ناپذیر ساخته است. 
»طراحی شهری« در ایران در صورتی می تواند به اهداف عالی و انسانی خود 
یعنی شکل دادن به محیط های شهری به منظور ارتقاء کیفیت آنها برسد، که فرایند 
شکل دهی به شهرها با فرایند شکل گیری آنها همسو و هماهنگ شده و آداب و 
سنن ایرانی- اسلامی پایه و اساس هرگونه تصمیم گیری در پروژه های طراحی 

شهری قرار بگیرد. 
معماری و شهرسازی ایرانی – اسلامی با ویژگی هایی همچون مردم واری، پرهیز 
از بیهودگی، دوراندیشی، توازن و تعادل، کمال گرایی، وحدت، روشنی و وضوح 
شناخته می شود که کهنگی بردار و زوال پذیر نیستند. نمادگرایی و رمز پردازی 
موجود در این سبک از طراحی نه به منظور پیچیده و غامض این آثار و خودنمایی 
معمار، بلکه به منظور ساحت معنوی دادن به آثار طراحی شده بوده است؛ چرا که 
ایرانیان برای هر عمل و پدیده ای، اصلی آسمانی، معنوی و مثالی قائل بوده اند. 
ویژگی دیگر طراحی شهری در سبک ایرانی – اسلامی، اهمیتی بوده که برای جنبه 
معنوی حیات انسان قائل بوده، ضمن اینکه از نیازها و ضرورتهای مادی شهروندان 

نیز غفلت نمی کرده است. 
شهرسازی ایرانی – اسلامی بر ویژگی هایی همچون توسعه عرضی شهرها به 
جای رشد طولی، گسترش فضای سبز و توجه به عناصر اقلیمی، بومی و فرهنگی 
هر منطقه استوار است و در قالب آن، از طراحی شهرها و مناطق به صورت  
یکدست و یک شکل پرهیز می شود. در تزیینات و مبلمان شهری ایرانی - اسلامی 
هر شهر بر مبنای پیشینه تاریخی، بومی و فرهنگی خود، معماری و المان های 
شهری ویژه خواهد داشت و از این جهت دارای هویتی ملی- مذهبی خواهد بود. 
چنین زمینه ای سبب می شود تا سبک زندگی مردم هر منطقه نیز بر مبنای داشته 
های تاریخی، فرهنگی، مذهبی و خصوصیت های مکانی و اقلیمی آن منطقه 
شکل بگیرد و تقویت شود. در نتیجه ترویج معماری و شهرسازی ایرانی- اسلامی نه 
تنها شادابی و آرامش روحی، فکری و بصری برای افراد، جامعه و خانواده ها فراهم 
می کند، بلکه زمینه را  برای تقویت هویت ملی، مذهبی و بومی و در نتیجه ارتقاء 

احساس شهروندی و مسئولیت پذیری اقشار مختلف جامعه فراهم می سازد. 
بنابراین طراحی شهری ایرانی- اسلامی تنها به نقش و نگار و اشکال ظاهری 
خاص محدود نمی شود؛ بلکه جان مایه آن به رابطه معنوی خاصی است که 
از جهات مختلف سبب  این قالب  این رو شهرسازی در  از  منعکس می  کند. 
گسترش و تقویت سبک زندگی ایرانی- اسلامی می شود و بسیاری از معضلات 
هویتی که جامعه ایرانی در حال حاضر با آن دست و پنجه نرم می کند را برطرف 
می سازد.  برای دستیابی به این هدف، طراحان و شهرسازان ایرانی باید ضمن 
آموختن از تجربیات معماری و شهرسازی مدرن، از تقلید صرف دستاوردهای 
این سبک و انتقال کورکورانه آنها به کشور بپرهیزند و با  توجه به زمینه و فرهنگ 
بومی هر شهر، طبیعت و مسائل زیست محیطی آن، نیازها و انتظارات شهروندان و 
الزامات بصری به طراحی شهرها بپردازند. مشارکت دادن مردم به ویژه نسل جوان 
و ارتباط و مشورت با نخبگان دانشگاهی، مذهبی و فرهنگی برای درک چگونگی 
به کارگیری ارزش ها و هنجارهای ایرانی - اسلامی در ساختار پایدار شهری نیز از 

الزامات جدی این امر است. 

رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(:

شهید سلیمانی در معادلات سیاسی نظامی 
جهان تاثیرگذار بود

رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( 
قاسم  حاج  شهید  سردار  گفت: 
سلیمانی شخصیتی بود که دوست 
و دشمن، امروز نسبت به تاثیرگذاری 
نظامی   ـ سیاسی  معادلات  در  او 
الله  آیت  هستند.   معترف  جهان 
روز  لنکرانی  فاضل  محمدجواد 
دوشنبه در آیین بزرگداشت شهید 
سلیمانی، افزود: همه دنیا به ارزش 
این سردار بزرگ اعتراف دارند. وی 
یادآور شد: شهید سلیمانی مولود 
حقیقت این انقلاب و پرورش یافته  

امام راحل و رهبر معظم انقلاب است. به گفته وی،  آنچه مهم است این است که 
زندگی وی و تمام کارهایی که انجام داده را سرمشق خود و آیندگان قرار دهیم و 

مکتب شهید سلیمانی و دینداری او را الگوی خود بدانیم.
 رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان اینکه شهید سلیمانی به مسائل دینی 
تقید فراوانی داشت، گفت: او دین را محصور در استان و کشور خودش نکرد و در 
هر منطقه ای از خاورمیانه که بود به وظیفه دینی خود عمل می کرد که این نگاه 

هم محصول شناخت درست از امام حسین)ع( است. 
فاضل لنکرانی زندگی شهید سلیمانی را مورد توجه قرار داد و گفت: کسی که 
مشتاق شهادت است قبل از شهادت باید تمام تعلقات خود را از بین ببرد و اگر 
کسی کوچکترین تعلقی به دنیا داشته باشد نمی تواند در این میدان های سخت 

حضور پیدا کند.
 وی اهمیت معرفی مکتب شهید سلیمانی را یادآور شد و گفت: نسل های آینده 
باید با مکتب شهید سلیمانی، تدابیر و برنامه ریزی های او برای مقابله با دشمن 
کاملا آشنا شوند. رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با اشاره به وظیفه شناسی 
سردار شهید سلیمانی ابراز کرد: شهید سلیمانی شخصیتی بود که تمام وجود 

خود را وقف اسلام کرده بود.

اخبار

محمد مهدی مظاهری*

 

 رییس جمهوری تاکید کرد: مردم اطمینان داشته 
با  کنیم،  خریداری  خارج  از  واکسنی  اگر  باشند 
واکسن  در  را خواهیم کرد.  کار  این  کامل  اطمینان 
داخلی هم زمانی مجوز واکسیناسیون صادر خواهد 

شد که به اطمینان  برسیم و همه مراحل را طی کند.
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دوشنبه در پایان جلسه سران قوا که به میزبانی مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد، تاکید کرد: در این روزهای 
ایران می گویم که  به مردم عزیز  پایانی سال ۲۰۲۰ 
دو تا بیست در سالی که تمام می شود ملت ما کسب 
کرده است. البته دولت نتوانسته نمره بیست بیاورد 
ولی ملت ما هم در مقاومت و ایستادگی در برابر جنگ 
اقتصادی و تحریم های ضد بشری و ضدانسانی آمریکا 
و هم در برابر ویروس کرونا نمره بیست کسب کرده 
است و بحمدالله مردم با ایستادگی، هماهنگی و با 
اجرای پروتکل  های بهداشتی، موفقیت های بزرگی را 

به دست آوردند.
تحریم  کردن  اثر  بی  موضوع  به  اشاره  با  روحانی 
ها به عنوان یکی از محورهای گفت و گوها گفت: 
همانطوری که رهبری معظم فرمودند اولین کار ما 
باید بی اثر کردن تحریم های غیر انسانی و غیر بشری 
باشد که در این زمینه گفت و گو های خوبی داشتیم 
و درمورد شیوه ها و گام هایی که باید برداریم، نظرات 

مشابه است و اتفاق نظر داریم.
سال  بودجه  لایحه  مورد  در  افزود:  جمهور  رئیس 
۱۴۰۰ که به مجلس شورای اسلامی تقدیم شده نیز 
در مورد اینکه مجلس و دولت در چه مواردی می توانند 
همکاری کنند و اصلاحات احتمالی که می توانند 
در لایحه انجام دهند بحث کردیم و بنا شد تیم های 
اقتصادی دولت و مجلس در این زمینه بحث و گفت 

و گو کنند.
روحانی با اشاره به موضوع واکسن کرونا به عنوان 
قوا،  سران  جلسه  در  شده  مطرح  موضوع  سومین 
گفت:  متاسفانه درمورد واکسن کرونا دو قطبی و بحث 
هایی در جامعه وجود دارد که سازنده، درست و مفید 

نیست.
رئیس جمهور با بیان اینکه ما از چند طریق بدنبال 
تهیه واکسن کرونا هستیم، گفت: مسیر اول تولید 
واکسن داخلی است که در این رابطه دو موسسه بزرگ 
و یک شرکت دانش بنیان درحال فعالیت هستند و 

امیداریم موفقیت کامل را بدست آوردند.
روحانی مسیر دوم را ساخت واکسن با همکاری یک 
کشور دیگر عنوان کرد و گفت: در تلاش هستیم با 

همکاری یک کشور دیگر واکسن بسازیم.
رئیس جمهور خرید واکسن از خارج را سومین اقدام 
دولت عنوان کرد و گفت: برای خرید واکسن از سازمان 
بهداشت جهانی تحت چارچوب کوواکس اقدامات 
لازم انجام شده  و در عین حال با یکی دو کشور دیگر 
هم مذاکره برای خرید واکسن تولید آنها درحال انجام 

است و مردم مطمئن باشند که خرید واکسن خارجی 
با اطمینان کامل از کیفیت آن خواهد بود.

روحانی با بیان اینکه امیدوارم واکسن داخلی هم 
همه مراحل تولید را طی کرده و با اطمینان کامل در 
دسترس مردم قرار گیرد، افزود: مردم مطمئن باشند 
که مسئولان کشور سلامت آنها را به عنوان مهمترین و 

اصلی ترین موضوع مورد توجه قرار می دهند.
رئیس جمهور در بخش پایانی سخنان خود تاکید 
کرد: دولت در ماه های باقیمانده تا پایان فعالیت خود، 
سلامت مردم، شکستن تحریم ها و معیشت مردم را با 

جدیت و با همکاری قوای دیگر پیگیری خواهد کرد.
 رییس مجلس شورای اسلامی:

توافق با رئیس جمهور برای بودجه ای بدون تورم 
 رییس مجلس شورای اسلامی نیز  گفت: هدف 
مجلس با همکاری و هماهنگی با دولت رسیدن به 
بودجه ای با حداقل تورم و درآمدهای واقعی و پایدار 

برای پیشرفت و رشد اقتصادی در سال آینده است. 
برای  یازدهم  باقرقالیباف«افزود: مجلس    »محمد 
نخستین بار میزبان جلسه سران قوا است که از این 
موضوع خوشحالیم و  ان شاء الله که این رفت و آمدها 
تداوم داشته باشد. بدون شک این نشست ها همانطور 
که رهبر معظم انقلاب اشاره کردند، می تواند در حل 

مشکلات اثر گذار باشد.
محوریت  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
جلسه امروز موضوع خنثی سازی تحریم ها بود که در 
اولویت کار ما باشد که این برای رفع تحریم نیز بسیار 
موثر خواهد بود. به ویژه اینکه در ایام بودجه هستیم و 
کمیسیون تلفیق در حال بررسی بودجه ۱۴۰۰ است.  
 وی اظهار کرد:  بودجه در حقیقت یک سند مالی 
سالانه است ولی واقعیتی که وجود دارد، این است که 
این سند مالی یک ساله، سند حکمرانی است که هم 
در سیاست های مالی، وضعیت هزینه و درآمد دولت، و 

هم در سیاست های پولی زندگی مردم را رقم می زند.
ساله  یک  بودجه  برنامه های  کرد:  اضافه  قالیباف 
برنامه های ۵ ساله است و این موضوع  برای تحقق 
را نشان می دهد. تلاش  آن  بودن   و حیاتی  اهمیت 
همه ما در بودجه هماهنگی با دولت است و در این 
روزها بخش های اقتصادی وزاری دولت،  کارشناسان 
مجموعه به طور مرتب و شبانه روزی درحال همکاری 

و همفکری هستند.
وی با اشاره به اینکه بعد از جلسه سران قوا در محل 
ریاست جمهوری،  در جلسه امروز نیز به طور مفصل 
به موضوع بودجه پرداخته شد، اظهار کرد: الحمدالله 
این توافق با رئیس محترم جمهوری شد که با همکاری 
بودجه،  بتوانیم  و  برنامه  سازمان  و  محترم  وزرای 
موضوعاتی  و  نبوده  تورم زا  که  ببندیم  را  ای  بودجه 
مانند معیشت، سلامت، رسیدگی به محرومان و قشر 
مستضعف جامعه و محرومیت زدایی و توجه ویژه به 

تولید در بودجه لحاظ شود.

رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: یکی از 
موضوعات جدی ما در شرایط امروز بهبود تراز صادرات 
و واردات است و اینکه در حوزه درآمدها، روش هایی 
این  که  حال  عین  در   که  کنیم  اجرا  و  پیگیری  را 
سیاست ها حفظ می شود، بتوانیم به صورت کسری 
تراز عملیاتی را کاهش دهیم. زیرا هرچقدر کسری تراز 

عملیاتی بالا باشد،   مردم تحت فشار قرار می گیرند.
قالیباف ابراز امیدواری کرد: آنچه در اولویت است، 
از جمله تهیه واکسن و حمایت از کسانی که در کرونا 
آسیب دیدند برای بودجه سال آینده مدنظر قرار گیرد.

 وی خاطرنشان کرد: در حوزه واکسن باید اعتبار 
لازم برای خرید و تولید واکسن درنظر گرفته شود و 
این موارد از دغدغه هایی بود که درباره آن به جمع 
بندی رسیدیم و ان شاءالله این موارد در اولویت قرار 
بگیرد تا با هماهنگی خوب بودجه ای شاهد حداقل 
تورم و درآمدهای واقعی و پایدار برای پیشرفت و رشد 

اقتصادی در سال آینده باشیم.
 رییس قوه قضاییه :

امروز وحدت و انسجام میان قوا ضرورت و 
راهبرد اساسی است

 رییس قوه قضاییه نیز گفت: امروز وحدت و انسجام 
میان قوا و همه نهادهای حاکمیتی یک ضرورت و 

راهبرد اساسی است. 
رییسی   ابراهیم  سید  والمسلمین  حجت الاسلام 
اظهارکرد: مردم ما از فاطمه اطهر )س( درس بصیرت 
آموختند و حقیقتا در ۹ دی امتحان خوبی پس دادند 
و در لبیک به پیام مقتدای بصیرت آفرینمان با حضور 
از  و  کرده  را تضمین  امنیت کشور  در صحنه،  خود 
انقلاب اسلامی و نظام در مقابل تخریبگران صیانت 

کردند.
رییس قوه قضاییه افزود: باید روز ۹ دی و آنچه که 
مردم در مقابل فتنه در دشمن شناسی و دشمن ستیزی 
انقلابی و حضور  و حرکت  از خودشان نشان دادند 
با ولایت را نیز  آنها در روز بصیرت و میثاق  بامعنای 

گرامی بداریم.
و  ایستادگی  این  با  مردم  اینکه  بیان  با  رییسی 
مقاومت، انتظارشان هماهنگی، همکاری و همراهی 
همه مسئولان است، یادآورشد: امروز وحدت و انسجام 
میان قوا و همه نهادهای حاکمیتی یک ضرورت و یک 

راهبرد اساسی است.
را دو  و موضوع کرونا  وی رفع مشکلات معیشتی 
مشکل جدی مردم دانست که باید با همکاری همه 
ما  افزود:  برخورد کرد،  این دو مشکل  با  دستگاه ها 
یقین داریم که می توانیم و این »ما می توانیم« را از 

شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی و شهدا آموختیم.
رییس قوه قضاییه یادآور شد: کشور با امکانات مادی 
و معنوی بسیار و نیروی متراکم جوانی که دارد قادر 
است بر همه این مشکلات فائق آید و در یک کلمه 
راهبرد اساسی خنثی سازی تحریم ها را با قدرت دنبال 
کند و شهدا و مجاهدان این را نه در سخن، بلکه در 

میدان عمل نشان دادند.
رییسی خاطرنشان کرد: ابتکارات و خلاقیت ها در 
حوزه های مختلف هم نشان داده شده که امکان فائق 
آمدن بر همه مشکلات و خنثی سازی تحریم ها وجود 

دارد و باید این راهبرد را دنبال کرد.
وی ادامه داد: سخنانی که در جلسه امروز سران قوا 
مطرح شد نشان از این بود که باید همکاری میان سه 
قوه در جهت اجرای منویات رهبری حکیم و فرزانه 
انقلاب اسلامی وجود داشته باشد که حقیقتاً رهبر 

انقلاب اسلامی راه را برای ما روشن کردند.
و  انسجام  امروز  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه  رییس 
وحدت قوا باید در جهت خواست مردم اعتمادآفرینی 
و رضایت مردم اجرای منویات رهبری باشد، تصریح 
کرد: یقین داریم بودجه ۱۴۰۰ با همکاری دولت و 
مجلس دنبال خواهد شد و انشاءالله تمام مسائلی که 
در جلسه امروز مطرح شد با همکاری ها و مساعدت ها 

رفع خواهد شد.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طرح شهید سلیمانی را طرحی منحصر به 
فرد در مقابله با کرونا ذکر کرد و گفت: رهیافت ها و رویکردهایی که می تواند بدون اینکه 

فعلا به واکسن برسیم،  شیوع کرونا را در روند نزولی قرار دهد، پیدا شده است. 
 سرلشکر حسین سلامی روز دوشنبه در نشست دستاوردهای طرح تکمیلی مقابله 
با ویروس کرونا شهید سلیمانی اظهار کرد: ما توانستیم از ارزش های اعتقادی خود به 
زیبایی کمک بگیریم تا آن را در سازوکار مدیریت یک بحران ملی مثل کرونا مداخله دهیم 

و از آن تاثیرات شگفت انگیزی بسازیم. 
وی با بیان اینکه در ساختار نظام اجتماعی در مسائل بزرگ مردم نقش اول را ایفا می 
کنند، ادامه داد: محور اصلی تاثیرات حرفه ای این موضوع در اختیار پزشکان، پرستاران و 
کادر مدیریتی وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی ما است که در عرصه بهداشت و 
درمان به این زیبایی توانسته مساله مدیریت کند که تا به امروز یک بیمار رها شده در پشت 
درب بیمارستان ها، خیابان ها، کوچه ها و روستاها نداشتیم. فرمانده کل سپاه با بیان 
اینکه نمی توان با چنین مسائلی صرفا با فرمول های درمانی مواجه شد و حتما نیازمند 
یک حرکات اجتماعی بزرگ هست،گفت: طرح غربالگری خانه به خانه شهید سلیمانی 
بعنوان محصول تفکر مشترک وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی، سازمان بسیج 

و بسیج جامعه پزشکی، نقطه اصلی این ابتکار عمل جدید است.
 سرلشکر سلامی خاطرنشان کرد: آرمان ها مبین این است که وقتی این حرکات همه با 
هم همراستا شود یعنی هم کادر بهداشت و درمان در میدان و خطوط مقدم خوب عمل 

کند، مردم خوب همکاری کنند، نیروی انتظامی خوب در صحنه حرکات و جا به جایی ها 
را کنترل کند، و وقتی که اعضای داوطلب بیمارستان ها و درمانگاه ها و مراکز بهداشتی 
با نیروهای داوطلب بسیج پیوند بخورد و یک حرکت سطح ملی را آغاز کنند آن زمان ما 

حتما موفقیت را تجربه می کنیم که امروز این موفقیت را می بینیم.
 مقابله با کرونا نباید به حال خود رها شود

وی ادامه داد: در این مساله شروع خوبی ثبت شد که بسیار افتخارآمیز است و از همه 
دست اندرکاران و کادر بهداشت جای تقدیر و تشکر دارد اما ادامه وضعیت مهم تر است.  
اگر این مساله به حالت خود رها شود، به سرعت عمق و شتاب می گیرد. بنابراین ما نباید 
تجربه های موفق را رها نکنیم. تجربه های موفق را به کار ببندیم و تکرار کنیم و آن قدر تکرار 

این تجربه های موفق استمرار پیدا کند تا ما بتوانیم همه چیز را کنترل کنیم.
فرمانده کل سپاه با بیان این که وضعیت کاملا امیدبخش است، گفت: این مسئله 
نشان می دهد که ما فرمول های غلبه را پیدا کردیم یعنی رهیافت ها و رویکردهایی که 
می تواند بدون اینکه فعلًا به واکسن برسیم، این مسئله را در مسیر نزولی قرار دهد پیدا 
شده است.  سردار سلامی خاطرنشان کرد: طرح شهید سلیمانی می تواند نقطه مرکزی 
این یافته جدید کشور ما باشد که در جهان منحصر به فرد بوده و حتی تجربه موفقی است 
که اگر کشورهای دیگری بتوانند ساختار نظام اجتماعی خود را با مدیریت این مسئله 
همراه کنند، آنها هم بتوانند شیوه های صعودی را به شیوه های نزولی یعنی فرازها را به 

فرود تبدیل کنند تا آرامش خاطر جهانی بعد از این مسئله حاصل شود.

سردار سلامی:
 طرح شهید سلیمانی در مقابله با کرونا منحصر به فرد است

رئیس جمهور در پایان جلسه سران قوا: 

خرید واکسن خارجی با اطمینان کامل از کیفیت آن خواهد بود 

شهید  سردار  گفت:  ارتش  زمینی  نیروی  فرمانده   
سلیمانی نقش محوری را در نابودی داعش ایفا کرد 
و منحصرا پرچمدار نابودی داعش در منطقه و حتی 
جهان بود.  امیر سرتیپ »کیومرث حیدری« در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا، درباره ابعاد شخصیتی سردار شهید 
سردار  سلیمانی،  سردار  افزود:  سلیمانی  قاسم  حاج 
دل ها بوده و هست و برای همیشه در دل همه مومنین،   
مجاهدان و آنهایی که در راه خدا مبارزه می کنند جاودانه 
خواهد ماند. وی ادامه داد: سردار سلیمانی بعنوان یکی 
از چهره های بی بدیل در تاریخ مبارزه با کفر، کسی بود 
که توانست هم در زمان حیات خود قلب امام زمان و 

رهبری را شاد نگه دارد و هم با شهادت خود دشمنان 
را به کام مرگ و نیستی و نابودی بکشاند. فرمانده نیروی 
زمینی ارتش گفت: پرچم مقدسی که سردار سلیمانی 
برافراشته دست به دست خواهد شد و زمین نخواهد 

ماند و او با شهادت، اجر زحمات خود را دریافت کرد.
سرتیپ حیدری افزود: سردار سلیمانی اسوه صبر و 
مقاومت در برابر ظلم و ستم بود و از بُعد ایمانی مجسمه 
سردار  نقش  ارتش  زمینی  نیروی  فرمانده  بود.  تقوا 
را محوری  نابودی داعش  در  قاسم سلیمانی  سپهبد 
عنوان کرد و گفت: اگر چه کسان دیگری هم در راه 
مبارزه با داعش بودند اما ایشان نقش محوری را ایفا 

کردند و منحصرا پرچمدار نابودی داعش در منطقه و 
جهان بود بنابراین بی شک عمر پربرکت این سردار بزرگ 
برای جبهه  ریشه کنی داعش  و  تروریسم  با  مبارزه  در 
 ۱۳۹۸ دی   ۱۳ جمعه  بامداد  بود.  بی بدیل  مقاومت 
درحمله موشکی پهپادهای آمریکایی به ۲ خودرو در 
فرمانده  سلیمانی  قاسم  حاج  سردار  بغداد،  فرودگاه 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، ابومهدی 
المهندس معاون نیروی مردمی عراق )الحشد الشعبی( 
و همراهانشان هدف قرار گرفتند و به شهادت رسیدند. 
این حمله با نظارت و دستور مستقیم رییس جمهوری 

آمریکا انجام شد.

فرمانده نیروی زمینی ارتش:

 سردار شهید سلیمانی منحصرا پرچمدار نابودی داعش بود
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  چرا زیاد دندان قروچه می کنید ؟

سلامت 

تغذیه مناسب در حفظ سلامتی افراد و تقویت سیستم ایمنی بدن برای مقابله با 
بیماری ها به ویژه بیماری کووید ۱۹ نقش موثری دارد. 

بیماری کووید ۱۹ دارای طیف خفیف تا شدید بوده و می تواند نشانه هایی مانند 
سرماخوردگی، تب، سرفه، گلو درد، تنگی نفس، آبریزش بینی و سایر مشکلات 
تنفسی و گاهی علائم گوارشی مثل تهوع، استفراغ و یا اسهال را به همراه داشته 

باشد.
اما  گیرند،  قرار  کرونا  ویروس  تأثیر  تحت  می توانند  سنی  گروه های  تمامی 
سالمندان، مبتلایان به بیمارهای قلبی عروقی، پرفشاری خون، دیابت، آسم و 
مشکلات تنفسی و کبدی، مبتلایان به نقص سیستم ایمنی بیشتر در معرض 
خطر ابتلاء به کووید ۱۹ هستند. بنابراین مراقبت از آنها و پیشگیری از ابتلاء در 

این افراد کاملًا ضروری است.
به بیماری های  افراد مبتلا  اما  اینکه کووید ۱۹ یک بیماری واگیر است،  با 
در معرض خطر  بیشتر  پرفشاری خون، سرطان و…،  دیابت،  مثل  غیرواگیر 
هستند پس همچنان در همه گیری کووید ۱۹ توجه به کنترل و پیشگیری از 
بیماری های غیر واگیر باید مورد توجه قرار گیرد. تغذیه سالم یک فاکتور مهم 
کنترل بیماری های غیرواگیر و تقویت سیستم ایمنی می باشد که در شرایط همه 

گیری کووید ۱۹ نیاز به توجه بیشتر دارد.
تغذیه مناسب در حفظ سلامتی افراد و تقویت سیستم ایمنی بدن برای مقابله با 
بیماری ها به ویژه بیماری کووید ۱۹ نقش مؤثری دارد. حتی در قرنطینه خانگی 
و احتمال دسترسی ناکافی به برخی از مواد غذایی از یک سو و احتمال افزایش 
مواد غذایی حاوی چربی، قند و نمک به دلیل مصرف زیاد تنقلات نامناسب از 
سوی دیگر، خانواده می تواند با یک مدیریت مطلوب تغذیه از یک رژیم غذایی 
متعادل و سالم برخوردار گردد. قرنطینه خانگی زمان مناسبی برای انتخاب و تهیه 

غذاهای سالم و با ارزش تغذیه ای مناسب است که می تواند ضمن کاهش هزینه 
غذای خانواده، در ایجاد عادات غذایی سالم و انتخاب مواد غذایی مناسب، 

متنوع و مغذی نقش مؤثری داشته باشد.
استفاده از برنامه غذایی روزانه

در برنامه غذایی روزانه، به منظور سالم زیستن باید دو اصل تعادل و تنوع رعایت 
گردد تعادل به معنی مقادیر کافی از مواد مورد نیاز برای حفظ سلامت بدن است 
و تنوع یعنی مصرف انواع مختلف مواد غذایی که در ۶ گروه اصلی غذایی )نان و 
غلات، سبزی ها، میوه ها، شیر و فرآورده های آن، گوشت و تخم مرغ و حبوبات و 
مغز دانه ها( قرار دارند. مواد غذایی در هر گروه غذایی، دارای ارزش غذایی تقریباً 
یکسان هستند و در صورت دسترسی نداشتن به برخی مواد غذایی، می توان از 

جایگزین آنها استفاده نمود.
گروه های غذایی

نان و غلات: توصیه می شود ترجیحاً از نان و غلات سبوس دار استفاده شود. 
این گروه شامل نان ها شامل سنگک، بربری، نان جو، لواش، تافتون و سایر 
نان های محلی، برنج، انواع ماکارونی، رشته ها، غلات صبحانه و فرآورده های 
آنها است. سبزی ها: مواد غذایی این گروه شامل انواع کاهو، اسفناج، کرفس، 
سبزی خوردن، انواع کلم، گل کلم، شلغم، کدو حلوایی، هویج، بادمجان، نخود 
سبز، لوبیا سبز، کدو سبز، فلفل، قارچ، خیار، گوجه فرنگی، پیاز، سیب زمینی 
و…، است. میوه ها: این گروه شامل انواع مرکبات )مانند پرتقال، نارنگی، لیمو 
ترش، لیمو شیرین، گریپ فروت(، انواع توت، طالبی، خربزه، هندوانه، خرمالو، 
شلیل، هلو، زردالو، انگور، سیب، انبه، گلابی، انار و…، و انواع آب میوه طبیعی، 

کمپوت میوه ها و میوه های خشک )خشکبار( است.
شیر و لبنیات: این گروه شامل شیر، ماست، پنیر، کشک و دوغ می باشد.

گوشت و تخم مرغ: این گروه شامل گوشت، مرغ، ماهی، میگو، بلدرچین، غاز، 
اردک و تخم مرغ می باشد.

حبوبات و مغز دانه ها: این گروه شامل انواع حبوبات مانند نخود، انواع لوبیا، 
عدس، باقلا، لپه، ماش، سویا و… و مغزها شامل گردو، بادام، فندق، پسته، 
بادام زمینی، بادام هندی و…، است که به صورت ترکیب با غلات منبع خوبی 

از پروتئین ها است.
تهیه غذاهای خانگی

از غذاهای آماده و خارج از منزل کمتر مصرف نمائید. با توجه به این که در 
دوره قرنطینه خانگی مدت زمان طولانی در خانه هستید، می توانید غذاهایی که 

تاکنون به دلیل نداشتن وقت، تهیه نکرده اید را آماده نمائید.
غذا خوردن اعضای خانواده با یکدیگر

تهیه غذا و غذا خوردن اعضای خانواده با یکدیگر، یک شیوه مناسب برای ایجاد 
عادات غذایی سالم و تقویت روابط خانوادگی است. تا آن جا که می توانید فرزندان 
خود را در تهیه غذا مشارکت دهید. تا حد امکان سعی کنید به عنوان یک خانواده 
در کنار هم غذا میل کنید. این امر می تواند در کاهش اضطراب کودکان در این 

شرایط استرس زا کمک کند.
ایمنی مواد غذایی

ایمنی مواد غذایی پیش نیاز برای تأمین امنیت غذایی و یک رژیم غذایی سالم 
است. هنگام تهیه غذا برای خود و دیگران، پیروی از اصول بهداشت فردی و 
رعایت اقدامات بهداشتی برای جلوگیری از آلودگی مواد غذایی و بیماری های 

ناشی از غذا بسیار مهم است.
مصرف فیبر کافی

فیبر در داشتن یک سیستم گوارشی سالم نقش مهمی دارد و از پرخوری 
جلوگیری می کند. برای اطمینان از مصرف فیبر کافی، در صورت امکان در تمام 
وعده های غذایی سبزی ها، میوه ها، حبوبات و غذاهای سبوس دار را انتخاب 
کنید. از نان های تهیه شده با آرد سبوس دار، برنج قهوه ای، ما کارونی سبوس 
دار، جو و گندم کامل )پوست نگرفته( بیشتر استفاده نموده و از سبزی ها و 

میوه ها به عنوان میان وعده استفاده کنید.
نوشیدن روزانه آب و نوشیدنی های بدون قند

هر فردی در روز باید به طور معمول هشت لیوان آب و مایعات مناسب دریافت 
کند. آب رسانی مناسب برای حفظ سلامتی و تقویت سیستم ایمنی بدن ضروری 
است. برای مصرف کافی مایعات می توان برش های خیار، نعناع، لیمو یا پرتقال 
را به لیوان آب اضافه نمود. به دلیل داشتن قند زیاد در نوشابه ها و نوشیدنی های 
شیرین مانند نوشابه های صنعتی، آب میوه های صنعتی و شیرهای طعم دار 
مصرف آنها که موجب تحریک سیستم ایمنی و تضعیف آن می شود را محدود 
کنید. از نوشیدن مقادیر زیاد قهوه، چای و به ویژه نوشابه های کافئین دار و 
نوشیدنی های انرژی زا خودداری کنید. زیرا ممکن است به کمبود آب بدن منجر 

شود. چای کمرنگ، انواع دمنوش های گیاهی در حد متعادل نیز مفید است.
D مصرف مکمل ویتامین

با توجه به شیوع بالای کمبود ویتامین D در جامعه، نیاز هست افراد بالای ۱۲ 
سال ماهانه یک پرل ۵۰ هزار واحدی مکمل ویتامین D، طبق پروتکل وزارت 
بهداشت و درمان و آموزش پزشکی مصرف نماید. کودکان ۲ تا ۱۲ ساله نیز 
هر دو ماه یک عدد مکمل ۵۰ هزار واحدی ویتامین D مصرف کنند. از مصرف 

خودسرانه سایر مکمل های غذایی خودداری شود.

توصیه های تغذیه ای پاندمی کووید ۱۹؛

تغذیه دوران کرونا را جدی بگیرید

در ایالات متحده، تقریبا ۲۰۰ فرد مبتلا به ام اس در هر هفته تشخیص داده می 
شود و این در حالی است که هم اکنون بیش از ۲,۵ میلیون نفر در سراسر جهان با 

این بیماری ناتوان کننده زندگی می کنند.
در ایالات متحده، تقریبا ۲۰۰ فرد مبتلا به ام اس در هر هفته تشخیص داده می 
شود و این در حالی است که هم اکنون بیش از ۲,۵ میلیون نفر در سراسر جهان 
با این بیماری ناتوان کننده زندگی می کنند. ۵ علائمت نامرئی این بیماری ناتوان 

کننده را بیشتر بشناسید:
مولتیپل  بیماری  علامت  اولین  افراد  از  بسیاری  برای  بینایی:  مشکلات 
اسکلروزیس یا فلج چندگانه در چشم است. اغلب، ام اس باعث نوریت اپتیک می 
شود، یک بیماری که به عصب ارتباط دهنده چشم به مغز صدمه می زند. این 
حالت معمولا تنها بر یک چشم تاثیر می گذارد، اما در موارد نادر شامل هر دو چشم 

می شود. علائم عبارتند از:
تاری دید

مات بودن رنگ ها
درد در چشم، به ویژه هنگامی که آن را حرکت می دهید

اغلب، علائم خود به خود در عرض چند هفته یا چند ماه ناپدید می شوند. اما اگر 
این نشانه ها را مشاهده کردید بلافاصله با پزشکتان در تماس باشید.

حس های عجیب و غیرعادی: اولین نشانه های ام اس که ممکن است حس 
های عجیبی در بدنتان باشد عبارتند از:

احساسی شبیه شوک برقی وقتی که سر و یا گردنتان را حرکت می دهید. ممکن 
است از ستون فقرات شروع شده و به دستها و پاهیتان منقل شود.

بی حسی، اغلب در صورت
احساس سوزن سوزن شدن

احساس سفتی و تورم
خارش شدید

خستگی: یک نشانه شایع اولیه ام اس خستگی شدید است. ممکن است 
احساس خستگی کنید حتی اگر فعالیت زیادی نداشته باشید. ممکن است صبح 

به محض اینکه از خواب بیدار شدید احساس خستگی کنید.
گرما و مشکلات مربوطه: زمانی که ورزش می کنید، ممکن است به محض اینکه 
بدن خود را گرم می کنید احساس خستگی و ضعف کنید. همچنین هنگامی 
که بدنتان گرم شود در کنترل بخش های خاصی از بدن، مانند پا و یا ساق پای 
خود دچار مشکل می شوید. هنگامی که استراحت می کنید و دمای بدنتان پایین 

است، این علائم به احتمال زیاد از بین خواهند رفت.
مشکلات در راه رفتن: ام اس می تواند منجر به عدم تعادل شود، و راه رفتن را 

مشکل سازد. علائم می تواند شامل موارد زیر باشد:
مشکل داشتن در حفظ تعادل
مشکلات درراه رفتن معمولی

دیگر علائم ام اس
بسته به این که کدام بخش از سیستم عصبی تحت تاثیر قرار گرفته است، دیگر 

علائم اولیه می توانند شامل موارد زیر باشند:
اختلال در تمرکز فکر

افسردگی
مشکلات در مثانه و روده

احساس کنید که اتاق در حال چرخش است، حالتی به نام سرگیجه
درد

اگر شما یک یا چند نشانه که از نشانه های شایع ام اس هستند را داشتید، 
پزشک ممکن است به شما پیشنهاد آزمایش دهد. این آزمایشها می تواند شامل 

موارد زیر باشد:
آزمایش خون برای مشکلات دیگر با علایم شبیه به ام اس مانند بیماری لایم.

آزمایش برای اندازه گیری سرعت سیگنال های در حال حرکت در اعصاب.
ام آر آی، که از مغز عکس می گیرد، تا پزشک شما بتواند مناطق آسیب دیده 

را بررسی کند.
کشیدن مایع نخاعی برای بررسی مایعی که در مغز و نخاع در جریان است؛ 
ممکن است نشانه هایی را نشان دهد که سیستم ایمنی بدن شما در حال آسیب 

زدن به سیستم عصبیتان است، و این نشانه ها در ام اس اتفاق می افتد.

مراقب ۵ علامت زودهنگام
 بیماری ام اس باشید!

مطالعات نشان می دهد؛

مصرف روزانه »آووکادو« موجب حفظ 
سلامت روده می شود

آووکادو میوه ای سرشار از فیبر غذایی و چربی های اشباع نشده است.
»شارون تامسون« سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه ایلینوی آمریکا، در این باره 
می گوید: ما می دانیم که خوردن آووکادو به ایجاد حس سیری کمک می کند و 
غلظت کلسترول خون را کاهش می دهد اما نمی دانستیم که بر میکروب های روده 

و متابولیت های ناشی از میکروب ها تأثیر می گذارد.
محققان دریافتند افرادی که روزانه آووکادو مصرف می کردند دارای فراوانی بیشتر 
میکروب های روده بودند که موجب تجزیه فیبر شده و متابولیت های را در حمایت 
از سلامتی روده ها تولید می کند. همچنین این گروه از افراد دارای تنوع میکروبی 

بیشتری در روده های شأن بودند.
که  هستند  ترکیباتی  میکروبی  های  متابولیت  می افزاید:  ادامه  در  تامسون 
میکروب های تأثیرگذار بر سلامت را تولید می کنند. مصرف آووکادو باعث کاهش 
اسیدهای صفراوی و افزایش اسیدهای چرب زنجیره کوتاه می شود. این تغییرات 

با نتایج مفید برای سلامتی همراه هستند.
در این مطالعه ۱۶۳ فرد بزرگسال در رده سنی ۲۵ تا ۴۵ سال که دارای اضافه وزن 
یا چاقی بودند مورد بررسی قرار گرفتند. یک گروه از شرکت کنندگان وعده غذایی 
همراه با آووکادو و گروه کنترل همان وعد غذایی بدون آووکادو دریافت می کردند. 
در طول ۱۲ هفته مطالعه، نمونه خون، ادرار و مدفوع شرکت کنندگان جمع آوری 

شد.
آووکادو سرشار از چربی است. با این حال محققان دریافتند با اینکه گروه آووکادو 
از گروه کنترل کالری بیشتری مصرف می کردند، اما مقدار کمی چربی از طریق 

مدفوع دفع می شود.
به گفته محققان، دفع بیشتر چربی به این معنی است که شرکت کنندگان انرژی 
کمتری از غذاهایی که می خورند جذب می کنند. این احتمالًا به دلیل کاهش 
اسیدهای صفراوی بوده است، مولکول هایی که سیستم گوارش ترشح می کند و 

به ما امکان جذب چربی را می دهد.
انواع مختلف چربی ها، تأثیرات متفاوتی بر میکروبیوم ها دارند. چربی های 

موجود در آووکادو اشباع نشده بوده که برای سلامت قلب مفید هستند.

چند راهکار برای جلوگیری از غمگینی و 
بی حوصلگی در همه گیری کرونا

بهداشت،  وزارت  بهداشت  معاونت 
هایی  پیام  پزشکی  آموزش  و  درمان 
آموزشی را به منظور جلوگیری از بروز 
همه  در  بی حوصلگی  و  »غمگینی 

گیری ویروس کرونا« منتشر کرد. 
بهداشت،  وزارت  بهداشت  معاونت 
های  پیام  پزشکی  آموزش  و  درمان 
آموزشی را به منظور جلوگیری از بروز 
همه  در  بی حوصلگی  و  »غمگینی 

گیری ویروس کرونا« منتشر کرد.
تجربه  کرونا  ویروس  شیوع  با 
و  بوده  طبیعی  نگرانی  و  اضطراب 
ماندن  از طرفی در قرنطینه خانگی 
بی  غمگینی،  باعث  است  ممکن 
حوصلگی و ترس شود؛ در همین راستا با انجام برخی امور به راحتی می توان 
از بروز این عوارض جلوگیری کرد. معاونت بهداشت توصیه کرده است در دوران 
کرونا، در مورد احساس و نگرانی های خود با دوستان و خانواده صحبت کنید و از 
طریق تماس تلفنی و تصویری با عزیزانتان در ارتباط باشید. در دوران شیوع این 
بیماری بهتر است انجام فعالیت های هرچند کوچک در منزل را فراموش نکنید؛ 
خود را سرگرم کرده و به فعالیت هایی مانند کتاب خواندن، فیلم دیدن و بازی که 
قبلا برایتان لذت بخش بوده بپردازید. همچنین در ادامه این متن آموزشی ضمن 
تاکید بر اینکه  ورزش در منزل و یا قدم زدن در مکانی خلوت را در این  دوران 
هرگز پشت گوش نیندازید، عنوان شده نظم زندگی خود را مثل ساعت خواب و 
وعده های غذایی در ساعات مشخص، حفظ کنید. بهتر است برنامه ریزی برای 
داشتن فعالیت بدنی روزانه را فراموش نکرده و برای یک روز یا یک هفته، هدف های 

کوچک برای خود تعیین کنید تا برای انجام آنها انگیزه داشته باشید.
بر اساس این توصیه ها هرگز به این موضوع که در آینده چه اتقافی رخ خواهد 
آرام سازی  روش های  کنید؛  تمرکز  »اینجا«  و  »اکنون«  روی  نکنید؛  فکر  داد، 
عضلانی را یاد بگیرید  و به کار ببرید. فراموش نکنید که همه گیری ویروس کرونا، 
دوره ای کوتاه و گذرا است. بنابراین هرگز از الکل، سیگار، مواد مخدر و محرک برای 

مقابله با احساس و افکار منفی استفاده نکنید.
در صورت داشتن نشانه های آزاردهنده نظیر افکار منفی علیرغم به  کارگیری 
روش های خود مراقبتی، با پزشک، روانشناس یا روانپزشک مشورت کنید و بدون 

تجویز پزشک برای مقابله با احساس و افکار منفی از دارو استفاده نکنید.

محققان ژاپنی پی بردند؛

ارتباط ورزش در نوجوانی با کاهش 
ریسک شیزوفرنی در سنین بالا

محققان دریافتند ورزش با شدت کم در دوره نوجوانی با بهبود عملکرد روانی 
مرتبط بوده و دارای تاثیر حفاظتی در مقابل علائم شیزوفرنی است.

اگرچه شیزوفرنی به عنوان یک اختلال عصبی شناخته می شود اما فاکتورهای 
محیطی هم نقش مهمی در شروع بیماری و روند پیشرفت آن دارند.

اما در حال حاضر محققان دانشگاه تسوکوبا ژاپن دریافتند ورزش در طول یک 
دوره خاص از بروز رفتارهای مرتبط با شیزوفرنی پیشگیری می کند.

محققان در مطالعه بر روی موش ها دریافتند ورزش با شدت کم در طول دوره 
به شکل چشمگیری موجب کاهش  نوجوانی که مهم ترین زمان رشد است، 

رفتارهای غیرعادی در موش های مبتلا به شیزوفرنی شد.
از جمله  بر عملکرد مغز  تأثیرات مثبتی  اقدامات در دوره رشد  انجام برخی 

پیشگیری از اختلالات عصبی دارد.
»هیکارو کویزومی«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »مطالعات قبلی 
نشان داده اند که ورزش موجب تقویت انتقال عصبی می شود و تأثیرات مثبت 

دیگری هم بر سلامت دارد.«
وی در ادامه می افزاید: »یافته های ما نشان داد ورزش با شدت کم می تواند از 
رفتارهای غیرعادی پیشگیری کند که نشاندهنده این موضوع است که ورزش 
ارتباط مستقیمی با پیشگیری از شیزوفرنی دارد.« ورزش ملایم در حین رشد 
می تواند با توقف یا بهبود ناهنجاری های رشد عصبی در اثر وراثت ژنتیکی، از 
شیزوفرنی جلوگیری کند. برنامه های ورزشی ویژه برای افرادی که در معرض خطر 

هستند ممکن است در جلوگیری از ابتلاء به شیزوفرنی موفقیت آمیز باشد.
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و  اجتماعی  وضعیت  از  آمار  مرکز  پیش  چندی 
فرهنگی کشور در بهار امسال گزارش داد، بیش از 
۷ هزار ازدواج دختربچه ۱۰ تا ۱۴ ساله و یک ازدواج 
دختربچه کمتر از ۱۰ سال به ثبت رسیده، آن هم در 
حالی که »لایحه منع ازدواج کودکان زیر ۱۳ سال« 
چند سالی است از سوی معاونت امور زنان و خانواده 
رئیس جمهوری به کمیسیون لوایح دولت ارائه شده 

است.
به گزارش ایرناپلاس، معاونت امور زنان و خانواده 
اسفندماه سال ۹۷ لایحه حذف  رئیس جمهوری 
تبصره مربوط به ازدواج دختران زیر ۱۳ سال را به 
با  مبارزه  هدفش  که  لایحه ای  کرد.  ارسال  دولت 
کودک همسری و سوءاستفاده از کودکان در پوشش 
ازدواج بود اما همچنان بعد از گذشت حدود دو سال 

این لایحه در انتظار رسیدن به صحن مجلس است.
ازدواج دختران کمتر  از  آمار منتشر شده  اگرچه 
از ۱۴ سال در بهار ۹۹ نسبت به سه سال گذشته 
کاهش داشته اما همین آمار نیز قابل تامل است 
زیرا طبق نظر کارشناسان، دختر ۱۴ ساله ای که از 
منظر قانون برای انجام امور رسمی و اداری نیازمند 
در  نمی تواند  و  است  خود  قهری  ولی  نظر  اعلام 
انتخابات شرکت کند و یا گواهینامه رانندگی بگیرد، 
چگونه می تواند یک زندگی را اداره کند و وارد زندگی 
مشترک شود؟ سال هاست که برای برداشتن تبصره 
ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی، بین موافقان و مخالفان 
دعواست. تبصره ای که ممنوعیت ازدواج کودکان را 
که در این ماده ذکر شده، عملا ملغی می کند. این 
ماده می گوید: عقد نکاح دختر قبل از رسیدن به ۱۳ 
سال تمام شمسی و پسر پیش از رسیدن به ۱۵ سال 
تمام شمسی منوط به اذن ولی است به شرط رعایت 
مصلحت با تشخیص دادگاه صالح. بر این اساس 
ممنوعیت ازدواج کودکان در صورت رضایت ولی و با 

حکم دادگاه ملغی می شود.
فراز و نشیب های ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی

 مطابق ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی مصوب ۱۳۱۳، 
نکاح دختران قبل از رسیدن به ۱۵ سال تمام و نکاح 
پسران قبل از رسیدن به ۱۸ سال تمام ممنوع بود؛ 
اما با پیشنهاد مدعی العموم می شد استثنائاتی قائل 
شد. در سال ۱۳۵۳ با تصویب قانون جدید حمایت 
از خانواده دوباره سن ازدواج تغییر کرد. در ماده ۲۳ 
این قانون آمده بود: »ازدواج زن قبل از رسیدن به 
۱۸سال تمام و مرد قبل از رسیدن به ۲۰ سال تمام 
ممنوع است. مع ذلک در مواردی که مصالحی اقتضا 
کند، استثنائا در مورد زنی که سن او از ۱۵سال تمام 
کمتر نباشد و برای زندگی زناشویی استعداد جسمی 
و روانی داشته باشد، به پیشنهاد دادستان و تصویب 
دادگاه شهرستان، ممکن است معافیت از شرط سن 

اعطا شود«.
قانون  ماده ۱۰۴۱  با  ماده  این  با وجود شباهت 
و...  سن  شرط  از  معافیت  اعطای  حیث  از  مدنی 
سن  افزایش  آن  مهم ترین  که  داشت  تفاوت هایی 
ازدواج بود؛ سن ازدواج در قانون حمایت از خانواده 
مصوب بهمن ۱۳۵۳ از ۱۵ سال تمام برای دختران 
و ۱۸ سال تمام برای پسران در قانون مدنی به ۱۸ 
سال تمام برای دختران و ۲۰ سال تمام برای پسران 
قانون  اما هنگام تجدیدنظر در  بود،  یافته  افزایش 
مدنی بعد از انقلاب در سال ۶۱، ماده ۱۰۴۱ پیشین 
این  به  و  داده  تشخیص  شرع  مغایر  مدنی  قانون 
شکل اصلاح شد: نکاح قبل از بلوغ ممنوع است 
و مطابق معنای فقهی بلوغ، بلوغ دختران ۹ سال و 

پسران ۱۵ سال اعلام شده است. سن قانونی ازدواج 
درحال حاضر در ایران ۱۳ سال برای دختران و ۱۵ 
سال برای پسران است. البته این سن نیز می تواند 
با تشخیص دادگاه و درخواست ولی کودکان کمتر 

شود.
تولد ۳۴6 نوزاد توسط مادران زیر ۱۵ سال 

در بهار ۹۹
سوی  از  که  دیگری  آمار  با  مطابق  سو  دیگر  از 
در  نوزاد  تعداد ۳۴۶  منتشر شده،  ایران  آمار  مرکز 
بهار امسال متولد شده اند که مادران آنها کمتر از 
می شود  مطرح  که  پرسشی  داشته اند؛  سال   ۱۵
اینکه آیا کودک ۱۵ ساله می تواند برای کودک دیگر 
مادری کند؟ همچنین به دلیل سن کم این دختران، 
و  بارداری  از  حاصل  روانی  و  جسمانی  مشکلات 
زایمان نیز می تواند برای آنها ایجاد شود. این آمار 
برای دختران ۱۵ تا ۱۹ ساله نیز بیش از ۱۶ هزار تولد 

بوده است.
افزایش ۴ برابری کودک همسری به دنبال 

افزایش وام ازدواج
آذرماه سال گذشته محمدمهدی  همچنین ۱۹ 
تندگویان معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
نسبت به افزایش چهار برابری کودک همسری در 
برخی نقاط کشور به دنبال افزایش وام ازدواج هشدار 
برخی  در  می دهد  نشان  »بررسی ها  گفت:  و  داد 
از نقاط کشور که با فقر فرهنگی و اقتصادی روبه رو 
هستیم، از وام ازدواج برای معامله کودکان زیر ۱۵ 
سال استفاده می شود. آمارهایی موجود است که 
کودکان زیر ۱۵ سال به ویژه دختران زیر این سنین 

از این وام استفاده کرده اند.«
هر چند که آمار منتشره مرکز آمار ایران بیانگر تعداد 
ازدواج های ثبت شده است، از این رو بیشتر بودن 
آمار ازدواج دختران زیر ۱۴ سال به دلیل عدم ثبت 
نیست.  انتظار  از  دور  ازدواج ها  از  بسیاری  قانونی 
آمار منتشر شده اهمیت تصویب لایحه منع ازدواج 
کودک  از  جلوگیری  برای  را  سال  زیر ۱۳  کودکان 

همسری را مجددا یادآور می شود.
چرا قانون از ضعیف ترین و بی پناه ترین قشر 

جامعه دفاع نمی کند؟
اقلیما رئیس  با این موضوع مصطفی  ارتباط  در 
گفت:  ایرناپلاس  به  ایران  مددکاری  انجمن 
وام  و  کودکان  ازدواج  منع  در  قانون  ضعف های 
ازدواج، کودکان، به ویژه دختران را در معرض ازدواج 
اجباری قرار داده و موجب افزایش ازدواج کودکان 
شده است. چنین شکلی از ازدواج که خلاف شان و 
مغایر با کرامت انسان است، به طور عمده گریبانگیر 
اقلیما  می شود.  تهیدست  خانواده های  کودکان 
ادامه داد: نداری و فقر موجب می شود خانواده های 
تهیدست، دخترانشان را به نام قرارداد ازدواج و برای 
رسیدن به منافع مالی و وام به مردان بعضا بزرگسال 
بدهند. چنین ازدواج هایی را می توان احیای ابتیاع 
که شکلی منسوخ شده از ازدواج است، دانست که 
در واقع زندگی و سرنوشت دختربچه ها وجه الضمان 

وام برای جبران فقر خانواده هایشان می شود.
ازدواج  امکان  افزود:  اجتماعی  مددکار  این 
زودهنگام و مبادله کودکان در قرارداد ازدواج، کودکان 
را در معرض سوء استفاده قرار می دهد و زندگی و 
و  ضعیف ترین  کودکان  می کند.  تباه  را  آنها  آینده 
بی پناه ترین بخش هر جامعه هستند و انتظار می رود 
قانون پناهگاه آنها باشد. وقتی قانون چنین کارکردی 
ندارد و مفرهایی برای سوء استفاده از کودکان در آن 

هست، در واقع به ابزاری برای آسیب های فردی و 
اجتماعی بخش بی پناه و ضعیف جامعه تبدیل شده 

است.
افسردگی، اضطراب و خودکشی عواقب 

ازدواج زودهنگام
سلامت  کودکی،  در  ازدواج  کرد:  اضافه  اقلیما 
جسمی و روانی کودکان به ویژه دختربچه ها را در 
معرض خطر جدی قرار می دهد و آنها را با خطرات 
مرتبط با رابطه جنسی زودهنگام و بارداری و زایمان 
مانند  مشکلاتی  روانی،  نظر  از  می کند.  مواجه 
افسردگی، اضطراب و خودکشی با ازدواج زودهنگام 
کودکان،  ازدواج  اجتماعی،  نظر  از  دارد.  همراهی 
با  کودکی  دنیای  تمایز  گرفتن  نادیده  متضمن 
کودکان  به  نقش هایی  ازدواج،  با  است.  بزرگسالی 
تحمیل می شود که برای ایفای آن آگاهی، شناخت 
و مهارت کسب نکرده اند و بنابراین آمادگی ایفای 

چنین نقش هایی را ندارند.
ازدواج  زمینه  آنچه  داد:  ادامه  جامعه شناس  این 
و  نیست  قانون  تنها  می کند،  مساعد  را  کودکان 
عواملی مانند فقر، حاشیه نشینی، زندگی در مناطق 
توسعه نیافته و بازماندگی از تحصیل، عوامل اصلی 
قوانین،  میان  این  در  هستند.  کودکی  در  ازدواج 
مشوق هایی مانند وام ازدواج و تبلیغات رسمی در 
تسهیل کننده  نقش  زودهنگام  ازدواج  به  تشویق 
تغییرات  و  توسعه  فقرزدایی،  برای  اگرچه  دارند. 
اما  باشد،  زیادی لازم  زمان  است  ممکن  فرهنگی 
قوانین را می توان برای حمایت از کودکان و جلوگیری 
از آسیب به آنها زودتر به تصویب رساند و لااقل به 
لحاظ قانونی مانع ازدواج به عنوان امری آسیب زا 

برای کودکان شد.
چرا برخی سنگ اندازی می کنند؟

تلاش  بیشتر  اخیر  دوره های  در  سو،  دیگر  از 
نمایندگان مجلس دهم بر این بود که حداقل بتوانند 
در هر شرایطی ازدواج در زیر ۱۳ سال را برای دختران 
این  طرح  حتی  و  نشدند  موفق  که  کنند  ممنوع 

مساله،  مشکلاتی را برای نمایندگان زن ایجاد کرد.
در مجلس دهم، نمایندگان فراکسیون زنان تلاش 
ایجاد  تغییری در ماده ۱۰۴۱ قانون مدنی  کردند 
کنند. در واقع آنها می خواستند ازدواج دختران زیر 
۱۳ سال و پسران زیر ۱۵ سال را کاملا ممنوع کنند تا 
حتی با اذن پدر هم امکان این ازدواج فراهم نباشد؛ 
اما برخی سنگ اندازی ها و رأی نیاوردن فوریت این 
برای  عجیب  پرونده سازی های  همچنین  و  طرح 
نمایندگان مجلس باعث شد این تلاش ها به جایی 

نرسد.
علت تصویب نشدن لایحه منع ازدواج 

کودکان زیر۱۳سال
خانواده،  از  حمایت  قانون   ۴۵ ماده  در  اگرچه 
رعایت مصلحت کودکان در همه دادگاه ها و مراجع 
قضایی و همه مراکز مرتبط با کودکان تاکید شده و 
حتی مجازات ۶ ماه تا دو سال حبس برای والدینی 
که کودک زیر ۱۳ سال را به ازدواج درآورند دیده شده 
اما باز نمونه های بسیاری از وقوع کودک همسری در 

جامعه مشاهده می شود.
در این میان چند روز پیش مسعود رضایی نماینده 
برنا  با  گفت وگو  در  اسلامی   شورای  دهم  مجلس 
با اشاره به علت تصویب نشدن لایحه منع ازدواج 
کودکان زیر ۱۳ سال گفت: این لایحه در کمیسیون 
قرار  بررسی  و  بحث  مورد  دهم  مجلس  اجتماعی 
مورد  شرعی  و  فقهی  مسائل  دلیل  به   اما  گرفت 
تصویب قرار نگرفت؛ چون فقها محتوای لایحه را 

خلاف شرع می دانند.
او با تاکید بر ارجحیت شرع بر دیگر قوانین افزود: 
قوانین متعددی در کشور ما حکم فرماست؛ یکی 
و  مدنی  حقوق  و  اساسی  قانون  از  برگرفته  قانون 
دیگری قانون فقه است که در برخی موارد با یکدیگر 

تناقض پیدا می کنند.
قها تفسیر شرعی منطبق با زمان و مکان 

ُ
ف

ارائه دهند
رضایی تصریح کرد: درخصوص لایحه »منع ازدواج 
کودکان زیر۱۳ سال« درست است که شرع عوض 
نمی شود اما تفسیرها می توانند تغییر کنند. البته 
برخی فقها می گویند این مسائل تغییرناپذیر است 
حتی در قانون اساسی هم ذکر شده برخی موارد 
غیرقابل تغییرند اما فقهایی هم هستند که به علوم 
جدید اعتقاد دارند و برخی مسائل فقهی را متناسب 
مورد  این  در  که  می کنند  تفسیر  مکان  و  زمان  با 
خاص، این فُقها هستند که باید وارد شوند و چاره ای 

برای آن بیاندیشند.

مسئول بسیج دانشجویی استان قم  تشریح کرد

برنامه های ستاد بزرگداشت حاج قاسم و 
دهه بصیرت بسیج دانشجویی 

مسئول بسیج دانشجویی استان قم ویژه برنامه های ستاد بزرگداشت حاج قاسم 
و دهه بصیرت بسیج دانشجویی قم را تشریح کرد.

جواد رفعت نژاد در نشست خبری با اصحاب رسانه که پیش از ظهر دیروز به 
مناسبت دهه بصیرت و سالگرد شهادت سردار دلها در محل بسیج دانشجویی 
استان برگزار شد با اشاره به اهمیت حماسه ۹ دی گفت: حضور پرشور مردم بصیر 
و انقلابی در حماسه ۹ دی مهر تاییدی بود بر جواب آری در  همه پرسی جمهوری 
اسلامی که به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی در این حماسه دست خدا نمایان 

بود.
وی در ادامه با توجه به فرارسیدن اولین سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی 
در تشریح برنامه های بسیج دانشجویی قم گفت در آستانه ایام الله دهه بصیرت و 
سالگرد سردار دلها، ستاد بزرگداشت حاج قاسم و دهه بصیرت در مجموعه بسیج 
دانشجویی استان تشکیل و در همین راستا برنامه های متنوعی تدوین شده است.
با روز  مسئول بسیج دانشجویی قم تصریح کرد سیزدهم دی ماه مصادف 
سالگرد شهید سلیمانی ساعت ۱۰ صبح رژه خودرویی در بلوار پیامبر اعظم اجرا 
خواهد شد که قرائت بیانیه، آتش زدن پرچم استکبار جهانی و انزجار از شیطان 
بزرگ و همچنین نمایش دستاوردهای بصری بسیج دانشجویی از محورهای این 
برنامه است. وی افزود: ثبت نام دانشجویان استان قم در گردان رزمی دانشجویی 
در جهت تقویت توان رزمی و فنی دانشجویان و همچنین آغاز عملیات سایبری 

بسیج دانشجویی از جمله اقدامات این سازمان در دهه بصیرت است.
 رفعت نژاد ادامه داد :در راستای مطالبه گری انتقام سخت طوماری با همین 
عنوان و به سه زبان فرانسوی، انگلیسی و عربی و با محوریت دانشگاه باقرالعلوم 

تنظیم خواهد شد که امضای آن به صورت الکترونیکی جمع آوری می شود.
مسئول بسیج دانشجویی قم خاطرنشان کرد: راه اندازی پویش ها و هشتگ 
های مختلف با عناوین انتقام سخت، خروج آمریکا از منطقه ،ما ملت شهادتیم، ما 
ملت امام حسینیم و ...اقدامات صورت گرفته در حوزه فضای مجازی  می باشد .
وی تصریح کرد برگزاری نشست های تخصصی با حضور رزمندگان و مدافعان 
حرم با موضوعاتی از قبیل مقاومت، بازخوانی و تحلیل وصیت نامه سیاسی 
حاج قاسم، نقش امامین انقلاب در تربیت امثال حاج قاسم سلیمانی و جایگاه 

حاج قاسم در تحقق تمدن نوین اسلامی از دیگر برنامه های این سازمان است.
رفعت نژاد در تشریح دیگر برنامه های ستاد بزرگداشت حاج قاسم و دهه بصیرت 
بسیج دانشجویی استان اظهار داشت :برگزاری مسابقه دلنوشته دانشجویان به 
حاج قاسم، اصلاح رنگ نقش پرچم آمریکا بر زمین چهار راه های اصلی شهر، 
نصب حجله و راه اندازی ایستگاه های صلواتی در جلوی درب برخی دانشگاه ها 
،تشکیل گروه های نهضتی در حوزه بین الملل با همکاری جامعه المصطفی 
،اعزام گروه جهادی دانشگاه قم به روستای قلعه گنج کرمان ،مسابقه کتابخوانی 

شهید سلیمانی و رونمایی از نماهنگ حاج قاسم از جمله این اقدامات است.
وی در ادامه به تهیه و توزیع بسته های معیشتی برای نیازمندان و توزیع ۷۶۶  
بسته گوشت گرم گوسفندی بین خانواده ها اشاره کرد و گفت: همچنین در این 
ایام پویش همسفره با همسایه را خواهیم داشت که با کمک خیرین ۵۰ نانوایی در 

مناطق محروم قم اقدام به ارائه نان صلواتی خواهند کرد.
رفعت نژاد با اشاره به طرح پنجشنبه های علوی بسیج دانشجویی قم گفت: در 
طول دهه بصیرت بیش از ۸ هزار پرس غذای گرم در قالب طرح پنجشنبه های 

علوی میان نیازمندان توزیع خواهد شد.
وی همچنین با توجه به فرارسیدن چهلمین روز از شهادت شهید فخری زاده 
خاطر نشان کرد: همزمان با فرارسیدن این روز دانشجویان بسیجی در جوار منزل 
پدری شهید و همچنین در کنار مزار شهید گمنام سایت فردو مراسم بزرگداشت 

دانشمند شهید محسن فخری زاده را  برگزار خواهند کرد.
 

دو پیشنهاد برای یک نامگذاری درقم:

 کدام خیابان به نام شهید ابومهدی 
المهندس مُزیّن می شود؟

در حالی که شورای فرهنگ عمومی استان قم پیشنهاد داده تا سه راه خرمشهر 
به نام شهید ابومهدی المهندس تغییر نام دهد، شورای اسلامی شهر پیشنهاد داد 

تا منطقه دیگری برای این منظور در نظر گرفته شود. 
طرح دوفوریتی اخذ مجوّز نامگذاری دو منطقه از قم به نام شهید ابومهدی 
المهندس و شهید شهروز مظفری نیا در دستور کار امروز نشست رسمی و علنی 

شورای اسلامی شهر بود.
بر این اساس پیشنهاد شد تا تقاطع مقابل امامزاده شاه جمال به عنوان منطقه 
ورودی و خروجی شهر به نام شهید ابومهدی المهندس و محور پردیسان به 
کهک به نام شهید شهروز مظفری نیا )عضو قمی تیم حفاظت شهید حاج قاسم 

سلیمانی که همراه وی به شهادت رسید( نامگذاری شود.
در عین حال در این نشست دلیل دو فوریت این امر، نزدیک شدن به سالروز 
شهادت آن شهیدان و همچنین برنامه ریزی صورت گرفته و توزیع دعوتنامه برای 

برگزاری مراسمی در چند روز آینده عنوان شد.
و اما در این باره تعدادی از اعضای شورای اسلامی شهر بر این باور بودند که 
تقاطع شاه جمال با نامگذاری قبلی »سه راه خرمشهر« در بین مردم جا افتاده 

است و این تغییر نام به صلاح نیست.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در این موضوع تصریح کرد: خرمشهر نماد 
مقاومت ملت ایران است و نامگذاری قبلی این منطقه به نام خرمشهر، با هدف 

نمادین اشاره به روحیه مقاومت و ایثار ملت ایران صورت گرفته است.
حسن بختیاری افزود: نامگذاری معابر شهری یک موضوع ماندگار است و نمی 
تواند بر اساس دعوتنامه یک مراسم تغییر کند و نامگذاری دیگری در دستور کار 
قرار گیرد. همچنین سخنگوی شورای اسلامی شهر قم نیز در این باره گفت: 
نامگذاری محور پردیسان به کهک در حیطه اختیارات مدیریت شهری نیست، 

بلکه در حوزه اختیارات راه و شهرسازی قرار می گیرد.
محمود مسگری افزود: در عین حال که قرار بود این محور به دلیل سابقه 
آن  نام  به  مانند ملاصدرا در کهک قم،  پُرآوازه ای  و فیلسوف  سکونت حکیم 
اندیشمند اسلامی ایرانی نامگذاری شود، بنابراین پیشنهاد می شود تا شورای 

اسلامی شهر قم درباره نامگذاری این محور تصمیم گیری نداشته باشد.
در نهایت اعضای شورای اسلامی شهر قم در نشست امروز خود صرفا پیشنهاد 
دادند که انتهای بلوار شهید سلیمانی تا پل شهید حججی در قم )محدوده سی 
متری سنگبری ها( به نام شهید ابومهدی المهندس نامگذاری شود. همچنین 
رئیس شورای اسلامی شهر قم در این باره بیان کرد: این موضوع پیگیری خواهد 

شد و نتیجه نهایی به اطلاع اعضای شورای اسلامی شهر خواهد رسید.
 

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم  خبرداد

رشد 1۶7درصدی کمک های مردمی به 
مراکز نیکوکاری

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت: کمک های 
مردم استان به مراکز نیکوکاری قم در هشت ماه نخست سال جاری در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته، ۱۶۷ درصد رشد داشت.
سید محمد رضا میره ای  با اشاره به فعالیت مراکز نیکوکاری در استان قم اظهار 
کرد: مردم استان در هشت ماه نخست سال جاری، مبلغ ۲۲ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون تومان به مراکز نیکوکاری قم کمک کردند که این کمک ها در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته، ۱۶۷ درصد رشد داشت.
وی گفت: ۶۰ مرکز نیکوکاری در استان قم داریم که برخی از این مراکز یک 
منطقه را به صورت کامل پوشش می دهند و کمیته امداد استان بر فعالیت مراکز 
نیکوکاری در قم نظارت دارد. معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد 
استان قم افزود: ۴۲ هزار خانوار در استان مورد حمایت این نهاد قرار دارند که ۲۰ 
هزار خانوار مددجوی کمیته امداد استان قم هستند و ۲۲ هزار خانوار نیز از این 

نهاد، کمک های موردی دریافت می کنند.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

حماسه 9دی پیام بصیرت و هوشمندی 
ملت ایران بود 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای سالگرد ۹ دی ماه را گرامی داشت.
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز دوشنبه در اختیار ایمان  قرار گرفت آمده 
است: حماسه ماندگار ۹ دی که با نصرت و امداد الهی تحقق یافت، پیام بصیرت 
و هوشمندی ملت ایران بود. حرکتی شورانگیز و مؤمنانه که پشتوانه عظیم مردمی 
نظام اسلامی و حساسیت دینی و انقلابی ملت را در مقابله با اهانت به ارزش های 

دینی آشکار کرد.
بیانیه حاکی است: نهم دی گرچه پایانی بر ۸ ماه فتنه ای عمیق و پیچیده بود، 
اما همواره توجه به درس ها و عبرت های حوادث انقلاب و آنچه منجر به وقوع این 
حماسه ماندگار شده برای ما لازم است. امروز برای پیمودن ادامه راه انقلاب و فتح 
قله های پیشرفت و تعالی همچون گذشته به صبر و بصیرت، ایمان و تقوا و التزام به 
منویات مقام معظم رهبری »مدظله العالی« نیازمندیم. جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم در این بیانیه ضمن گرامیداشت دهه بصیرت و ۹ دی تاریخ ساز اعلام می کند: 
جنگ بزرگ اقتصادی و هجمه های استکبار علیه ملت ما با ایستادگی و فرهنگ 
مقاومت خنثی خواهد شد و تحریم و تهدید علیه ملتی که ۹ دی ها را رقم می زند 
همواره شکننده و ناکام است. بخش دیگری از بیانیه ادامه داده است: ولایت فقیه 
تضمین کننده اسلامیت و جمهوریت نظام اسلامی است و تلاش دشمن برای 
ضربه زدن به این اصل اساسی همچنان ادامه دارد. عمل به رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب و حرکت در مسیر ولایت که درس بزرگ ۹ دی است تنها مسیری 
است که سعادت و پیروزی ما حتمی و تضمین خواهد کرد. بیانیه می افزاید: نظام 
اسلامی تا زمانی که در خط مستقیم اسلام ناب و مستظهر به حضور مردمی است 
قدرتی بی بدیل و پایدار خواهد ماند. تقویت روحیه ایمانی و بصیرت سیاسی و 
دشمن شناسی با محک ولایت، تضمین کننده آینده انقلاب اسلامی است و افق های 
پیش روی ملت را روشن خواهد کرد. بیانیه حاکی است: دشمن با تزریق ناامیدی 
و تکثیر ویروس یأس تلاش می کند به استحکام درونی جامعه اسلامی ضربه بزند، 
مشکلات معیشتی و برخی سوء مدیریت ها و اشتباهات محاسباتی برخی نخبگان 
جامعه نیز این مسیر را برای نفوذ دشمن هموار خواهد کرد. خوشبختانه جوانان 
مؤمن انقلابی این میوه های شجره طیبه انقلاب اسلامی، امیدآفرین و قدرت آفرین 
در میدان حاضر هستند و خود را برای تحقق آرزوهای ملت ایران آماده می کنند 
که بی شک آینده از آن مؤمنین به اسلام و انقلاب است. در این بیانیه تاکید شده 
است:  امروز اولویت اول مدیران و مسئولان در تمام سطوح باید رسیدگی به وضعیت 
اقتصادی کشور و رفع دغدغه های معیشتی باشد. باید با برنامه ریزی های دقیق 
تمام توان مجموعه های اقتصادی و تولیدی کشور را برای خنثی سازی تحریم ها 
بسیج کنیم و نقاط ضربه پذیر را با عمل به سیاست های اقتصاد مقاومتی ایمن و 
مقاوم کنیم. بیانیه می افزاید: امریکا همچنان شیطان بزرگ و نمود حقیقی و عینی 
استکبار است. تغییرات ظاهری و لفاظی های مزورانه دولتمردان جدید آمریکا نباید 
موجب خوش بینی و ساده انگاری شود. چشم به دست بیگانه دوختن و بی توجهی 
به توانمندی های بومی، بی عملی و یاس را به همراه می آورد. امروز هرگونه کوتاهی 
و سستی در این جنگ بزرگ اقتصادی، فرهنگی و امنیتی خسارتی بزرگ است که 
صدمات جبران ناپذیری به همراه خواهد داشت. در پایان این بیانیه ابراز امیدواری 
شده است: پیوند و همدلی مسئولان و وحدت و یکپارچگی ملت که سدّی مستحکم 
و پولادین است برقرار و پرچم عزت ملت غیور ایران همچنان در اهتزاز و اعتلا باشد.

آیت الله علوی گرگانی:

سوءاستفاده از بی سوادان از حربه های 
دشمن است

حضرت آیت الله سیدمحمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: روزی فرا 
برسد که هیچ بی سوادی در کشور نداشته باشیم چون یکی از حربه های دشمن در 

هر جامعه ای سوءاستفاده از افراد بی سواد است. 
وی در دیدار مسئولان نهضت سوادآموزی استان اظهار داشت: در زمان رژیم شاه 
اکثر مردم بی سواد بودند و آگاهی نداشتند و به برکت انقلاب اسلامی ۹۸ درصد 
مردم قم باسواد هستند. ابن مرجع تقلید با اشاره به اهمیت سواد و فراگیری علم 
افزود: انشاءالله روزی فرابرسد که هیچ بی سوادی در کشور نداشته باشیم، یکی از 
حربه های دشمن در هر جامعه ای سوءاستفاده از افراد بی سواد است چون سواد 
علمی است که به انسان آموزش هایی می دهد. علوی گرگانی همچنین بیان کرد 
که انسان بی سواد آگاهی و قدرت تشخیص کمتری دارد اما ولی انسان باسواد خیر 
و شر را متوجه می شود و به  دنبال سعادت می رود. استاد خارج فقه حوزه علمیه قم 
تصریح کرد: امام راحل در سال ۵۸ دستور تاسیس نهضت سوادآموزی را دادند و باید 
این مسیر را تداوم داده و هیچ بی سوادی در کشورمان وجود نداشته باشد. آیت الله 
علوی گرگانی گفت: در بی  سوادی گرفتاری و مشکل های زیادی وجود دارد و با 
سوادی نعمت بسیار بزرگی است خداوند به پیامبر)ص( فرمود ای پیامبر بخوان و 
قرائت کن ما دنبال مکتبی هستیم که در ابتدای زندگی بر خواندن و سواد تاکید 
دارد. وی با بیان اینکه از افتخارات بشر این است که باسواد باشد و جهل خود را 
برطرف کند خاطرنشان کرد: سواد نور و روشنایی و بینایی است و بسیار با ارزش 

است و شما باید درزمینه سوادآموزی بیشترین خدمت را به جامعه داشته باشید.

مدیرکل گمرکات استان قم: 

آمار صادرات قم ۵۰ درصد رشد کرد
مدیرکل گمرکات استان قم گفت: آمار صادرات آذرماه امسال استان نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، از نظر وزن و ارزش اقتصادی ۵۰ درصد افزایش داشته است.  
اسفندیار دریکوندی بیان کرد: در آذرماه سال جاری ۱۲هزار و ۳۴۴ تن انواع کالا به 
ارزش حدود ۱۷ میلیون دلار از گمرکات استان قم صادر شد. وی در ادامه سخنان 
خود با اشاره به عملکرد گمرکات قم از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه افزود: در 
همین رابطه درآمد کل گمرکات استان  به ۱۵۶ میلیارد تومان رسید. مدیرکل گمرکات 
قم گفت: طی این مدت دربخش صادرات ۸۵هزار و ۸۶۹ تن انواع کالا همچون 
گرانول، پفک، کفش و صندل، شمش سرب،  مصنوعات مسی، مواد و محصولات 
پلاستیکی، شیمیایی و هیدروکربن از گمرکات استان صادر شد. وی بیان کرد: ارزش 
صادرات این کالاها به کشورهایی مانند عراق، افغانستان، امارات، هند، پاکستان و 
ازبکستان ۹۹ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار بود. وی ادامه داد: همچنین در این مدت 
۳۷هزار و ۱۶۶ تن کالا همچون اجزا و قطعات موتورسیکلت، الیاف اکرولیک، اجزا 
و قطعات لباسشویی و پکیج و لوازم آرایشی و بهداشتی از کشورهایی نظیر چین،  
هند، ایتالیا، امارات، ترکیه و ژاپن به ارزش ۱۷۳میلیون و ۷۷۰هزار دلار وارد گمرکات 
استان شد. دریکوندی با بیان این که ۵۰۵ فقره پرونده مظنون به قاچاق از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذرماه در گمرکات استان تشکیل شده است، گفت: در بخش 
ترانزیت نیز طی این ۹ماه،  مقدار ۵۴ هزار تن انواع کالا از سایر گمرکات به گمرکات 
قم ترانزیت شد که نشان دهنده جایگاه مهم گمرکات استان در تبادلات تجاری است.

فرماندار قم  خبرداد

مشارکت بیش از ۳۵۰۰ نفر برای اجرای 
طرح شهید سلیمانی 

فرماندار قم با بیان اینکه طرح شهید سلیمانی از اول آذر ماه آغاز شده است، 
گفت: بیش از سه هزار و ۵۰۰ نفر در قالب ۲۷۰ تیم مشغول خدمت رسانی به افراد 

در بخش های مراقبتی، حمایتی و نظارتی هستند.
مرتضی حیدری با اشاره به اجرای طرح شهید سلیمانی در استان قم گفت: طرح 
شهید سلیمانی، طرح رحمت و محبت است و اثرات وجود این طرح در جامعه 
جاری است. فرماندار قم با بیان اینکه طرح شهید سلیمانی از اول آذرماه در کشور 
آغاز شده و در این طرح ۷ راهبرد، ۴ کمیته و ۳ تیم تشکیل شده و قرار بود به مدت 
دو هفته اجرا شود اما به علت نتایج موفقیت آمیز آنان همچنان ادامه خواهد یافت، 
افزود: این طرح در حال حاضر در ۹۰ محله شهر قم و در قالب ۲۷۰ تیم با همکاری 
مرکز بهداشت، بسیج، هلال احمر و برخی دستگاه های دیگر در حال اجرا است و 

بیش از ۳۵۰۰ نفر مشغول انجام فعالیت در این طرح هستند.

اجتماعی

مدیر حوزه های علمیه گفت: این مایه افتخار نظام اسلامی است که پیش از انقلاب 
ضریب سواد بانوان کمتر از یک سوم بود ولی با اعمال عدالت علمی، این مهم ارتقا 

پیدا کرد.
به گزارش  مرکز خبر حوزه آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار معاون و مدیران نهضت 
سوادآموزی قم با تاکید بر اینکه به عنوان حوزه های علمیه قدردان نهضت سوادآموزی 
و کاروان بزرگ علمی، فکری و معنوی کشور هستیم اظهار داشت: علم، آگاهی و 
سوادآموزی از ۲ جهت برای کشور اهمیت دارد، نخست تاکیدهای اسلام بر کسب 

علم و دانش و حکم عقل که علم را مهمترین ابزار برای پیشرفت می داند.
 اعرافی لزوم سرافرازی میهن اسلامی در تمام شاخص های پیشرفت را دیگر مولفه 
های اهمیت بخش عرصه سوادآموزی توصیف کرد و افزود: نظام اسلامی و کشور 
برای سرافرازی و الگو بودن، باید در تمام جهات و شاخص های پیشرفت و تعالی سرآمد 
باشد؛ یکی از شاخص ها میزان آگاهی، دانش و منش ملت و آشنایی ایشان با خواندن 

و نوشتن است.
امام جمعه موقت قم خدمت در قم را توفیقی الهی برشمرد و تصریح کرد: همواره باید 
تلاش نماییم تا در فصل جدید دنیا در عرصه بین الملل و منطقه پیشتاز باشیم برغم 
تمام تلاش ها و کسب عناوین برتر علمی در منطقه و جهان نباید به این قانع باشیم قم 

باید در همه شاخص های رشد و تعالی حرف نخست را بزند.
مدیر حوزه  های علمیه با تاکید بر ضرورت پوشش صد درصدی آموزش و پرورش در 
استان گفت: پوشش کامل آموزشی و تربیتی بزرگترین محرک کاهش معضل های 
اجتماعی خواهد بود توجه به اتباع و مهاجران غیر ایرانی مقوله ای اسلامی و انسانی 
است مهرورزی و محبت به اتباع و مهاجران غیر ایرانی مایه عزت و افتخار کشور خواهد 

بود. ۸۶ درصد جمعیت اتباع قم باسواد هستند و این نرخ ۱۴ درصد بالاتر از میانگین 
کشوری است.

وی بر ایجاد ابتکار، خلاقیت و بهره گیری از شیوه های نوین آموزشی در جذب 
علم آموزان تاکید نمود و تصریح کرد: نهضت سوادآموزی نهادی انقلابی است که به 
صورت جهادی فعالیت می کند، برای ادامه کار و برداشتن قدم های بند و مستحکم 

نیازمند ادامه فعالیت جهادی در عرصه علم آموزی هستیم.
همچنین بهره گیری از تجربه گروه های فعال جهادی طلاب در کمک به سیل 
زدگان، زلزله زدگان و همیاری جهادگران عرصه سلامت از دیگر موضوع هایی بود 
که آیت الله اعرافی بدان تدکید نمود و ابراز داشت: روح جهادی و انقلابی می تواند 
معجزه خلق نماید، مسئولان قم در عین تاکید بر روح جهادی و ابتکارات، از نگاهی 

بین المللی برخودار باشند.
وی با تاکید بر اینکه نیاز است تا گروه های جهادی طلاب با ورود به عرصه های 
فرهنگی و برای حل آسیب های اجتماعی نقش آفرینی فعال تری داشته باشند، 
خاطرنشان کرد: این مایه افتخار جمهوری اسلامی است که پیش از انقلاب ضریب 
سواد بانوان کمتر از یک سوم بود و با اعمال عدالت علمی این مهم ارتقا وصف ناپذیری 

داشته است.
اعرافی در بخش پایانی سخنان خود ضمن تاکید بر اهمیت نقش آفرینان علم و 
دانش از تلاش رسانه ها و فعالان فرهنگی کشور قدردانی نمود و تصریح کرد: همراهی 
عزیزان رسانه و فعلان فرهنگی با مجموعه های آموزشی از جمله آموزش و پرورش می 
تواند دستاوردهای پایدار و عمیقی را در سطوح مختلف فرهنگی و اجتماعی کشور 

ایجاد نماید.

مدیرحوزه های علمیه:

ارتقا ضریب سواد بانوان کشور از افتخارات نظام است

بررسی چرایی عدم تصویب لایحه منع ازدواج کودکان زیر۱۳ سال؛

انتظار 8۶ ساله برای تصویب قانون منع کودک همسری
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رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، جامعه کارگری را مستحق دریافت کمک معیشتی دانست و گفت: 
برای آنکه پرداخت کمکهای معیشتی هدفمند شود باید بانک اطلاعات قوی از بیکاران و افراد فاقد بیمه و درآمد 
در کشور داشته باشیم. ناصر چمنی در گفت وگو با ایسنا درباره واریز کمک معیشتی ۱۰۰ هزار تومانی به حساب 
سرپرستان خانوار ابراز عقیده کرد و گفت: تاکید ما این است که اگر می خواهیم کار درست و عملیاتی انجام بدهیم 
کمک معیشتی به خانواده های نیازمند جامعه پرداخت شود. وقتی ملاک پرداخت، نداشتن بیمه و درآمد ثابت 
عنوان می شود و از آن طرف جامعه هدف طرح را ۴۰ میلیون نفر اعلام می کنیم این سوال در ذهن ایجاد می شود 

که مگر ۴۰ میلیون نفر در کشور فاقد بیمه هستند؟
وی افزود: اگر قرار است بازنشستگان و کارگران حداقل بگیر شامل این طرح نشوند ممکن است به کسانی تعلق 

بگیرد که شغل آزاد دارند در آن صورت تاجر برنج و طلافروش هم جزو آنها هستند.
کمک معیشت ۱۰۰ هزار تومانی حق کارگران است 

این مقام ارشد کارگری با بیان اینکه کمک معیشت ۱۰۰ هزار تومانی حق کارگران است، تصریح کرد: در حال حاضر 
جامعه کارگری با خانواده هایشان ۴۲ میلیون نفر هستند و ما ۴۲ میلیون بیمه شده تامین اجتماعی داریم که بخش 
اعظمی از آنها حداقل بگیرند و فارغ از بحث کرونا با مشکلات معیشتی بسیار دست و پنجه نرم می کنند. اگر یک 
خانواده ۵ نفره کارگری با دریافتی ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان نفری ۱۰۰ هزار تومان کمک معیشتی دریافت کنند 
شاید رقم قابل توجهی نباشد ولی گوشه ای از هزینه های زندگی آنها را پوشش می دهد. چمنی ادامه داد:صرفنظر 
از جامعه ۴۲ میلیون نفری کارگری باید جمعیت شاغلان و بازنشستگان کشوری و لشگری و خانواده هایشان را هم 

محاسبه کنیم. معتقدم ۴۰ میلیون نفر فاقد بیمه در کشور نداریم و اگر بازنشستگان و شاغلان کشوری و لشگری مدنظر 
باشند آنها هم بیمه پردازی دارند بنابر این به نظر می رسد این طرح نیازمند اصلاحاتی است و گروههایی که مشمول 

دریافت کمک هزینه ۱۰۰ هزار تومانی با ملاکهای اعلام شده هستند باید به طور روشن و شفاف مشخص شوند.
ضرورت ایجاد بانک اطلاعات بیکاران فاقد بیمه و درآمد

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران درعین حال بر لزوم ایجاد بانک اطلاعات قوی از بیکاران و افراد 
فاقد بیمه و درآمد تاکید کرد و گفت: برای اینکه کمکها هدفمند باشند لازم است یک بانک اطلاعاتی قوی در اختیار 
داشته باشیم. به هر حال برای این طرح منابعی درنظر گرفته شده و اعتقاد داریم که در شرایط حاضر این پول باید 

در جای درست هزینه شود.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، جامعه کارگری تاکیدکرد

جامعه کارگری مستحق دریافت کمک معیشتی

دولت باز هم به کمک به بورس آمد؛

تاثیر مثبت واگذاری  سهام دولتی
 بر روند معاملات بورس

برخی از کارشناسان تصمیم روز گذشته دولت مبنی بر واگذاری باقی مانده سهام 
برخی از شرکت های بورسی به سه بانک ملت، صادرات و تجارت را گامی مثبت 
برای بهبود روند معاملات بورس دانسته و معتقدند این اقدام می تواند در بلندمدت 

تاثیر مثبت خود را بر بازار سرمایه داشته باشد.
ریاست حجت الاسلام  به  که  یکشنبه شب گذشته هیات دولت  در جلسه  
والمسلمین روحانی رییس جمهوری برگزار شد، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
)سازمان خصوصی سازی( مکلف شد در مجموع معادل مبلغ ۴۳۵ هزار میلیارد 
ریال از باقی مانده سهام متعلق به دولت در شرکت های پالایش نفت تهران، تبریز، 
اصفهان، بندرعباس و شرکت های سرمایه گذاری ملی ایران، تولید تجهیزات 
سنگین – هپکو و ایران ترانسفو را به بانک های ملت، صادرات و تجارت واگذار کند.

 در مقابل آن انتقال گیرندگان مکلف شدند تا معادل ۱۴۵ هزار میلیارد ریال 
از بهای سهام مورد واگذاری را به نسبت میزان تعیین شده توسط وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، به صورت اقساط طی چهار قسط مساوی )ماهیانه تا پایان 
سال جاری( بدون سود فروش اقساطی را به حساب سازمان هدفمندی یارانه ها 
نزد خزانه داری کل کشور واریز کنند تا با تخصیص سازمان برنامه و بودجه کشور 
صرف پرداخت به مشمولین شود. لازم به ذکر است معادل ۲۹۰ هزار میلیارد 
ریال از سهام موضوع این تصویب نامه بابت تأدیه بدهی دولت به بانک های فوق 
واگذار می شود. به دنبال چنین اخباری، سهامداران که از چند روز گذشته در تب 
و تاب اصلاح و روند نزولی شاخص بورس قرار گرفتند و نگران از دست دادن دادن 
سرمایه های خود در بازار بودند، با این اقدام نسبت به روند صعودی شاخص بورس 
بازار امیدوار شدند و برخی از کارشناسان این تصمیم دولت را گامی مثبت برای 

بازگشت دوباره اعتمادها به بازار می دانند.
تسویه بدهی های دولت به بانک ها

در این زمینه "امیرعلی امیرباقری" اظهار داشت: این موضوع از مدت ها قبل 
مطرح شده بود و یکی از نگرانی های موجود در بازار احتمال فروش این سهام 
در بازار به صورت خرد بود اما در نهایت تصمیم گرفته شود تا این سهام با در نظر 
گرفته شدن دو هدف به سه بانک واگذار شود. وی اظهار داشت: نخستین هدف  
از این تصمیم تسویه بدهی های دولت به بانک ها و هدف دیگر واریز آن به سازمان 
هدفمندی یارانه ها برای  پرداخت یارانه ها بوده است. امیرباقری گفت: یکی از 
نکات مثبت در اتخاذ این تصمیم گیری و اجرای آن، برداشته شدن سایه فروش 
خرد این سهام از سر بازار است که احتمال ایجاد فشار فروش سنگین در بازار 
یا عرضه آن در قالب صندوق ETF به بازار را داشت. این کارشناس بازار سرمایه 
خاطرنشان کرد: با توجه به وجود شرایط فعلی در بازار، ممکن بود با عرضه سهام 
باقی مانده پالایشی ها از طریق صندوق های ETF اقبال چندانی نسبت به 
خرید آنها وجود نداشته باشد، اکنون این اقدام، تصمیم معقولی بود که دولت در 
دستور کار قرار داد. وی با بیان اینکه با این اقدام بدهی دولت تسویه و بار بدهی 
ها سبک تر خواهد شد، گفت: این تصمیم باعث ایجاد در آمدزایی برای دولت می 
شود، همه این مسایل نشان دهنده آن است که دولت برای پیشبرد اهداف خود 
دست در جیب بانک مرکزی و  اقدام به چاپ پول نکرده است و باعث دامن زدن 
به تورم و تضعیف پول ملی نشده است. امیرباقری افزود: از طرفی این اقدام در 
راستای کاهش تصدی گری و خروج دولت از بنگاهداری همگام با روح خصوصی 
سازی بوده است و به طور حتم بازخورد مثبت و معقولی را برای بازار سرمایه 
خواهد داشت. این کارشناس بازار سرمایه به مزیت این تصمیم دولت اشاره کرد 
و گفت: این اقدام دولت علاوه بر تحقق استقلال از بانک مرکزی، گامی مثبت در 

خصوصی سازی و جذب منابع برای یارانه کالاهای اساسی و یارانه ها خواهد بود.
 وی اظهار داشت: عرضه خرد این سهام که سهامداران تصور می کردند دولت 
برای تامین مالی از طریق فروش مستقیم سهام در بازار در دستور کار قرار دهد 

زمینه ایجاد فشار فروش سنگین را فراهم می کرد.

وزیر صمت مطرح کرد

حفظ تعادل قیمت با عرضه و فراوانی کالا
وزیر صمت گفت: سیاست این وزارتخانه عرضه و فراوانی کالا برای حفظ تعادل 
قیمتی در بازار است که برای کالا های تولید داخل این موضوع اتفاق افتاده و 

آثارش را در بازار می بینیم.
 علیرضا رزم حسینی در نشست ستاد تنظیم بازار با تاکید بر این مطلب، افزود: 
هماهنگی با دستگاه های مرتبط از جمله وزارت جهاد کشاورزی، گمرک و بانک 
مرکزی و همچنین ابلاغیه های جدید ستاد اقتصادی دولت تاثیر خوبی در تامین 
کالا ها و اقلام مورد نیاز مردم و همچنین مواد اولیه کارخانجات برای افزایش تولید 

آن ها داشته است.
 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: شرایط تامین و تولید کالا ها و اقلام مورد 
نیاز مردم مناسب است و پیش بینی های لازم برای ذخیره سازی میوه شب عید و 

همچنین تشدید نظارت ها در ایام پایانی سال انجام شده است.
سیاست وزارت صمت عرضه و فراوانی کالاست

وی با اعلام اینکه سیاست این وزارتخانه عرضه و فراوانی کالا برای حفظ تعادل 
قیمتی در بازار است، تصریح کرد: برای کالا های تولید داخل این موضوع اتفاق 

افتاده است که آثارش را نیز در بازار می بینیم.
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با یادآوری اینکه در جنگ اقتصادی ظالمانه ای قرار 
گرفته ایم، گفت: گرانی با گرانفروشی متفاوت است و گران فروشی در خصوص 
کالا هایی است که در این شرایط جنگ ظالمانه بی انصافانه افزایش قیمت پیدا 

می کنند و دستگاه های نظارتی و مرتبط در این حوزه ورود می کنند.
تشدید بازرسی های بازار در ایام پایانی سال

رزم حسینی با بیان اینکه بازرسی ها با توجه به نزدیک شدن به ایام پایانی سال 
تشدید خواهد یافت، افزود: مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه های منتهی 

به سال و شب عید باشند که در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده شده است.
وی همچنین تقسیم وظایف میان وزارت جهاد و وزارت صمت را در راستای تامین 
به موقع اقلام مورد نیاز و معیشتی مردم بسیار کارساز دانست و ادامه داد: فضا در 
واقع به سمت واگذاری اختیارات به دستگاه های اصلی متولی می رود که تقسیم 

وظایف در همین راستا بوده است.
رسانه ای کردن نظارت ها برای ایجاد تاثیر مثبت در بازار

وزیر صمت از دستگاه های نظارتی خواست که کنترل انبار ها و بنکداران را به 
صورت هوشمند در دستور کار خود قرار دهند و عملکرد های خود را در این حوزه 
برای اطلاع مردم و ایجاد تاثیر مثبت در بازار رسانه ای کنند.  رزم حسینی همچنین 
مدیریت مدبرانه در حوزه بازار را مورد تاکید قرار داد و گفت: این مدیریت با مداخله 

متفاوت است، مداخله باید در نقطه صفر ورود کالا انجام شود.
ابزار های حکومت برای تقویت تنظیم بازار باید به خدمت بیایند

وی در پایان تصریح کرد: ابزار های حکومت برای تقویت تنظیم بازار باید به 
خدمت بیایند و ستاد تنظیم بازار را در این مسیر همراهی کنند. 

وزیر صمت حذف بخشنامه های زائد و خلق الساعه را از دیگر عوامل مهم در 
تنظیم بازار و ایجاد تعادل در این چند ماهه دانست.

مقایسه آمارهای بانک مرکزی و مرکز آمار ایران، دو تصویر متفاوت از اقتصاد کشور 
را در نیمه نخست امسال نشان می دهند. پرسش اینجاست که دلیل این اختلاف 

آماری چیست و کدام یک واقعیت اقتصاد ایران را به نمایش می گذارند؟
ناخالص  تولید  اقتصاد،  از شاخص های کلیدی  یکی  ایرناپلاس،  به گزارش 
داخلی است. آمار نرخ رشد اقتصادی نیز براساس تولید ناخالص داخلی محاسبه  
می شود. نرخ رشد اقتصادی هشت درصد، یعنی تولید ناخالص داخلی در یک 

سال، نسبت به سال پیش، هشت درصد افزایش یافته است.
تولید ناخالص داخلی یا GDP ارزش پولی کالاها و خدمات نهایی را که در یک 
دوره معین به مصرف کنندگان فروخته شده اند، اندازه گیری می کند. زمانی که 
گفته می شود آمریکا، چین و ژاپن، سه اقتصاد بزرگ دنیا هستند یعنی بیشترین 

تولید ناخالص داخلی را در بین دیگر کشورها دارند.
مرکز آمار و بانک مرکزی، نرخ رشد اقتصادی را برای نیمه نخست امسال منتشر 
کردند اما اختلاف آمارهای اعلام شده تا جایی است که براساس یکی از آنها، دوره 
رکود اقتصادی به پایان رسیده و بر اساس دیگری، رکود اقتصادی همچنان ادامه 

دارد.
دو روایت از آمار رشد اقتصادی ایران

بر اساس محاسبات مقدماتی اداره حساب های اقتصادی بانک مرکزی، تولید 
ناخالص داخلی کشور به قیمت پایه سال ۱۳۹۰ در نیمه نخست امسال به حدود 
۳۲۲۸.۹ هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به رقم مشابه سال گذشته ۱.۳ درصد 

افزایش یافته است.

رشد اقتصادی بدون نفت نیز در نیمه نخست امسال ۱.۴ درصد بوده است. 
بنابراین اگر آمارهای اعلام شده بانک مرکزی را برای تصمیم گیری اقتصادی مورد 
توجه قرار دهیم، اقتصاد ایران در حال خداحافظی با رشد منفی یا رکود است. در 
نتیجه تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و حتی سیاست گذاران خود را برای حضور در 

اقتصادی آماده خواهند کرد که از رکود خارج شده و در حال رونق است.
 با این حال، توصیف مرکز آمار از اقتصاد کشور، تصویر بدبنیانه ای را نشان 
می دهد. براساس آمار این مرکز، تولید ناخالص داخلی به قیمت سال پایه ١٣٩٠ 
در نیمه نخست امسال به رقم ۳۴۴۳ هزار میلیارد ریال رسید و نسبت به رقم مشابه 
پارسال ۱.۹ درصد کاهش یافت. تولید ناخالص داخلی بدون نفت نیز نسبت به 

مدت مشابه سال پیش، کاهش ۱.۳ درصدی را نشان می دهد.
روش محاسبه تولید ناخالص داخلی

به طور کلی سه روش برای محاسبه تولید ناخالص داخلی وجود دارد؛ »تولید، 
مخارج و درآمد.« در روش تولید، ارزش افزوده بخش های مختلف، اندازه گیری 
و با هم جمع می شود. برای محاسبه ارزش افزوده، مجموع قیمت مواد اولیه و 
واسطه ای که در فرآیند تولید استفاده شده اند از مجموع قیمت نهایی کالاها 
و خدمات تولید شده، کسر می شود. در روش مخارج، ارزش کالاهای نهایی 
خریداری شده توسط مصرف کنندگان، سرمایه گذاری  کارخانه ها در ماشین آلات 
و تجهیزات، خرید کالا و خدمات توسط دولت و همچنین صادرات آنها، برای 
به دست آوردن تولید ناخالص داخلی با هم جمع می شود. در روش درآمد نیز 

مجموع درآمدهای ایجاد شده در اثر تولید، مورد توجه قرار می گیرد.

هر سه، روش های نظری محاسبه تولید ناخالص داخلی هستند. بنابراین، مرکز 
آمار و بانک مرکزی، دیگر کشورها و حتی صندوق بین المللی پول نیز از همین 
روش ها برای محاسبه تولید ناخالص داخلی استفاده می کنند. با این حال، از 
آنجایی که جمع آوری آمارهای مربوط به این محاسبه ها از مراکز مختلف انجام 

می شود، نتایج متفاوتی نیز  به دست می آید.
این موضوعی است که جفعر حسین زاده رئیس مرکز آمار ایران نیز در بهار امسال 
و پس از پرسش برانگیز شدن تفاوت آمارهای ارائه شده از سوی مرکز آمار و بانک 

مرکزی به آن اشاره کرد.
حسین زاده در این رابطه گفت: تولید آمار در این بخش ها، مرجع یکسان ندارد. 
مرکز آمار ایران براساس طرح آمارگیری که قدمت ۵۰ ساله دارد، این اعداد را 
استخراج می کند. البته آمارهای وزارت جهاد کشاورزی نیز استفاده می شود، اما 

نمی دانم بانک مرکزی از چه آماری استفاده کرده است.
مسئول محاسبه رشد اقتصادی کیست؟

براساس ماده ۵۴ قانون برنامه پنجم توسعه کشور، مرکز آمار ایران تنها مرجع 
رسمی تهیه، اعلام و انتشار آمارهای رسمی است. ماده سه قانون مرکز آمار ایران 

نیز تولید آمار رشد اقتصادی و تورم را از وظایف مرکز آمار اعلام کرده است.
با این حال، رفع اختلاف آماری بین بانک مرکزی و مرکز آمار چندان دشوار به 
 نظر نمی رسد. در واقع با اینکه پس از مصوبه شورای عالی آمار در سال ۱۳۹۷، 
بانک مرکزی از انتشار آمارهایی مانند نرخ تورم، نرخ رشد اقتصادی و حساب های 
با یکدیگر روش  ملی کنار گذاشته شده، اما این دو نهاد می توانند در تعامل 
محاسبه و یافته های خود را مورد بررسی قرار دهند و درباره یک نظام هماهنگ در 

این زمینه به توافق برسند.
ناهماهنگی یا اختلاف در آمار رشد اقتصادی

آماری  آمارهای منتشر شده توسط نهادهای بین المللی و همچنین مراکز 
کنار  در  بلکه  نیستند؛  ارقام  و  اعداد  از  تنها مجمومه ای  کشورهای مختلف، 
این اعداد و ارقام، فایل های پشتیبان نیز منتشر می شود که روش جمع آوری 
اطلاعات، منابع و روش محاسبه در آن اعلام می شود. این در حالی است که 
ضعف در انتشار فایل های پشتیبان، موجب می شود حتی اگر اختلاف آماری 
به دلیل بازنگری در روش های محاسباتی و جمع آوری داده ها باشد، به صورت 

ناهماهنگی تلقی شود.
این  به  اشاره ای  آماری خود،  به طور معمول در گزارش های  ایران  آمار  مرکز 
موضوع دارد. به عنوان نمونه، محاسبه های فصلی در مرکز آمار ایران در قالب ١٨ 
بخش اصلی متشکل از ٤٢ رشته فعالیت بر مبنای طبقه بندی ISIC.Rev٤ انجام 
می شود که بر این اساس، گروه کشاورزی شامل زیربخش های زراعت و باغداری، 
دامداری، جنگل داری و ماهی گیری، گروه صنایع و معادن شامل زیربخش های 
استخراج نفت خام و گاز طبیعی، استخراج سایر معادن، صنعت، تأمین آب، 
برق و گاز طبیعی و ساختمان است و گروه خدمات شامل زیربخش های عمده 
و خرده فروشی، فعالیت¬ های خدماتی مربوط به تأمین جا و غذا، حمل ونقل، 
انبارداری، پست، اطلاعات و ارتباطات، فعالیت های مالی و بیمه، مستغلات، 
کرایه و خدمات کسب وکار و دامپزشکی، اداره امور عمومی و خدمات شهری، 
آموزش، فعالیت¬ های مربوط به سلامت انسان و مددکاری اجتماعی و دیگر 

خدمات عمومی، اجتماعی، شخصی و خانگی می شود.

مسئول محاسبه رشد اقتصادی کیست؟

دو روایت از رشد اقتصادی؛ کدام آمارها به واقعیت نزدیک است؟

هرچند موضوع کسری تراز عملیاتی از اهمیت زیادی 
برخوردار بوده و حل آن بسیار مهم است، اما به نظر می رسد 
که در این مورد نمی توان راه حلی فوری ارائه داد و مجلس 
شورای اسلامی باید ملاحظات زیادی را در اصرار بر حل این 

مسئله در بودجه ۱۴۰۰ در نظر بگیرد.
لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ در روز چهارشنبه ۱۲ آذر از سوی 

دولت به مجلس شورای اسلامی تقدیم شد.
یکی از مهمترین موضوعات مورد بحث در بودجه ۱۴۰۰ 
وضعیت »تراز عملیاتی« بودجه است. البته این موضوع 
همیشه مهم بوده، اما از زمانی که صحبت قطع وابستگی 
نیز  عملیاتی  تراز  شد  مطرح  نفتی  درآمدهای  به  بودجه 

اهمیت بیشتری پیدا کرده است.
 رئیس مجلس شورای اسلامی در نطق پیش از دستور 
روز یکشنبه به موضوع بودجه پرداخت و گفت: مهمترین 
موضوع این روزها مساله بررسی لایحه بودجه سال آینده 
است. بودجه مهمترین سند حکمرانی سالانه کشور است 
که هم جهت گیری های کلان و اساسی اقتصادی در آن 
نمود پیدا می کند و هم در زندگی جاری مردم تاثیر ملموس 

می گذارد.
به  نیاز   ۱۴۰۰ بودجه  لایحه  معتقدیم  ما  افزود:  وی 
اصلاحات اساسی دارد چرا که کسری تراز عملیاتی لایحه 
بودجه نسبت به بودجه سال قبل ۱۱۷ درصد رشد داشته 
است و هزینه ها ۴۷ درصد افزایش پیدا کرده،  در حالی که 

درآمدها حدود ۱۰ درصد افزایش یافته است.
به ساده ترین زبان »تراز عملیاتی بودجه« یعنی درآمدهای 
غیر نفتی منهای هزینه های جاری؛ یعنی خارج از فروش 
نفت و درآمدهای نفتی آیا دخل و خرج دولت ها همخوانی 
دارد یا نه؟ اگر هزینه های جاری دولت بیش از درآمدهای 
غیر نفتی و یا پایدار آن )مالیات، درآمدهای گمرکی و...( 
باشد تراز عملیاتی منفی و اگر کمتر باشد تراز عملیاتی 

مثبت می شود.
بر اساس آمار و ارقام مربوط به درآمدها و هزینه ها در سال 
آینده کل درآمدهای دولت ۳۱۷۵ هزار میلیارد ریال خواهد 
بود. در بخش هزینه ها نیز دولت قرار است در سال آینده 
۶۳۷۰ هزار میلیارد ریال هزینه کند. مهمترین هزینه های 
و  حقوق  پرداخت  از  است  عبارت  بخش  این  در  دولت 
دستمزد کارکنان و کارمندان دولت، پرداخت یارانه و کمک 
به صندوق های بازنشستگی و  به طور کلی کمک به بهبود 

رفاه اجتماعی.
وقتی درآمدها و هزینه ها را کنار همدیگر قرار می دهیم 
مشخص است که تراز عملیاتی سال آینده منفی ۳۱۹۵ 
هزار میلیارد ریال خواهد بود. این عدد به این معنا است 
که باید کسری تراز پرداخت از محل درآمدهای غیر پایدار یا 

درآمدهای نفتی تأمین شود.
جدال مالیات و نفت در بودجه

مثل همیشه در اینجا نیز موضوع نفت و درآمدهای نفتی 
مطرح است. آیا این نوع درآمد باید صرف بودجه عمرانی 
شود یا صرف هزینه های جاری دولت؛ جواب ساده است: 
بودجه عمرانی؛ این پاسخ در حرف ساده است اما در عمل با 

سختی های زیادی روبه رو خواهد شد.
از نظر تاریخی زمانی که هنوز نفتی کشف نشده و درآمدی 
نفتی در میان نبود کالاهایی مانند قند، شکر و چای نقش 
هجری   ۱۳۰۴ سال  در  می کردند.  بازی  را  امروزی  نفت 
شمسی درآمد حاصل از این کالاها از بودجه عمومی جدا 
و به حساب ذخیره می رفت تا صرف راه سازی، راه آهن، 
کاغذسازی و سایر امور اقتصادی و ساختمانی شود. از سال 
۱۳۰۶ درآمدهای نفتی نیز به این مجموعه اضافه شد. این 
ایده و اراده سیاسی-اقتصادی برای توسعه ضروری و در 
عین حال هوشمندانه بود، اما خیلی دوام نیاورد. به زودی 
ابتدای دهه ۱۳۲۰ هزینه های جاری دولت کم کم  در  و 
افزایش یافت و به ناچار بخشی از درآمدهای نفتی که به 

بخش عمران تعلق داشت صرف هزینه های جاری شد.
بدون  است  نتوانسته  دولتی  هیچ  تاکنون  زمان  آن  از 
از درآمدهای  را  نفت هزینه های جاری خود  به  وابستگی 
پایدار تأمین کند. درآمد پایدار مستلزم اجرای برنامه های 
توسعه پایدار است که ایران به عنوان کشوری درحال توسعه 
فاصله زیادی تا رسیدن به پایداری اقتصادی و همچنین 

پایداری در دیگر بخش های زندگی اجتماعی دارد.
 توسعه پایدار اقتصادی ضرورتی انکار ناپذیر برای رشد 
و پیشرفت کشور است. همچنین تلاش و اراده برای قطع 
و  ستایش  قابل  نفتی  درآمدهای  به  هزینه ها  وابستگی 
تحسین برانگیز است. اما توسعه اقتصادی پایدار نیازمند 
یک نظام مالیاتی مدرن، پیشرفته و مهمتر از آن اقتصادی 

توسعه یافته است که بتوان از آن مالیات گرفت.
امور  سازمان  سایت  از  نقل  به  و  موجود  شواهد  طبق   
مالیاتی کشور در طول ۵۰ سال گذشته میزان مالیات در 
ایران و سهم آن از تولید ناخالص داخلی کمتر از ۱۰ درصد و 
به عبارت دقیق تر بین ۶ تا ۷ درصد بوده است. این درحالی 
است که  متوسط این شاخص برای کشورهای توسعه یافته 

۲۸ درصد است.
 دانمارک با ۴۵.۹ درصد بالاترین نسبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلی  را دارد. کشور فرانسه با ۴۵.۳ درصد در 
رتبه دوم و سوئد هم با ۴۴.۱ درصد در رتبه سوم  قرار دارد. 
تنها  نفتی  عظیم  درآمدهای  با  عربستان  مانند  کشوری 
حدود ۵ درصد از تولید ناخالص داخلی اش را درآمدهای 
مالیاتی تشکیل می دهد. این ارقام نشان می دهد که بین 

سطح توسعه یافتگی، اقتصاد نفتی و درآمدهای مالیاتی 
روابط بسیار معنادار وجود دارد. بنابراین، اگر ایران بخواهد 
میزان  همان  به  باید  بکاهد  نفت  به  بودجه  وابستگی  از 

درآمدهای مالیاتی را افزایش دهد.  
ضرورت اصلاح نظام مالیاتی

مالیات ستانی در کشور ما با چالش ها و مشکلاتی همراه 
است. برخی از این مشکلات در ساختار خود نظام مالیاتی 
نهفته است. یعنی، به اشکال در قوانین موجود، نوع و تعریف 
مالیات ها، برآورد میزان مالیات و غیره مربوط است. برخی 
از مشکلات نیز فرهنگی و اجتماعی است. در این مورد 
صاحبنظران معتقدند که به طور کل، در جامعه ما ضعف 
فرهنگ مالیاتی باعث اجتناب و فرار مالیاتی به شیوه های 
گوناگون می شود. عوامل زیادی هستند که می توانند در 
این ضعف فرهنگی دخیل باشند. از جمله می توان به نوع 
رابطه دولت)در معنای کلی و نه این یا آن دولت خاص( و 
جامعه اشاره کرد. دولت در ایران به خاطر درآمدهای نفتی 
تقریباً مستقل از جامعه است. درواقع، از زمان پیدایش نفت 
و ملی شدن این صنعت، به مرور وابستگی دولت به مردم و 
طبقات اجتماعی جای خود را به وابستگی مردم به دولت 
داد. این امر، از یک طرف باعث شد که دولت ایجاد یک نظام 
مالیاتی دقیق و منظم را خیلی جدی نگیرد و از طرف دیگر 
مردم نیز به همین میزان مالیات را امری مزاحم و غیر ضروری 
می دانستند. تاریخ اقتصاد نفتی کشور نشان می دهد که به 
دلایل یاد شده فرهنگ مالیاتی کشور به مرور ویژگی های 
خاصی پیدا کرده است. طبق دیگاه کارشناسان، مؤدیان 
مالیاتی از اهمیت و نقش مالیات ها در اقتصاد آگاهی کافی 
نداشته و از حقوق خویش در چارچوب قوانین مالیاتی بی 
اطلاع هستند. همچنین، قوانین مالیاتی از شفافیت لازم 
برخوردار نیست و در مواردی اعمال آنها اثرات منفی، به ویژه 
در عملکرد و فعالیت شرکت ها و بنگاه های اقتصادی برجای 
می گذارد. بخش از ضعف فرهنگ مالیاتی کشور نیز به پایین 

از  نهادی در جامعه مربوط می شود.  اعتماد  بودن میزان 
آنجایی که در سازوکاری شفاف، محل هزینه کرد درآمدهای 
مالیاتی به طور کامل برای مردم مشخص نیست اعتماد 
اجتماعی نسبت به نظام مالیاتی کشور تضعیف شده است.

سری  یک  طی  می توانند  مجلس  و  دولت  این،  بنابر   
اقدامات هماهنگ دست به اصلاح نظام مالیاتی کشور زده 
و با جلب اعتماد مؤدیان مالیاتی فرهنگ مالیاتی را در جامعه 
ترمیم و تقویت کنند. برای مثال مجلس می تواند قوانین را 
مربوطه  کمیسیون های  در  کارشناسانه  بررسی های  طی 
اصلاح کند. دولت نیز می تواند با استفاده از فناوری های 
را سریع،  مالیاتی کشور  نظام  ارتباطی  و  نوین اطلاعاتی 
دقیق و چابک گرداند. اگر بنا است اقتصاد و بودجه کشور از 
وابستگی به نفت نجات یابد اصلاح نظام مالیاتی و همچنین 
فرهنگ مالیاتی در جامعه از ضرورت های غیر قابل انکار 
تراز  است. در مجموع می توان گفت حل مسئله کسری 
عملیاتی راه حل فوری که بتوان در بودجه ۱۴۰۰ به کار 
بست ندارد. درواقع برای کاهش کسری تراز عملیاتی دو راه 
بیشتر وجود ندارد: یا باید درآمدها را افزایش داد و یا هزینه ها 
را کم کرد. در هر دو مورد مشکلات و چالش های عدیده ای 
نهفته و نیازمند زمان کافی است. به نظر نمی رسد مجلس 
بتواند راه حلی مناسب در هریک از دو مورد فوق ارائه دهد. 
از یک طرف،  بیشترین هزینه های جاری دولت مربوط به 
مسائل معیشتی و رفاهی مرم است و در شرایط تورمی و فشار 
اقتصادی موجود کاستن از این بخش از هزینه ها به معنا 
فشار بیشتر روی اقشار مختلف و از جمله اقشار آسیب پذیر 
جامعه خواهد بود.  از طرف دیگر، افزایش درآمدهای پایدار 
در شرایط عادی اقتصادی امکان پذیر است. اما در حال 
حاضر و باوجود تحریم ها و رشد اقتصادی منفی نمی توان 
روی منبع اصلی درآمدهای پایدار، یعنی مالیات زیاد حساب 
باز کرد. مجلس باید در اصرار بر اصلاح بودجه ۴۰۰ و جبران 

کسری تراز عملیاتی این موارد را در نظر بگیرد.

تراز عملیاتی در بودجه ۱۴۰۰ چقدر است؟

راهکارهای جبران »کسری تراز عملیاتی« در بودجه 1۴۰۰
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پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: مگر تیم استقلال به جز قائدی بازیکن 
خلاق دیگری دارد که زیبا بازی کند؟

بهتاش فریبا در خصوص دیدار استقلال و گل گهر و فاصله ای که بین بازی 
گذشته آبی پوشان تا مصاف با شاگردان قلعه نویی وجود داشته است، اظهار 
داشت: این اتفاق از دو منظر می تواند خوب باشد. اول این که ممکن است 
مصدومان به شرایط بهتری برسند و نفراتی مثل یزدانی به آمادگی کامل رسیده 
و فرشید اسماعیلی هم می تواند بعد از غیبت چند هفته ای خودش را با کار 

تاکتیکی هماهنگ کند.
وی افزود: نکته بد این فاصله هم این است که استقلال از زمان بازی با ذوب آهن 
تا بازی با گل گهر ممکن است از شرایط مسابقه خارج شده باشد. از قدیم گفته اند 
هر ۵۰ جلسه تمرین یک مسابقه رسمی است و به همین دلیل است که می گویم 

کاش برنامه بازی ها به شکلی بود که استقلال از شرایط مسابقات دور نمی شد.
گهر رقیب سرسخت و صدرنشین جدول است 

پیشکسوت استقلال یادآور شد: گل گهر رقیب سرسخت و صدرنشین جدول 
است و جزو اولین تیم هایی است که کارش را آغاز کرد و ۴۵ روز آماده سازی 
داشت. معمولا تیم های قلعه نویی هفته های اول به خاطر فشار بدنسازی خوب 
کار نمی کنند، اما امسال آنها خوب نتیجه گرفته و فراموش نکنید استقلال باید با 

صدرنشین  جدول بازی کند.
فریبا خاطرنشان کرد: استقلال همیشه استقلال است و به نظرم از نظر روحی و 
روانی در شرایط خوبی قرار دارد و مطمئنا در بازی چهارشنبه به خصوص در نیمه 
دوم شاهد یک بازی کاملا فیزیکی خواهیم بود. هر دو تیم شناخت کاملی نسبت 
به یکدیگر دارند و در تیم حریف نفراتی مثل زکی پور، برزای و حتی محسن کریمی 
با انگیزه به میدان خواهند آمد. امیدوارم بازی خوبی از آب دربیاید چون در این 
شرایط فعلی مسابقات می شود گفت مسابقه استقلال و گل گهر ۶ امتیازی است 
و اگر آبی پوشان برنده شوند، صدر جدول را از آن خود خواهند کرد. فکری و 
قلعه نویی هم با هم همبازی بودند و سرمربی گل گهر زمانی کاپیتان فکری بوده و 

احترام در این مسابقه می تواند به قشنگی های این دیدار اضافه کند.
یک عده با خط و خطوط فضای تیم را به هم می ریزند

وی در خصوص اینکه محمود فکری روزیکشنبه  در جریان تمرین استقلال به 
خبرنگاران گفت: نه دلال است نه پوکرباز و نه شرط بندی می کند و به همین دلیل 
از او انتقاد می                                   کنند عنوان کرد: با صحبت های فکری کاملا موافق هستم، چون 
او زمان کافی برای آماده سازی در اختیار نداشته است. اهل فن و فوتبالی ها این 
موضوع را می فهمند. بارها و بارها در مصاحبه هایم اشاره کرده ام که استقلال 
زیبا بازی نمی کند و این نظر ما هم هست. ولی شما تصور کنید استقلال در این 

هفته ها خوب بازی نمی کرد و امتیاز هم نمی گرفت. یا فرض کنید استقلال خوب 
بازی می کرد و امتیازات الان را نداشت. صفحات مجازی همیشه مخالف هستند 
و اگر شما بگویید الان روز است، آنها می گویند شب است. اگر فکری مصاحبه ای 
کند که منطق نداشته باشد باید آن را گفت، اما من از شما سؤال می کنم از روزی 
که وی هدایت استقلال را برعهده گرفته، در کدام هفته تمام نفراتش را در اختیار 

داشته است.
پیشکسوت استقلال تصریح کرد: در همین چند بازی اخیر دیاباته، فرشید 
تیم  در  و...  نادری  محمد  شجاعیان،  داریوش  یزدانی،  سیاوش  اسماعیلی، 
استقلال حضور نداشتند. آیا اینها بازیکنان کمی هستند؟ اگر استقلال دیاباته 
را داشت، نادری آماده بود و بازی کرد و شجاعیان و همه عناصرش در ترکیب  
حضور داشتند و آن وقت فوتبال بازی نکرد، باید از این تیم انتقاد کرد، اما انتقاد 

چشم بسته اصلًا صحیح نیست.
وی تأکید کرد: استقلال به جهت امتیازگیری نسبت به ۵-۴ سال قبل بهتر کار 
کرده اما واقعا نفراتش را در اختیار نداشته که زیبا بازی کند. یک نکته دیگر این 
است که ما در فوتبال ایران بازیکن خلاق کم داریم که منجر به بازی زیبا شود. مگر 
تیم استقلال به جز قائدی بازیکن خلاق دارد که زیبا بازی کند؟ مهدی قائدی 
در تیم ما و در پرسپولیس کمی بشار رسن این کار را انجام می دادند. بعد از پایان 
فوتبال علی کریمی)پرسپولیس( و مجید نامجومطلق بازیکن خلاق در فوتبال 
ایران دیگر پیدا نشده است. زمانی که ما بازی می کردیم، تاکتیک فقط ۱۰ درصد 
اثر داشت و نفراتی مثل چنگیز و نعلچگر با خلاقیت فردی باعث پیروزی تیم 

می شدند، اما الان به جز یکی دو مورد که نام بردم بازیکن خلاق نداریم.
به  با یک استپ سینه می تواند  بازیکنی مثل دیاباته  ادامه داد: مثلًا  فریبا 
جذابیت بازی اضافه کند، ولی همین بازیکن هم در ترکیب تیم ما وجود نداشت، 
نه فقط استقلال بلکه کل تیم ها بازیکن خلاق آن چنانی ندارند که ۴-۳ نفر را 
دریبل کند و گره بازی را باز کند.  چرا می گویند مسی بازیکن بزرگ و خوبی است؛ 
چون او یک تنه ۴-۳ نفر را از پیش رو برمی دارد اما در فوتبال ایران نه در حد مسی 
اما به هر حال به حد یک بازیکن خالق معمولی دچار فقر شده ایم. به خاطر این 
است که معتقدم استقلال زیبا بازی نکردنش دلایلی دارد و باید زمان بدهیم تا سر 

و شکل این تیم کامل شود.
مربی اسبق تیم فوتبال استقلال در خصوص تصمیم محمود فکری برای 
کنترل فضای مجازی بازیکنان عنوان کرد: کاملا با این تصمیم موافق هستم. 
من اینستاگرام ندارم و خیلی هم راحتم. برخی دوستانم در فضای مجازی فعالیت 
دارند و بعضی مواقع هم از طریق موبایل آنها صفحات مجازی را می بینم، اما انصافا 
این برنامه اعصاب خراب کن است. یک عده هم با خط و خطوط در اینستاگرام و 
فضای مجازی شرایط تیم را بهم می ریزند. اگر فکری چنین تصمیمی گرفته کار 
درستی انجام داده و بهتر است بازیکنان روی تیم تمرکز کنند و هر وقت مسابقات 
تعطیل شد،از این برنامه استفاده کنند و اگر برایشان لذت دارد، لذتش را ببرند. 
وقتی بازی ها ۴ روز ۴ روز انجام می شود، هیچ چیز به جز فوتبال و کسب موفقیت 

نباید برای بازیکنان اهمیت داشته باشد.

بهتاش فریبا:

مگر استقلال به جز قائدی بازیکن خلاق دارد که زیبا بازی کند؟
پرویز مظلومی : 

هرگز به دنبال سرمربیگری و جانشینی 
»فکری« نیستم 

سرپرست تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه هرگز به دنبال سرمربیگری و جانشینی 
»فکری« نیستم، گفت: اگر می خواستم سرمربی شوم، دو سه سال پیش این اتفاق 

رخ می داد.
پرویز مظلومی در خصوص برنامه ریزی سازمان لیگ برای بازی های عقب افتاده 
پرسپولیس و دربی ۹۴ گفت: متأسفانه برنامه ریزی سازمان لیگ به دلیل بازی های 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان به هم ریخته است. من با آقای نبی ملاقاتی داشتم، 
سپس به سازمان لیگ رفتم و جلسه ای را هم با آقای سهیل مهدی برگزار کردم و به او 

گفتم که شرایط بسیار سخت شده است.
سرپرست تیم فوتبال استقلال ادامه داد: قرار بود تا قبل از دربی، بازی های 
پرسپولیس مانند دیگر تیم ها باشد اما متأسفانه سهیل مهدی به ما اعلام کرد 
که آنقدر زمان کم است که مجبوریم با همین روش کارمان را ادامه دهیم البته 
ما همچنان پیگیر این مسئله هستیم که این اتفاق رخ ندهد اما با شرایطی که 
وجود دارد، بعید می دانم پرسپولیس بتواند بازی های عقب مانده خود را تا دربی 

برگزار کند.
وی تأکید کرد: نه تنها استقلال بلکه بیشتر تیم ها نسبت به برنامه ریزی سازمان 
لیگ معترض هستند. سرمربی فولاد در این رابطه صحبت و باشگاه ذوب آهن 
بیانیه تندی صادر کرده و بیشتر تیم های لیگ برتری نسبت به چنین مسائلی 

معترض هستند.
مظلومی در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از تیم هایی که بیشتر از همه ضرر می کند، 
استقلال است. من معتقدم باید عدالت رعایت شود که همه تیم ها شرایط یکسانی 
داشته باشند اما در حال حاضر همه تیم های لیگ برتری نسبت به این برنامه ریزی 
معترض هستند. بازی که قرار است روز چهارشنبه برابر گل گهر انجام شود، باید پس 
از دربی انجام می شد ولی با چنین شرایطی، ابتدا باید به مصاف گل گهر برویم و پنج 

روز بعد به مصاف آلومینیوم اراک و سپس به مصاف پرسپولیس برویم.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در خصوص دیدار روز چهارشنبه آبی پوشان برابر 
گل گهر سیرجان نیز گفت: گل گهر با هدایت امیرقلعه نویی، شرایط بسیار خوبی 
دارد، آنها در حال حاضر صدرنشین لیگ هستند و توانسته اند نمایش قابل قبولی 

در لیگ داشته باشند.
وی ادامه داد: استقلال این روزها وضعیت خوبی دارد، مصدومان تقریباً به شرایط 
خوب نزدیک می شوند و تنها هدف ما بُرد در سیرجان است که بتوانیم هم شرایط 

روحی خوبی داشته باشیم و هم خود را به صدر جدول برسانیم.
مظلومی در مورد شرایط مصدومان استقلال گفت: دیاباته هیچ مشکلی ندارد و اگر 
فکری صلاح بداند، می تواند برابر گل گهر به میدان برود. نادری و شجاعیان هم در 
حال تمرینات اختصاصی هستند و ان شاءالله به زودی در تمرینات گروهی شرکت 

خواهند کرد.
هرگز در کار فکری دخالت نمی کنم  

سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد از اینکه گفته می شود مظلومی به 
دنبال سرمربیگری و دخالت در کار فکری است، گفت: من هرگز به سرمربیگری در 
استقلال فکر نمی کنم چرا که این دوره ها را پشت سر گذاشته ام. اگر می خواستم 

سرمربی آبی پوشان شوم، دو سه سال پیش چنین اتفاقی رخ داده بود.
پرویز مظلومی تاکید کرد: من به طور تمام وقت در حوزه سرپرستی مشغول کار 
هستم. بارها اتفاق افتاده که از صبح اول وقت تا پاسی از شب به دنبال حل و فصل 
کار بازیکنان باشم. هرگز در کار فکری دخالت نمی کنم اما اگر از من مشورت بخواهد، 

به او مشاوره می دهم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: آنقدر مشکلات در حوزه سرپرستی زیاد است که من 
فقط تلاش می کنم به همراه مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره مشکلات را حل کنیم 
که تیم بتواند با آرامش به کارش ادامه دهد. در حال حاضر به دنبال حل مشکل بلیت 
هستیم تا تیم بتواند پس از بازی با گل گهر، سریع به تهران برگشته تا تمریناتش را 
برای دیدار برابر آلومینیوم اراک انجام دهد. تنها هدف من موفقیت استقلال است و 

به دنبال سرمربیگری نیستم.

آمارها نشان می دهد

دوازدهمین شهرآورد در دی ماه
در انتظار تساوی جنجالی

سرخآبی های پایتخت در حالی قرار است برای دوازدهمین بار در دی ماه به مصاف 
هم بروند که تمامی تقابل های این ۲ تیم در دی ماه به تساوی انجامیده و در اکثر آنها 

شاهد درگیری های شدیدی بودیم.
با اعلام سازمان لیگ فدراسیون فوتبال، شهرآورد شماره ۹۴ پایتخت باید در روز 
۲۲ دی ماه سال ۱۳۹۹ برگزار شود. دیداری که قرار بود پنج دی ماه به انجام برسد 
ولی حضور پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا و مخالفت استقلال با بازی 
در زمان زودتر با رقیب دیرینه باعث شد تا تاریخ جدیدی برای این دیدار مشخص 

شود.
سرخآبی های پایتخت قرار است برای دوازدهمین بار در دهمین ماه سال به مصاف 
هم بروند. در ۱۱ بازی قبلی که در اولین ماه زمستان بین این ۲ تیم انجام شده در 
عین ناباوری هر ۱۱ مسابقه با نتیجه مساوی به اتمام رسیده اما  ۲ دیدار به دلیل 
احکام انضباطی با برتری تیم آبی پوش تمام شده است. به عبارتی در بازی های 

دی ماهی، پرسپولیس به برتری دست پیدا نکرده است.
شهرآوردهای دی ماهی همواره آبستن حوادث زیادی بوده و بارها شاهد درگیری، 
زد و خورد و اخراج بازیکنان بودیم. در دربی شماره هفت که در تاریخ ۲۷ دی ماه سال 
۱۳۴۹ برگزار شد تیم ها به تساوی یک بر یک رسیدند اما سه بازیکن اخراج شدند و در 

نهایت استقلال )تاج سابق( سه بر صفر برنده شد.
در شهرآورد شماره ۳۴ با وجود تساوی یک بر یک، باز هم دو بازیکن از زمین اخراج 
شدند. سی ام دی ماه سال ۱۳۷۳ یکی از جنجالی ترین دربی های پایتخت برگزار 
شد. دیداری که ۲ بر ۲ نیمه کاره ماند و در نهایت بازهم استقلال با رای انضباطی سه 

بر صفر برنده شد. در آن دیدار سه بازیکن از زمین اخراج شدند.
در دربی شماره ۵۰ بار دیگر یک اتفاق تلخ رخ داد. بازی جذابی که ۲ بر ۲ تمام 
شد اما درگیری پرویز برومند و پایان رافت در لحظات آخر، استارت جنجالی عظیم را 
زد. بازیکنان ۲ تیم به شدت باهم زد و خورد داشتند و چند نفر برای چند ماه محروم 

شدند. در دربی دی ماهی سال ۱۳۸۰ هم یک بازیکن از زمین اخراج شد.
۲۷ دی ماه سال ۱۳۹۲، شاهد برگزاری آخرین شهرآورد استقلال و پرسپولیس در 
ماه دی بودیم که با نتیجه مساوی بدون گل به اتمام رسید. به عبارتی دیگر در پنج 
دربی اخیر دی ماهی نتیجه مساوی حاکم شده و حتی تیمی با رای انضباطی هم 

برد را مال خود نکرده است.
باید دید در بازی روز بیست و دوم، تیمی می تواند طلسم برنده نشدن در جریان 

بازی را بشکند یا خیر.

سایت الشر قطر اعلام کرد :

بازیکن تونسی جایگزین ترابی
 در العربی می شود

باشگاه العربی برای جذب جایگزین »مهدی ترابی« وارد عمل شده و وینگر تونسی 
را جذب خواهد کرد.

سایت الشر قطر اعلام کرد باشگاه العربی قطر قصد دارد تا برای نقل و انتقالات 
زمستانی، »یوسف المساکنی« را به خدمت بگیرد.

المساکنی هم اکنون در عضویت باشگاه الدحیل قطر است. در این راستا، »یوسف 
الماری« یکی از مسوولان باشگاه الدحیل، گفت: این بازیکن در نقل و انتقالات به 
العربی می پیوندد و مذاکرات در این باره انجام شده است. وی مدعی شد باشگاه 

العربی از ۲ ماه قبل درخواست جذب این ستاره تونسی را داشته است.
طبق نوشته این رسانه وی قرار است جایگزین مهدی ترابی بازیکن ایرانی در ترکیب 

العربی شود.
ترابی ابتدای فصل از پرسپولیس جدا و راهی العربی شد اما به دلیل مصدومیت های 

متعدد در آستانه جدایی از این تیم قطری قرار دارد.

تیم بسکتبال شیمیدر قم در پنجمین و ششمین رقابت 
خود از فصل جاری رقابت های لیگ برتر بسکتبال ایران ۱۰ 
و ۱۱ دی به ترتیب برابر کوچین آمل و مس کرمان صف آرایی 

می کند.
برپایه این گزارش ، شیمیدر قم یکی از تیم های مطرح، 
پرقدرت و مدعی لیگ برتر بسکتبال ایران در گروه دوم مرحله 
مقدماتی است که بعد از انجام چهار بازی و پیروزی های 
تهران،  آینده سازان  زمینی،  نیروی  تیم های  برابر  متوالی 
ذوب آهن اصفهان و شهرداری بندرعباس باید در پنجمین 
مسابقه خود به مصاف تیم کوچین آمل برود و یک روز بعد 

برابر مس کرمان قرار بگیرد.
 شیمیدر و ۴ برد متوالی مقابل حریفان گروه دوم

شاگردان مصطفی هاشمی در تیم شیمیدر قم نخستین 
بازی خود را ۱۹ آبان برابر نیروی زمینی با حساب ۱۰۹ بر 
۶۹ بردند و ۲۰ آبان با نتیجه ۱۰۷ بر ۶۲ تیم آینده سازان 

تهران را شکست دادند، اول دی ماه با حساب ۸۴ بر ۷۸ 
ذوب آهن اصفهان را در بازی بزرگ هفته سوم بردند و دوم 
دی ماه نیز ۷۶ بر ۶۸ تیم شهرداری بندرعباس را مغلوب 

کردند.
کوچین آمل از چهار بازی قبل خود یک پیروزی و سه 
باخت در کارنامه دارد، تیمی که تنها پیروزی خود را برابر تیم 
نیروی زمینی با حساب ۸۲ بر ۵۸ کسب کرده اما در سایر 
بازی ها ۷۸ بر ۴۱ به مهرام، ۸۵ بر ۶۹ به مس کرمان و ۷۴ بر 
۶۵ به شهرداری بندرعباس نتیجه را واگذار کرده است و از 

چهار بازی پنج امتیازی است.
مس کرمان نیز در هفته نخست ۸۱ بر ۵۷ به ذوب آهن 
باخت، در هفته دوم ۸۵ بر ۶۹ کوچین آمل را برد، در 
هفته سوم ۸۷ بر ۵۵ به مهرام نتیجه را واگذار کرد و در 
هفته چهارم ۸۲ بر ۵۶ از سد نیروی زمینی گذشت تا با 
دو برد، دو باخت و ۶ امتیاز در حال حاضر تیم رده سوم 

جدول باشد.
 فرصت خودنمایی بازیکنان جوان شیمیدر

نماینده بسکتبال استان قم با اندوخته هشت امتیازی 
را  این فصل، پنجمین مسابقه خود  برد متوالی  از چهار 
برابر کوچین آمل انجام می دهد، مسابقه ای که عصر روز 
برگزار  آزادی  بسکتبال  تالار  در  دی ماه  دهم  چهارشنبه 
می شود و فرصت خودنمایی بازیکنان جوان تیم شیمیدر نیز 

خواهد بود، سپس شیمیدر به مصاف مس کرمان می رود.
از روز شنبه تمرینات ویژه  شاگردان مصطفی هاشمی 
خود را برای مسابقه ۱۰ دی با کوچین آمل و رقابت ۱۱ دی 
با مس کرمان به شکل منظم انجام می دهند تا با آمادگی 
امسال  تیمی که  بروند،  به میدان  بازی  این دو  کامل در 
ترکیبی از جوانان با استعداد بسکتبال ایران و چهره های 
شاخص این رشته است و سرمربی با تجربه شیمیدر به 

خوبی از توان آنها بهره می برد.

مصاف با کوچین آمل و مس کرمان؛

 فرصت خودنمایی بازیکنان جوان شیمیدرقم

استعدادها و نخبه های فوتسال فردوس قم در سومین بازی از بیست و دومین دوره 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور آنقدر خوش درخشیدند تا لقب تیم برتر هفته را به 

خود اختصاص دهند.
برپایه این گزارش ، عنوان برترین تیم سه هفته اخیر رقابت های لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور بدون شک برازنده تیم یک دست و آماده فردوس قم است، تیمی که 
با کادر فنی و بازیکنان جوان اما جویای نام و آینده دار فوتسال ایران این روزها در فوتسال 

ایران چشم نوازی می کند.
بسیاری از فوتسالی ها تساوی هفته های اول و دوم فردوس قم مقابل تیم های مطرح و 
پر ستاره کراپ الوند و گیتی پسند اصفهان را یک اتفاق و حادثه در بیست و دومین دوره 
لیگ برتر فوتسال ایران می دانستند اما مدل بازی نماینده قم و نتیجه ای که در هفته 
سوم برابر اهورا بهبهان کسب کرد، به خوش بین ها ثابت  کرد که همچنان به آینده  این تیم 

امیدوار باشند اما به بدبین ها نشان داد که "چشم ها را باید شست، جور دیگر باید دید".
تیم بی ادعا اما هماهنگ و همدل فردوس قم در هفته سوم رقابت های لیگ برتر 
فوتسال ایران، دومین بازی خانگی این فصل را برابر صدرنشین گروه یعنی اهورا بهبهان 
برگزار کرد، فردوسی که با دو امتیاز از دو تساوی ارزشمند مقابل کراپ الوند و گیتی پسند 
اصفهان به این مسابقه آمده بود و اهورا بهبهان ۶ امتیاز از دو برد متوالی برابر مقاومت 

البرز و منصوری قرچک در کارنامه داشت.
این بازی هم جوان ها مزد اعتماد مربیان خود را دادند و به ترتیب سیدحسین رضوی، 

علی میکائیلی، محمدمهدی کبیری، روح الله ایثاری و امیرحسین زینلی زننده پنج 
گل فردوس قم در مقابل تک گل هاشم شیرعلی بودند تا نماینده قم در سالن خالی از 
تماشاگر شهید حیدریان با حساب ۵ بر ۱ حریف خود را در هم کوبیده و نخستین برد این 

فصل را به شیرینی عسل کسب کند.
نتیجه پرگلی که تیم فردوس قم در هفته سوم لیگ برتر مقابل اهورا بهبهان کسب کرد، 
بهترین پیروزی این هفته لقب گرفت و کاربران فضای مجازی نیز در چندین نظرسنجی 
راجع به انتخاب شاخص ترین تیم هفته سوم، به شاگردان حسین صبوری در فردوس قم 

رای دادند تا این تیم عنوان برترین تیم هفته را به خود اختصاص دهد.
نماینده استان قم برای در هفته چهارم بازی های مرحله مقدماتی لیگ برتر فوتسال 
باشگاه های کشور در شهر البرز روز جمعه دوازدهم دی ماه به مصاف مقاومت خواهد 
رفت و سپس روز پنجشنبه هجدهم دی در سالن شهید حیدریان میزبان تیم فوتسال 

شهید منصوری قرچک خواهد بود.

تداوم هنرنمایی نخبه های فوتسال قم؛

 فردوس قم تیم برتر این هفته لیگ شد

مدیر تیم هندبال پاس قم گفت: برای صعود به مرحله بعد لیگ برتر هندبال ۲ مسابقه پیش رو داریم که اگر دست کم در یکی از 
آنها را پیروز شویم این مهم محقق می شود و برای تحقق آن آماده جنگیدن در میدان مسابقه هستیم.

محسن ولیان افزود: از پایان مرحله اول دور برگشت مسابقات گروه الف لیگ برتر هندبال آقایان کشور، حدود یک ماه گذشته و 
در این مدت تمرین های آماده سازی خوبی انجام داده ایم.

وی با بیان اینکه اشتیاق برای صعود به مرحله بعد موجب شده تا سطح آمادگی بازیکنان افزایش داشته باشد،  ادامه داد: مسابقات 
سنگینی را پشت سر گذاشته ایم و با قرار گرفتن در رده سوم گروه الف همچنان مهمترین شانس برای صعود به مرحله بعد پس از 
نیروی زمین شهید شاملی کازرون و ذوب آهن اصفهان هستیم. مدیر تیم هندبال پاس قم افزود: بلافاصله پس از پایان مسابقات 
مرحله اول دور برگشت، به دلیل تحلیل رفتن بازیکنان، آماده سازی و ارتقای سطح اعضای تیم در دستور کار قرار گرفت و هم 
اکنون هندبالیست های این تیم در سطح آمادگی خوبی قرار دارند. وی با اشاره به برنامه مرحله دوم دور برگشت این مسابقات که 
به صورت متمرکز در تهران برگزار می شود گفت: بر اساس اعلام فدراسیون هندبال، تیم پاس ناجا در روز چهارشنبه ۱۷ دی ماه 
به مصاف نیروی زمینی شهید شاملی کازرون صدر نشین می رود و در روز جمعه ۱۹ دی نیز در مقابل ستارگان دشتستان صف 
آرایی می کند. ولیان با بیان اینکه با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و قرنظینه اعضای تیم، هیچ مشکلی از نظر شیوع کرونا در 
این تیم وجود ندارد، ادامه داد: مطابق اعلام فدراسیون هندبال تیم های گروه الف باید روز سه شنبه ۱۶ دی ماه از ساعت ۸ الی 
۱۰ برای انجام تست پس سی آر کرونا در محل فدراسیون هندبال حضور یابند. هندبال پاس قم سال گذشته با تکیه بر ظرفیت 
جوانان بومی پس از هفت سال موفق به کسب مجوز صعود به لیگ برتر شد و این مهم در حالی رقم خورد که این تیم با مشکلات 
زیادی دست به گریبان بوده و هست. دور رفت فصل جاری لیگ برتر هندبال مردان کشور طی دو مرحله برگزار شد که مرحله رفت 
این مسابقات در روز جمعه، ۲۳  آبان ماه به پایان رسید.  صنعت مس کرمان، نفت و گاز گچساران، فولاد مبارکه سپاهان، نیروی 
زمینی شهید شاملی کازرون، ستارگان دشتستان، فراز بام خائیز دهدشت، زغال سنگ طبس، ذوب آهن اصفهان، کیمیا کاشت 
کردستان، پرسپولیس بهبهان، پاس ناجا قم و پرواز هوانیروز تیم های حاضر در این دوره از لیگ برتر هندبال هستند. هم اکنون در 
گروه اول لیگ برتر هندبال نیروی زمینی شهید شاملی کازرون با ۷ بازی و ۱۴ امتیاز در رده اول، ذوب آهن اصفهان با هشت بازی 
و ۱۱ امتیاز در رده دوم و پاس قم با هشت بازی و ۹ امتیاز در رده سوم قرار دارند. پرسپولیس بهبان با هفت بازی و ۶ امتیاز با قرار 

گرفتن رده چهارم در تلاش برای رسیدن به جایگاه سوم این گروه و صعود به مرحله بعد این مسابقات است.

مدیرکل ورزش و جوانان قم با اشاره به تغییر وضعیت شیوع کرونا دراستان از نارنجی به زرد گفت: با توجه ممنوعیت 
 فعالیت رشته های ورزشی پربرخورد و استخرها درشهرهای زرد، فعالیت این رشته ها همچنان در قم ممنوع است.

رسول منعم افزود: با تغییر وضعیت شیوع کرونا در قم از قرمز به نارنجی طی یک ماه گذشته ، محدودیت های سطح 
نارنجی اعلام شده توسط ستاد ملی مقابله با کرونا از روز شنبه ۱۵ آذرماه در این استان اجرایی که بر اساس آن سالن های 

ورزشی بازگشایی شدند.
وی تاکید کرد: با توجه به مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا، فعالیت  رشته های پربرخورد و استخرها در شهرهای مناطق 

قرمز، نارنجی و زرد ممنوع است که بر این اساس این رشته ها همچنان اجازه فعالیت در قم  ندارند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم ادامه داد: رشته های پربرخورد شامل تکواندو، کاراته، کشتی، جودو، ووشو، کونگ فو، بوکس، 
ورزش های رزمی، کبدی و همچنین رشته های نظیر اینها که از اسفند ماه سال ۱۳۹۸ اجازه فعالیت تمرینی و رقابتی 

ندارند، همچنان نیز شامل این ممنوعیت فعالیت می شوند.
منعم گفت: رعایت مسایل بهداشتی به عنوان موضوع اصلی و محوری در فعالیت رشته های ورزشی مورد تاکید است و 

همه متولیان این سالن ها و هیات های ورزشی ملزم به رعایت آن هستند.
مدیرکل ورزش و جوانان قم افزود: همچنین تعطیلی استخرهای دولتی و خصوصی شهر قم که پیش از این نیز با شیوع 

موج اول کرونا اعمال شده بود، همچنان پابر جا خواهد بود.
منعم با اشاره به رصد دائم رعایت دستورالعمل های بهداشتی در اماکن ورزش قم گفت: از ابتدای امسال بازدیدهای 
گسترده ای از اماکن ورزشی استان صورت گرفته است که نتیجه این بازدیدها، همراهی خوب ورزشکاران و مسئولان این 

مکان های ورزشی را در رعایت پروتکل های بهداشتی نشان می دهد.
مدیرکل ورزش و جوانان قم پیرامون اهمیت آماده سازی ورزشکاران رشته های پربرخورد برای حضور در میادین بین 
المللی گفت: مجوز مسابقات ورزشی و فعالیت ورزشکارانی که در رشته های پربرخورد برای میادین جهانی، آسیایی، 

المپیک و پارالمپیک آماده می شوند، با تایید اداره کل ورزش و جوانان توسط ستاد استانی مقابله با کرونا صادر می گردد.
با اعلام ستاد ملی مقابله با کرونا، وضعیت شیوع کرونا در قم روز شنبه ۱۵ دی ماه از وضعیت قرمز به نارنجی و در روز شنبه 

۶ دی ماه از نارنجی به زرد تغییر کرده است.

مربی هندبال پاس قم: 

برای صعود به مرحله بعد لیگ برتر می جنگیم
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

فعالیت رشته های ورزشی پربرخورد و استخرها همچنان ممنوع است
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محمد عطریانفر: 

کاندیداتوری و حضور در سیاست برای 
نظامیان »انگیزه ی غیراصیل« است

 عضو شورای مرکزی کارگزاران سازندگی، گفت: حضور در انتخابات 
برای نظامیان یک »انگیزه غیراصلی« است که می تواند انجام رسالت 
اصلی آن ها یعنی حفاظت از تمامیت ارزی کشور را تحت تاثیر قرار دهد. 

محمد عطریانفر در گفت وگو با ایلنا در خصوص اصلاحات اخیر انجام 
شده در قانون انتخابات ریاست جمهوری توسط مجلس که بر اساس 
آن تعداد افرادی که قادر به ثبت نام در انتخابات هستند محدود خواهد 
شد، گفت: رقابت های جناحی و سیاسی که در روزهای پیش از انتخابات 
شکل می گیرد متعلق به همان روزها است. بعد از پایان انتخابات گروه 
پیروز که ذیل نهادی به نام مجلس گرد هم می آیند تکالیفی که برعهده 
دارند، ملی است. به نظر می رسد همانگونه که رئیس جمهور بعد از پیروزی 
در رقابت های انتخاباتی رئیس جمهور آحاد ملت و موظف به پیگیری 
و تامین منافع ملی کل جامعه است نه صرفا گروه و جناح حامی خود، 
نمایندگان مجلس نیز چنین شرایطی دارند و بعد از حضور ذیل چتر 
مشترک قوه مقننه موظفند اهداف و سیاست های کلی و منافع ملی نظام 
و کشور را دنبال کنند و اگر چنانچه آنها جهت گیری گروهی و جناحی 
داشته باشند، ممکن است قانونی ناقص ویااشتباهی را مصوب کنند 
وطرح هایی در دستور کار قرار دهند که هم به خودشان آسیب می زند هم 

به کشور و منافع ملی.
وی افزود: باید نمایندگان مجلس را نسبت به موقعیت و مسئولیت خود 
واقف کرد که اقدامات جناحی را کنترل کنند و متوجه باشند رقابت های 
جناحی متعلق به قبل از پیروزی است. وقتی نامزدها پیروز می شوند باید 

در مجلس به عنوان یکی از قوای سه گانه کشور برای نظام تدبیر کنند. 
عضو شورای مرکزی کارگزاران با اشاره به اینکه احساس می شود در 
دستور قرار گرفتن این طرح یک اقدام شتابزده است، بیان داشت: در 
واقع اینطور برداشت می شود نمایندگان به این مساله فکر کرده اند اگر در 
فرصت کوتاهی که تا انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده است، دست 
به ایجاد برخی تغییرات بزنند، شاید بتوانند فضای پیرامونی و سیاسی را به 
نفع خود تغییر دهند. در حالی که این سیاست، سیاست ناموفق و غلطی 
است و چه بسا اثر هم نداشته باشد. اگر آقایان در اقدامات سیاسی خود به 
دنبال این هستند که سرنوشت انتخابات ریاست جمهوری را به نفع جناح 
طرفدار خود جهت دهند بیش از آنکه خود را درگیر این محدودیت سازی ها 
کنند؛ باید بروند و با جامعه مخاطب وارد گفت وگو شوند تا میزان تحصیل 

آراء جامعه رای دهنده به سودخودرا افزایش دهند. 
در  موفقیت  رکن  که  باشند  داشته  توجه  باید  نمایندگان  افزود:  وی 
انتخابات حضور مردم در انتخابات است و اگر بخواهند با این روش برای 
خود اکثریتی برپاکنند و پیروزی را رقم بزنند ، اقدامی شتابزده است و هم 
باید ابراز تاسف کنیم از تلاش برای تصویب موادی که امکان نامزدی رجال 
سیاسی را محدود می کنند و قصد دارند با این محدودیت سازی حقوقی را 

از جناح رقیب سلب کنند.
عطریانفر با بیان اینکه عدم حضور نظامیان در رقابت های سیاسی 
همواره مورد تاکید امام خمینی)ره( بوده است، اظهار داشت: اتفاقی 
که موجب ناراحتی می شود بی توجهی نمایندگان نسبت به برخی از 
پایه های اصلی گفتمان و دکترین امام خمینی)ره( است، ایشان بارها 
و بارها نظامیان را از حضور و دخالت در رقابت های سیاسی و جناحی 
پرهیز داده  و منع کرده  اند. در نظریات محوری امام)ره( بارها بر این مساله 
تاکید شده است اما متاسفانه برخی می خواهند فضایی را فراهم کنند 
تا نظامیان بتوانند از ظرفیت مداخلات سیاسی بهره مند شوند. آنهم 
خدای ناخواسته به قیمت بی اعتبار سازی وکاهش نقش مهم نظامیان 
در تکلیف ذاتی شان که همان دفاع از تمامیت ارضی وحفظ حدود و ثغور 
کشور است. البته این مساله گرچه به ظاهر بی اشکال به نظر میرسدو 
گفته می شود مگر نظامیان نباید از حق شهروندی خود استفاده کنند، اما 
واقعاً تکالیف و مسئولیت های نظامی و رسالت های ملی و اجتماعی آن ها 
در سطحی که به منافع و مسائل ملی برمی گردد اگر بیشتر از مسئولیت 

عالی اجرایی کشور نباشد چه بسا کمتر نیست.
وی ادامه داد: نمایندگان با این کارها دغدغه نظامیان را در تامین منافع 
ملی و حفظ و حراست از تمامیت ارضی کشور کاهش می دهند و آن ها را 
با تصویب این نوع مواد قانونی تحریک می کنند که از انجام تکالیف خود 
فاصله بگیرند و به سمت فضاهای انتخاباتی متمایل شوند که این آسیب 
به رکن اساسی رسالت مهم نظامی و دفاعی کشور بواسطه آنهاست. وقتی 
از این زاویه به مساله نگاه می شود به نظر می رسد که اقدام مجلسیان 
خیرخواهی نیست اگرچه در ظاهر اینگونه به نظر می آید و برغم اینکه 
گفته میشود قصدکمک و ایجاد فرصت برای نظامیان هستند اما به اصل 
تکلیف محوری نظامیان آسیب می زنند وبا ادبیات ساده آنها را هوایی 

می کنند. 
را  این فعال سیاسی اصلاح طلب دغدغه  حضور در فضای سیاسی 
برای نظامیان یک »انگیزه ی غیراصیل« دانست و گفت: ممکن است 
تحت تاثیر چنین فضایی برای نظامیان خلق تحریک به سوی مسائل 
سیاسی ایجاد شود و می توان گفت این موضوعات انگیزه های غیراصیل 
برای آنان است. تکالیف ذاتی آن ها در قانون اساسی و بر اساس منویات 
رهبری انقلاب و بنیانگذار نظام مندرج ومنقش است که اگر تحت تاثیر 
مسائلی مانند حضور در سیاست قرار گیرد می تواند آن سنت ملی و 
اعتماد مردمی به نظامیان را به عنوان نیرویی که باید در بزنگاه ها از کشور 
حمایت و صیانت کنند دچار مشکل  کند. از این جهت اقدام نمایندگان در 
خوش بینانه ترین حالت کج سلیقگی و حاصل شتابزدگی است و اگر نگاه 

غیرخوش بینانه داشته باشیم اقدامی شبهه  برانگیز است.
یک  رفتاری  جامعیت  تراز  در  هرصورت  در  اقدامات  این  افزود:  وی 
مجلس مسئولیت پذیر که باید به صورت فراگیر روی کلیات منافع ملی 

تمرکز، تلاش و فعالیت کند نیست.
مجلس  سوی  از  اقدامات  نوع  این  داشت:  ابراز  پایان  در  عطریانفر 
می تواند انتخابات ریاست جمهوری را به انتخاباتی یکسویه تبدیل کند و 
این یکجانبه گرایی سیاسی انتخابات باعث کاهش مشارکت خواهد شد. 
در حالیکه مشارکت بالا در انتخابات  گوناگون همواره خاری در چشم 
دشمنان بوده است. اگر ما بتوانیم مشارکت مردم را تقویت کنیم، امنیت 
کشور را تامین کرده ایم. با این سیاست های جناحی، مشارکت روندی 
تقلیلی و کاهشی پیداخواهد کرد که به نفع کشور نیست و به منافع ملی 

آسیب می زند.

 سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه حمله به اماکن دیپلماتیک و 
مسکونی مردود است،   گفت: ما دنبال تنش نیستیم اما از منافع ملی ایران با تمام 
قوا دفاع می کنیم و این پیام داده شده است که مسئولیت هر اقدامی برعهده 

آمریکا و سایر توطئه چین هاست.   
»سعید خطیب زاده« پیش از ظهر دیروز در نشست خبری خود با اصحاب رسانه 
که به صورت مجازی برگزار شد، فرا رسیدن ایام فاطمیه را تسلیت گفت و با تبریک 
سال نو میلادی و میلاد حضرت مسیح )ع( اظهار داشت: امیدوارم با کنترل کرونا، 

هفته آینده نشست خبری با صورت محدود به شکل حضوری برگزار شود.
وی با اشاره به تحولات سیاست خارجی طی هفته گذشته اظهار داشت: دیروز 
چهارمین برگزاری چهارمین کنفرانس تاریخ روابط خارجی ایران با سخنرانی 

ظریف افتتاح شد که تمرکز آن روابط ایران با کشورهای آسیایی بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به دیدار روز سه شنبه گذشته ظریف 
با حمدالله محب مشاور امنیت ملی افغانستان گفت: در این دیدار درخصوص 
موضوعات مختلف رایزنی شد. وزیر امور خارجه بار دیگر تاکید کرد راه حل قطعی 
حل و فصل اختلافات در افغانستان گفت وگوهای سیاسی فراگیر با حضور تمامی 
گروه ها است و بر این مسئله پافشاری می کند و با توجه به حضور بی ثبات بخش 
آمریکا در این کشور، همه گروه ها را به گفت وگوهای بین الافغانی دعوت می کنیم.

 رایزنی های مشاور نخست وزیر عراق در تهران
خطیب زاده با بیان اینکه هفته گذشته نشست وزرای امور خارجه عضو برجام 
برگزار شد، خاطرنشان کرد: در این نشست ایران بر لزوم اجرای تعهدات طرفهای 
مقابل تاکید کرد و آخرین وضعیت در این نشست غیررسمی و برخط تبادل نظر 
شد. وی درباره خبر رسانه های عراقی درخصوص سفر یک هیات عراقی به ایران 
ابراز داشت: این سفر انجام شده است. مشاور نخست وزیر به تهران آمده است. 

مراودات نزدیک درخصوص مسائل مختلف با طرف عراقی داریم.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی ایشان به دعوت ایران به تهران آمده و در 
خصوص آخرین تحولات رایزنی شده است. این رایزنی ها میان دو طرف مرسوم 

است.
سخنگوی وزارت امور خارجه درخصوص اظهارات اخیر مقتدی صدر مبنی بر 
اینکه ایران عراق را زمین درگیری با آمریکا نکند، ابراز داشت: از نظر ایران، حمله 
به اماکن دیپلماتیک و مسکونی مردود است. در گذشته، اماکن دیپلماتیک ایران 
در عراق مورد حمله قرار گرفته بود. آنچه ترامپ و پمپئو گفتند، هم محکوم است 

و هم رد می شود.  
خطیب زاده با بیان اینکه زمان و محتوای آن بیانیه ها و توییت ها مشکوک و 
شطینت آمیز است،  ادامه داد: ضمن اینکه دنبال تنش نیستیم از منافع ملی ایران 
با تمام قوا دفاع می کنیم این پیام داده شده است که مسئول هر اقدامی برعهده 

آمریکا است.  
 کشورهای همسایه در برابر سرکشی های کاخ سفید وظایف خود را انجام دهند

وی با تاکید بر اینکه سیاست ایران حسن همجواری است، بیان کرد: ایران در 
هیچ مقطعی اختلافات خود را در منطقه دیگری حل نکرده است. برعکس آن، 
صادق نیست. آمریکا کشورهای مجاور را پایگاه های ناامنی علیه ایران کرده است. 
بارها به کشورهای همسایه و دوست گفته ایم در برابر سرکشی های رژیم حاکم بر 
کاخ سفید وظایف خود را انجام دهند هرچند براساس منشور  ملل متحد در دفاع 

مشروع از خود تردیدی نداریم.  
 گزارش سقوط هواپیما در اختیار طرف اوکراینی قرار گرفت

این دیپلمات ارشد درباره ادعای اوکراین درخصوص عدم دریافت گزارش سقوط 
هواپیمای اوکراینی یادآور شد: ضمن تسلیت به خانواده های داغدار و هم دردی 
با ماست. همانطور که هفته قبل هم گفتم، سازمان  اندوه  آنها، این درد و  با 
هواپیمایی کشوری به عنوان نهاد مسئول در حوزه فنی، به مسئولیت خود عمل 
کرده و گزارش به صورت ویدئو آنلاین در اختیار طرف اوکراینی و طرف های دیگر 

قرار گرفت.  
خطیب زاده با بیان اینکه امروز یا فردا گزارش به صورت رسمی به شکل ترجمه 
ارائه می شود، عنوان کرد: برخلاف طرف هایی که مشغول تجارت از غم و اندوه 
خانواده ها هستند، بهترین راه،  پیگیری حقوقی و عمل براساس کنوانسیون ها 
و معاهدات است. امیدواریم در مسیر درست اندکی از اندوه خانواده ها کم بکنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: ما به مسئولیت خود به عنوان دولت 
مسئول آگاه هستیم و امیدوار هستیم ابعاد این ماجرا روشن شود.

وی درباره نشست اخیر وزرای امور خارجه عضو برجام گفت: نشست غیررسمی 
این نشست   از نشست کارشناسی برگزار شد.  وزرای خارجه عضو برجام بعد 
مدت ها برگزار نشده بود. در این نشست تحولات رخ داده چه در واشنگتن و چه 
مرتبط با حوزه برجام بررسی و برخی نقطه نظرات توسط طرفین مطرح شد. 

ظریف به شکل دقیق و روشن مسائل مورد نظر خود را گفته و توییت کردند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه در آن جلسه روشن کردیم تعهدات 
طرف مقابل چه بوده و چه کرده و چه ها نکرده است، اظهار داشت: ظریف تاکید 
کردند اروپا در نقض برجام شریک آمریکا است. حجم تجارت ایران و اروپا قبل از 
برجام، در طول اجرای برجام و بعد از آنکه اروپا نتوانست به تعهداتش عمل کند، 
نشان دهنده مسئولیت های طر ف اروپایی است. گفته شد این آخرین شانس اروپا 

برای حفظ برجام است.  
خطیب زاده افزود:  این هم گفته شد که هرگاه به شکل موثر طرف های دیگر 
به تعهداتشان عمل کند، ایران همه پنج گام را به عقب برمیگرداند. درباره مصوبه 
مجلس هم گفته شد طنز تلخی است که نمایندگان دموکراسی در غرب از ما 
بخواهند مصوبه مجلس را اجرا نکنیم. مکلف به اجرای قوانین مجلس برجام 

هستیم.  
وی با اشاره به دیگر مباحث مطرح شده تصریح کرد: درخصوص مسائل دیگر 
مانند منطقه حرف زیاد است. به صورت روشن گفته شد مسئولیت بسیاری از 
اتفاقات در منطقه ریشه در سلاح و صادرات آن و همچنین حضور نظامی دول 

غربی در منطقه است.  
 سردار سلیمانی از ارکان توازن منطقه ای و صلح سازترین

 ژنرال منطقه بود
این دیپلمات درخصوص اظهارات اخیر عادل عبدالمهدی درباره آخرین سفر 
سردار سلیمانی به عراق و ترور ایشان خاطرنشان کرد: در حال نزدیک شدن به 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی هستیم. ایشان صلح سازترین ژنرال منطقه بوده 
که میراث ایشان شکست تروریسم و چهره های خشونت بار وهابیسم در منطقه 
بوده است. افراطی گری شکست نمی خورد و نخواهد خورد جز با خون های پاکی 

که ریخته شده است.  
خطیب زاده با بیان اینکه به قول سردار سلیمانی ما ملت شهادتیم، ابراز داشت: 
آنچه از قول عادل عبدالمهدی گفته شده است، نکته درستی است. دولت عراق 
میزبان دولت سردار سلیمانی بوده اند. البته پیامی از سوی عربستان دریافت شده 
بود که خیلی دیپلماتیک نبود. واجد نکاتی بود که از طریق شورای همکاری خلیج 
فارس پاسخ داده شد. سردار پیام ما را می بردند که آن شنیده نشد ولی مکتوب 

آن بعدا گفته شد.  
وی با اشاره به اقدامات وزارت خارجه برای پیگیری شهادت سردار سلیمانی بیان 
کرد: وزارت خارجه بعد از این مسئله به صورت تمام قد وارد ماجرا شد. جلسه ای در 
صبحگاه شهادت دریافت شد. اصلی ترین هدف ما روشن شدن ماهیت این اقدام 
دیپلماتیک بود که با ابزارهای دیپلماتیک این هدف را دنبال کردیم. بیش از پنج 

نامه و یادداشت رسمی در شورای امنیت سازمان ملل متحد داده شد.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت خارجه اضافه کرد: سردار 
سلیمانی فقط فرمانده سپاه قدس نیست بلکه یکی از ارکان توازن منطقه ای و 
یکی از صلح سازترین شخصیت های منطقه بودند. ایشان با رهبران کشورهای 
منطقه روابط نزدیکی داشتند. آمریکا خطای راهبردی بزرگی انجام داد. بیش از 
۸۰۰ مقاله در رسانه های مکتوب درباره ایشان منتشر و ۱۸۰ مصاحبه تلویزیونی 

انجام شده است.  
 آمرین ترور سردار سلیمانی را به پای عدالت می کشیم

خطیب زاده با بیان اینکه تلاش کردیم با بی کیفر ماندن اقدام آمریکا مقابله کنیم، 
یادآور شد: آمرین این مسئله در دولت آمریکا تا زمانی که در محضر عدالت نیاوریم، 
متوقف نخواهیم شد. این مسئله بعد از ۲۰ ژانویه نیز پیگیری خواهد شد. بخش 
مهمی از دیدارهای وزیر خارجه در این باره بوده است. تقریبا هیچ دیدار و تماسی 

نبوده است که وزیر خارجه در این رایزنی نکند.  
وی با بیان اینکه اگر گزارشگر سازمان ملل این اقدام را تروریستی نامید به خاطر 
گزارش وزارت خارجه بود، عنوان کرد: بیش از چند صد دیدارهای دیپلماتیک 
با مقامات لشکری و کشوری انجام شده است. نمی گذاریم آمرین و عاملین این 
اقدام در امان باقی بمانند. این موضوعی نیست که دولت و حاکمیت از این مسئله 

بگذارد. دولت آمریکا تا روز آخر باید پاسخگوی این مسئله باشد.  
به گفته این دیپلمات، این بخشی از اقدامات ماست. بخشی از آنها محرمانه بوده 

و قابل گفتن نیست. بخشی از اقدامات هم برعهده قوه قضاییه است.
 برای متنوع سازی روابط اقتصادی خود از کسی سوال نمی کنیم

نقش  و  اروپا  به  ایران  گاز  درباره عدم صدور  به سوالی  پاسخ  در  خطیب زاده 
روسیه در این باره گفت: این سوال مبتنی بر مفروضات رسانه ای است. ایران 
برای متنوع سازی روابط اقتصادی و خارجی خود از کسی سوال نمی کند ولی 
اولویت های خود را دارد. درباره خط لوله صلح بیش از یک دهه است که این 
قرارداد امضا شده است. بیش از ۸۰ درصد آن آماده و ساخته شده است ولی 
طرف پاکستانی کاری عمده ای نکرده است. این قرارداد مجددا ۵ سال تمدید 

شده است و امیدواریم این خط لوله به نتیجه برسد.  
وی ادامه داد: همکاری های انرژی ایران براساس بیشترین منافع است همکاری 
انرژی ایران با اروپا مختصات خود را دارد و ما بر اساس منافع خود عمل می کنیم. 
پاسخ اینکه با چه بازار همکاری کرده و وارد چه بازاری شویم، با وزارت نفت است 

ولی این مسائل با وسواس و دقت انجام می شود.  
 همه می دانند عبور از خط قرمزهای ایران چه ریسکی دارد

بر حرکت  مبنی  منتشر شده  درباره خبر  امور خارجه هم  وزارت  سخنگوی 
براساس  خبر هم  این  داشت:  اظهار  ایران  به سوی  اسرائیل  اتمی  زیردریایی 
مفروضات رسانه ای است. همه می دانند خلیج فارس برای ایران چه معنایی دارد و 
ایران چه سیاستی را درخصوص منافع و امنیت ملی خود دارد. آنها می دانند عبور 

از خط قرمزهای ایران، چه ریسک هایی وجود دارد.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که چرا وزیر امور خارجه با رسانه های منتقد 
مصاحبه نمی کند، تصریح کرد: هر وقت درخواستی ارائه شود، برای رسانه های 
منتقد هم وقت داده می شود. درخواست های مصاحبه های زیادی با ظریف 
انجام  را  نمی کند  کمک  همدلی  به  که  گفت وگوهایی  ایشان  البته  می شود. 
نمی دهد.   وی در پاسخ به ایرنا درباره آخرین وضعیت امضای توافق همکاری های 
جامع راهبردی میان ایران و افغانستان با توجه به سفر حمدالله محب به تهران هم 
گفت: سند همکاری های راهبردی ایران و افغانستان، در سفر عراقچی به کابل و 
حتی پیش  از آن، سفر وزیر خارجه افغانستان به ایران نهایی شده و فقط مسائل 
جزئی و عمدتا ویرایشی باقی مانده است. امیدواریم این توافق هرچه زودتر نهایی 
و به عنوان سند تنظیم روابط امضا شود تا روابط دو کشور در چارچوب مشخصی 

قرار گیرد.  
 سند راهبردی ایران و چین چندین نوبت

 میان طرفین مبادله شده است
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگر ایرنا درباره آخرین وضعیت 
سند همکاری های راهبردی بلند مدت میان ایران و چین ابراز داشت: در سفر 
آخر ظریف به چین این موضوع در ابعاد مختلف بحث شد. متون در چندین نوبت 
میان طرفین مبادله شده است. این سند یک نقشه راه میان دو کشور است و به 
جهت آنکه این سند به مباحث روز نمی پردازد، به دنبال تعریف یک سند راهبردی 

بلندمدت میان ایران و چین هستیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره اقدامات وزارت خارجه برای گسترش روابط با 
کشورهای مختلف بیان کرد: تلاش شده سیاست خارجی ایران متوازن باشد. در 
هفته دولت امسال یک مطلب مبسوطی به صورت گراف و نقشه در روزنامه ایران 
منتشر و با آمار و ارقام گفته شده چند سفر به اروپا، آفریقا و آسیا و... انجام شده 
است. در این گزارش همچنین کشورهای هدف و میزان روابط تجاری مشخص 

شده است.  
خطیب زاده یادآور شد: این گزارش نشان می دهد سفرهای زیادی به منطقه، 
قفقاز، خلیج فارس، ترکیه و بعد از آن به آسیا بوده است. سفرها به آمریکا هم برای 
شرکت در نشست های سازمان ملل و بسیاری از سفرها هم به اروپا به خاطر برجام 
بوده است. این نشان می دهد برخلاف مسائل مطرح شده، اولویت های وزارت 

خارجه چه بوده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه دولت به دور از هیاهو و جنجال ها 
اهداف عالیه مردم و منطقه را در نظر گرفته است، عنوان کرد: به دنبال پروژه های 
منطقه ای بودیم. چند هفته قبل دومین مرز میان ایران و پاکستان افتتاح شده و 
به دنبال افتتاح سومین مرز هستیم. علاوه بر این برای اولین بار خواف – هرات را 

به هم وصل کردیم.
 وی با بیان اینکه ایران چهاراه ترانزیتی در منطقه استف اظهار کرد: قراردادهای 
منطقه ای بسیاری را پیگیری کردیم و دیپلمات های ما با کمک ارکان نظام به دنبال 

متنوع سازی روابط ایران با دنیا هستند.
خطیب زاده با بیان اینکه یکی از ابعاد برجام، خنثی سازی پروژه  ایران هراسی، 
ایران ستیزی و امنیتی سازی ایران بود که از طریق پرونده ساختگی هسته ای 
شکل گرفته بود، گفت: بخش دیگری از آن به خاطر این بود که روابط خارجی 
ایران در عرصه سیاسی و اقتصادی متنوع شود. آمارها نشان می دهد بعد از برجام 
چه حجمی از مراودات اقتصادی و تجاری با کشورها انجام شده است. اینها 
می گویند چرا مذاکرات سختی برای عادی سازی فضا که به نام برجام شناخته 

می شود، انجام دادیم.  
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه ادامه داد: امیدوارم 
تاریخ قضاوت درستی خواهد داشت دوستان در رسانه ها روایت  همانطور که 
درستی از اقدامات در حوزه سیاست خارجی بدهند. وزارت امور خارجه یک 

وزارتخانه حاکمیتی است و مسیر سیاست خارجی آن هم حاکمیتی است.
وی همچنین درباره اظهارات وزیر امور خارجه آلمان مبنی بر اینکه ایران فرصت 
روابط دیپلماتیک با آمریکا را از دست ندهد، اظهار داشت: من این جمله را اینگونه 
که شما عنوان کردم ندیدم. اینکه کشورها در چه چارچوبی با دیگران همکاری 

کنند، به خود کشورها مربوط است.
و  بوده  قطعنامه ۲۲۳۱  ناقض  آمریکا  افزود:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی   
خسارات زیادی به ایران وارد کرده است. قدم اولیه آمریکا بازگشت به تعهداتش 
ذیل قطعنامه ۲۲۳۱ است. باید ببینیم آمریکا به تعهداتش برمی گردد.  اروپا را هم 
دعوت می کنیم به تعهداتش و امضایی که کردند،  برگردند چراکه توان انجام آن 

را دارند.
نیز خاطرنشان کرد:   به عراق  ایران  برق  درباره کاهش صادرات  خطیب زاده 
مقامات مسئول در خصوص این موضوعات صحبت می کنند. این زیبایی جامعه 
ایران است که تنوع و تکثر اظهار نظرات کارشناسی وجود دارد و جلوی آن گرفته 

نمی شود.  
وی با بیان اینکه ما پاسخگوی وزارت امور خارجه هستم، نه اظهارات کارشناسان 
و مقامات غیرمسئول، ابراز داشت: ما در حوزه های مختلف به تعهدات مان عمل 
می کنیم. در عین حال بعضی مواقع در برخی شرایط جوی یا شرایط بسیار حاد 
دچار مضایق فنی می شویم و باعث می شود به صورت گذرا مشکلاتی بروز کنید. 

کما اینکه در داخل هم در مناطقی مانند خوزستان شاهد این اتفاقات هستیم.
 تعهدات خود را زیر پا نمی گذاریم

سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه ما هیچ گاه تعهدات خود را زیر 
پا نمی گذاریم، بیان کرد: برخی شرکت های عراقی بدهی های انباشته ای دارند 
ولی به رغم تمامی فشارها و بدهی های کلان در برخی حوزه ها به خاطر حسن 

همجواری سعی کرده ایم تعهدات خود را منوط به این مسائل نکنیم.
این مقام مسئول در وزارت امور خارجه درباره تحرکات اخیر انجام شده در منطقه 
هم یادآور شد: به دنبال تنش نیستیم ولی مسئولیت هرگونه ماجراجویی و تنش با 
ایالات متحده است. ایران درخصوص امنیت و منافع خود با کسی شوخی ندارد. 

امیدواریم عقل بر ماجراجویی جنگ طلبان در کاخ سفید بچربد.
 مسئولیت دولت عراق در ماجرای

 ترور سردار سلیمانی کاملا مشخص است
خطیب زاده درباره فرایند پیگیری پرونده ترور سردار سلیمانی توسط عراق عنوان 
کرد: همانطور که عادل عبدالمهدی گفته است، سردار سلیمانی مهمان دولت 
عراق بوده و در خاک عراق این حمله انجام شده است. مسئولیت دولت عراق 
کاملا روشن است. با دوستان عراقی زیادی صحبت می کنم و این حس را در رفتار 
آنها می بینیم که رفتار آمریکا با آنها به عنوان کشور اشغال شده است، آنها را اذیت 

می کند.  
وی با تاکید بر اینکه اخراج آمریکا از عراق سند تاریخی و غرور ملت عراق و صدای 
ناب و خالص عراقی ها است، گفت: دیدید یک شرم بزرگ دیگر اتفاق افتاد و یکی 
از نقاط تیره و تاریک حضور آمریکا در عراق رقم خورد. ترامپ بی شرمانه چند نفر 

از قاتلانی که در عراق کودکان بیگناه و مردم را کشته بودند، مورد عفو قرار داد.
این دیپلمات ارشد با تاکید بر اینکه اینها خنده های تلخی برای منطقه و حقوق 
بشر است، اظهار داشت: فکر نمی کنم کسی بتواند در غرب در ادعای حقوق 
بشری سر بلند کند. دولت عراق بیش از پیش به مسئولیت خود عمل خواهد کرد. 
عاملان، آمران و معاونین چه در داخل و چه در خارج از عراق باید به پیشگاه عدالت 

حاضر شده و مجازات شوند. ما اجازه بی کیفر بودن این مسئله را نمی دهیم.  
نامه ای درباره حشد  آوردن  و  ایران  به  خطیب زاده درباره سفر هیأت عراقی 
الشعبی تصریح کرد: این سفر به دعوت ایران انجام شد. درباره گمانه زنی های 
رسانه ای تعجب می کنم. رایزنی هایی با دوستان در عراق داشتیم و به دعوت ما 

آمدند و آخرین موضوعات مورد رایزنی قرار گرفته است.
 برای هر سناریویی پاسخ آماده داریم

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا پیش بینی 
می کنید دولت ترامپ در روزهای باقیمانده اقدام نظامی علیه ایران انجام دهد؟ 
گفت: پیش بینی نه کار سیاستمداران است، نه دیپلمات ها و حتی کار محققان 
هم نیست. اما ما به عنوان یک دولت برای هر سناریویی آمادگی داریم و به همه 
سناریوها فکر می کنیم و برای هر سناریویی، پاسخ آماده داریم. امیدواریم ایشان 
دست از تنش آفرینی در آخرین روزهای خود در کاخ سفید دست بردارند و میراث 

بدتری از خود به جای نگذارند.  
وی در پاسخ به سوال درخصوص مشکلات عدم پیوستن ایران به FATF برای 
خرید واکسن کرونا اظهار کرد: درباره واکسن وزارت بهداشت باید با جزییات پاسخ 
دهد. تا جایی که به وزارت امور خارجه مربوط است، هیچ درخواستی بی پاسخ 
نمانده است. در سفر وزیر امور خارجه به آمریکای لاتین موضوع پیگیری شد و به 
جاهای خوبی رسیده است.   رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور 
خارجه با بیان اینکه وزارت بهداشت دو مسیر مستقل را برای خرید واکسن طی 
کرده است، یادآور شد: بخشی از کار به بخش دولتی و بخشی به بخش خصوصی 
واگذار شده است. بانک مرکزی باید پاسخ دهد که آیا نبودن در FATF ضروری و 

قطعی است یا خیر و البته بانک مرکزی پاسخ آن را داده است.  
به گفته خطیب زاده، اینکه بخش خصوصی نتواند دارو یا چیز دیگری را بخرد، به 
خاطر اینکه عضو برخی استانداردهای بین المللی نیستیم، پوشیده نیست. درباره 
واکسن کرونا باید از بانک مرکزی و وزارت بهداشت بپرسید و از مسیر متفاوتی 
تامین ارز می شود و برخی کشورها مجوزهای خاص را از برخی نهادهای آمریکایی 

گرفتند، هرچند که ما این مسیرها را قبول نداریم.  
وی در عین حال گفت: FATF را باید در فضای حقوقی و فنی بررسی کرد و از 
موضوعات احساسی، حزبی و جریانات سیاسی فاصله گرفت چون آنچه به منافع 

ملی ایران برمی گردد، باید در بستر غیر حزبی بررسی شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد

دنبال تنش نیستیم؛ اما از منافع ملی ایران با تمام قوا دفاع می کنیم
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گفت:  قم  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون 
به  نسبت  ناایمن  تجاری  مجتمع های  مالک  اگر 
ایمن سازی اقدام نکنند در گام نخست منع رفت و آمد 
را برای آن ها در نظر خواهیم گرفت و در مرحله بعدی 

آن مکان ها را پلمب خواهیم کرد. 
سلطانی درگفت و گویی  با بیان اینکه بنای دستگاه 
قضا بر تعامل با مالکین مجتمع های تجاری است و 
مسئولیت حوادث در وهله اول بر دوش مالکان است 
تجاری  مجتمع های  این  مالک  اگر   : اظهارداشت 
توسط  نکنند  اقدام  ایمن سازی  به  نسبت  ناایمن 

شهرداری و آتش نشانی به دادستانی اعلام می شود 
عنوان  به  شهروندان  جان  حفظ  برای  دادستانی  و 
مدعی العموم می تواند منع رفت و آمد به این مراکز 
را اعلام کند. وی تاکید کرد: اگر رفع نواقص انجام 
نشود و مالکین مغازه در مجتمع های تجاری این 
موارد را گوش نکنند منع رفت و آمد را برای آنها در نظر 
خواهیم گرفت و در مرحله بعدی آن مکان ها را پلمب 
خواهیم کرد. معاون سازمان آتش نشانی قم نیز با 
بیان اینکه ساختمان های که قبل از سال ۹۲ بنا شده 
به لحاظ ایمنی وضعیت نامناسبی دارند و بارها به آنها 

تذکر داده شده است، گفت: متاسفانه آنها توجهی 
برای رفع نواقص خود ندارند و به فکر جان مردم و 

افرادی که به آنها مراجعه می کنند نیستند.
علی زندیه با تاکید بر اینکه تاکنون بیش از ۳ تا ۴ 
اخطار در هر سال برای ۱۰ واحد پرخطر تجاری در 
شرایط  متاسفانه  افزود:  است،  شده  صادر  استان 
مطلوبی در این ساختمان به منظور حفظ جان مردم 
در این مجتمع های تجاری وجود ندارد و هر لحظه 
امکان وقوع حادثه برای تک تک افرادی که در این 

مراکز پر رفت و آمد تردد می کنند، وجود دارد.

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم هشدارداد

پلمب در انتظار پاساژهای ناایمن 

طرح:عباس گودرزی

اگر قانون نبود...!

عیادت نماینده رهبر انقلاب از آیت الله مصباح یزدی 
حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی صبح دیروز از طرف رهبر معظم انقلاب در بیمارستان محل 
بستری آیت الله مصباح یزدی حضور یافت و در جریان آخرین وضعیت درمانی عضو مجلس خبرگان رهبری 
قرار گرفت.رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب در این عیادت ضمن ابلاغ سلام رهبر انقلاب اسلامی، برای آیت الله 
مصباح یزدی دعا و آرزوی سلامتی کرد. حجت الاسلام و المسلمین آقای محمدی گلپایگانی پس از این عیادت 
در مصاحبه با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما، گفت: از طرف حضرت آیت الله خامنه ای از آیت الله مصباح یزدی 
عیادت کردم، مقام معظم رهبری فرمودند به ایشان سلام من را برسانید و بگویید من هر شب شما را دعا می کنم.
وی خاطر نشان کرد: شخصیت بزرگ آیت الله مصباح یزدی شناخته شده و بارز است و ایشان از محصولات بزرگ 
حوزه علمیه قم هستند.رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب تصریح کرد: با وجود مراتب بالای علمی؛ اخلاص، تواضع 
و ولایت مداری ایشان قابل تحسین است و نسبت به مقام ولایت بی اندازه متواضع، فروتن، مطیع بودند و هستند 
و یکی از ویژگی های بارز ایشان صراحت لهجه است.حجت الاسلام و المسلمین محمدی گلپایگانی گفت: اگر 
ایشان درباره موضوعی نظری داشتند و تشخیص می دادند بدون مجامله و ملاحظه بیان می کنند و از هیچ کس 
واهمه ندارد، ان شاء الله خداوند متعال آیت الله مصباح یزدی و همه بیماران بویژه بیماران کرونایی را شفای کامل 

عنایت فرمایند.

زاکانی : قم به صورت عمدعقب نگه داشته می شود!
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به اینکه استان قم دومین شهر زیارتی کشور و کانون 
فکری جهان اسلام و انقلاب اسلامی است، اما توسط بسیاری از عناصر به صورت عمد در یک نقطه درجا زده و 
عقب نگه داشته می شود. علیرضا زاکانی با تأکید بر رشد ۵ برابری جمعیت استان قم طی سال های اخیر افزود: 
با توجه به اینکه استان قم دومین شهر زیارتی کشور و کانون فکری جهان اسلام و انقلاب اسلامی است، اما 
توسط بسیاری از عناصر به صورت عمد در یک نقطه درجا زده و عقب نگه داشته می شود که بخشی از این عناصر 
درون استان و بخشی دیگر فرااستانی هستند.رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با اشاره به وجود 
حوزه علمیه قم به عنوان حوزه علمیه جهانی با هزاران طلبه ابراز کرد: وجود مراجع عظام تقلید و علما در شهر قم 
این فرصت را برای توسعه همه جانبه استان ایجاد کرده است، ولی متأسفانه این توسعه یافتگی در سال های گذشته 
مغفول مانده است.زاکانی با تأکید بر اینکه خدمت رسانی به مردم برای نمایندگان مایه مباهات است گفت: در نظر 
داریم علاوه بر شناخت ظرفیت ها و با توجه به پارامتر های سرآمد استان قم، بتوانیم پیگیری طرح های طی نشده 

گذشته و تکامل طرح های نیمه تمام ازجمله مترو، فرودگاه و مونوریل را در دستور کار قرار دهیم. 

فوتی های کرونایی قم برای چهارمین بار، »صفر« شد 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی از چهارمین روز بدون فوتی قم در روزهای کرونایی خبرداد.دکترمحمدرضا قدیر، 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اعلام این خبر گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به ظهر روز دوشنبه، ۲۸ 
نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا پذیرش شدند.وی افزود: ۲۴ نفر از این تعداد در 
بخش های بیمارستان ها بستری شدند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآورشد: ۱۸ نفر از بیماران بستری در 
بخش ها از بیمارستان ترخیص شدند.وی اظهارکرد: در حال حاضر حدود ۱۴۶ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز 
درمانی قم بستری هستند که حال ۲۶ نفر از آنها وخیم است.قدیر در پایان از صفر شدن تعداد فوتی های کرونایی 

در قم برای چهارمین بار خبر داد
 

توصیه توئیتری سردار دهقان به مسئولان 
 سردار حسین دهقان مشاور فرماندهی کل قوا در حوزه صنایع دفاعی در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت: 
» نیازی به این همه دعوا و هیاهو نیست. هم  واکسن می خریم هم  واکسن می سازیم و با اتکا به دانش و توان 
متخصصان خودمان، در تولید واکسن هم پیشرو خواهیم بود. ما مسوولان باید یاد بگیریم مسائل را بدون تقابل، 

درگیری و نگران کردن مردم حل و فصل کنیم.«

 زمان واریز یارانه معیشتی دی ماه اعلام شد
 سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد که چهاردهمین مرحله یارانه حمایت معیشتی دولت ساعت ۲۲ روز 
چهارشنبه )۱۰ دی ماه( به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.چهاردهمین مرحله یارانه معیشتی ساعت ۲۴ 

روز چهارشنبه همانند دوره های قبل به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.

محسن رضایی نماینده تهران می شود؟ 
 در طی یک خبر غیر رسمی احتمال حضور محسن رضایی در انتخابات میان دوره ای مجلس از حوزه انتخابیه 
تهران وجود دارد. به گزارش خبرآنلاین، بر اساس خبری که در کانال های تلگرامی به نقل از راوی منتشر شده 
است، برخی منابع در مجلس گفته اند تعدادی از نمایندگان مجلس با محسن رضایی دیدار هایی داشته و از او 
خواسته اند در انتخابات میان دوره ای مجلس از حوزه انتخابیه تهران ثبت نام و به جای مرحومه فاطمه رهبر راهی 

مجلس شود.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف ۳۰ دستگاه ماینر قاچاق استخراج ارز دیجیتال 
 فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۳۰ دستگاه استخراج ارز دیجیتال و ۲۰ دستگاه پاور به ارزش حدود 

۵ میلیارد ریال در قم خبر داد. 
 سردار "سید محمود میرفیضی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلس، اظهارداشت: مأموران پلیس 
امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم با همکاری عوامل بسیج در اجرای طرح برخورد با مکان هایی 
که مبادرت به استفاده از دستگاه های بیت کوین می کنند، یک منزل مسکونی را شناسایی و موضوع در 
دستور کار آن ها قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محل 
مورد نظر اعزام و در بازرسی از آن ۳۰ دستگاه استخراج ارز دیجیتال و ۲۰ دستگاه پاور غیرمجاز کشف 
کردند. فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش تقریبی این دستگاه ها را حدود ۵ میلیارد 
ریال اعلام کردند، گفت: در نهایت ۲ نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 

مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
توقیف تریلی حامل ۳۵7 کیلوگرم مرفین 

فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری از سخنان خود از کشف ۳۵۷ کیلوگرم مواد مخدر از نوع 
مرفین در نتیجه بازرسی از یک دستگاه تریلی در این استان خبر داد. 

 سردارمیرفیضی افزود : در پی گیری اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، یک 
قاچاقچی مواد افیونی شناسایی و مشخص شد نامبرده قصد دارد، محموله مواد مخدر را به وسیله یک 
دستگاه تریلی از مرزهای جنوب شرقی کشور و در ادامه با عبور از محور مواصلاتی استان قم به استان 

همجوار منتقل کند، بنابراین بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی گفت: سپس با هماهنگی مقام قضائی استان مأموران به محل مورد نظر در یکی از محورهای 
مواصلاتی استان اعزام و کنترل تردد خودروهای عبوری در دستور کار آن ها قرار گرفت که سرانجام تریلی 
بار قانونی برنج، شناسایی و متوقف شد. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: تریلی در ادامه به یگان 
منتقل و طی بازرسی صورت گرفته ۳۵۷ کیلوگرم مرفین کشف و متهم دستگیر شد. سردار میرفیضی افزود: 
در نهایت نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی استان در خاتمه از شهروندان خواست، هرگونه اخبار و اطلاعاتی در این زمینه و یا سایر 
جرایم را در اسرع وقت از طریق مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ در اختیار پلیس قرار دهند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم  خبراد

کشف لوازم و تجهیزات رایانه ای قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف لوازم و تجهیزات رایانه ای قاچاق در این استان خبر داد. 

 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران یگان تکاوری استان در راستای دستورات سلسه مراتب 
فرماندهی مبنی بر مبارزه با قاچاق کالا و برخورد با قاچاقچیان،در اتوبان "قم-تهران"یک دستگاه خودروی 
آریسان حامل لوازم و تجهیزات رایانه ای را متوقف کردند. وی گفت: در ادامه طی بررسی صورت گرفته از 
داخل خودرو ۵۹ دستگاه مودم، ۷۹۸ عدد موشواره و ۲۰ دستگاه پرینتر فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: کارشناسان ارزش اموال مکشوفه قاچاق را حدود یک 
میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری سارق منازل آپارتمانی منطقه پردیسان
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با تلاش مأموران کلانتری ۲۲ پردیسان سارق منازل آپارتمانی 

دستگیر و به ۵ فقره سرقت اعتراف کرد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در پی وقوع چند فقره سرقت منازل آپارتمانی در منطقه 
پردیسان موضوع در دستور کار مأموران کلانتری ۲۲ قرار گرفت. وی گفت: در ادامه مأموران با انجام اقدامات 
پلیسی و گشت  زنی های هدفمند در نقاط جرم خیز، موفق به شناسایی و دستگیری سارق مورد نظر شدند. 
فرمانده انتظامی شهرستان قم بیان داشت: متهم پس از دستگیری با مشاهده مدارک و قرائن موجود، به 
ارتکاب ۵ فقره سرقت منازل آپارتمانی اعتراف کرد. سرهنگ جعفریان اظهارداشت: در نهایت نامبرده پس از 

تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد

انعقاد تفاهم نامه ای با بنیاد مسکن 
به منظور طرح بازآفرینی شهری 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از انعقاد تفاهم نامه ای با بنیاد 
مسکن به منظور طرح بازآفرینی شهری موضعی ۷۳ هکتار در محدوده 

خاکفرج خبر داد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به تفاهم نامه معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری قم با بنیاد مسکن، اظهار داشت: طرح بازآفرینی موضعی ۷۳ 

هکتار در محدوده خاکفرج در این تفاهم نامه پیگیری می شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم بابیان اینکه مصوبه لازم اجرای 
این طرح گرفته شده است، افزود: مذاکرات با بنیاد مسکن نیز صورت 
گرفته است، بنیاد مسکن نیز در این تفاهم نامه ساخت وساز نمی کند اما 
آماده هستند که محرک توسعه باشند. جانقربان با اشاره به ایجاد دفتر 
تسهیل گری از سوی بنیاد مسکن در این منطقه نیز تصریح کرد: تعداد 
خانه ها منطقه موردنظر از سوی بنیاد مسکن شناسایی شده و با ساکنان 
صحبت شده و مشاور نیز انتخاب شده است. وی در رابطه با نحوه اقدام 
در راستای بازآفرینی این طرح نیز تأکید کرد: ساکنان می توانند در صورت 
صحبت های  با  کنند،  مشارکت  سرمایه گذار  با  یا  شوند  جابه جا  تمایل 
انجام شده با ساکنان بیشتر آن ها علاقه مند هستند که بمانند اما توان مالی 
سرمایه گذاری ندارند. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره 
تعهدات این تفاهم نامه، تصریح کرد: علاوه بر ایجاد دفتر تسهیل گری، 
بنیاد مسکن تخریب و خاک برداری را با هزینه خود ساکنان انجام می دهد 
و ودیعه مسکن نیز برای نوسازی خانه ها پرداخت می کند. جانقربان ادامه 
داد: خود مالکان می توانند ساخت وساز کنند یا سرمایه گذار معرفی کنند، 
سرمایه گذار هم می تواند به صورت بلوکی املاک را خریداری و مشارکت 
کند. به گفته وی متوسط تراکم در این منطقه ۳ طبقه است و یک طبقه هم 
تشویقی بافت فرسوده داده می شود اما اگر تجمیع کنند و پلاک های زیر 

۱۵۰ متر به ۲۵۰ متر برسد طبقه تشویقی ۲ طبقه خواهد شد.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

مدیریت پارک حاشیه ای معابر 
با اجرای طرح پارکومتر

ترافیک شهرداری قم، اجرای طرح  و  نقل  و  سرپرست سازمان حمل 
پارکومتر در حاشیه معابر را اقدامی در راستای مدیریت پارک حاشیه ای 

ارزیابی کرد.
قاسم طالبی ضمن اشاره به اجرای طرح پارکومتر در برخی از معابر پر 
ترافیک سطح شهر، گفت: طرح مدیریت پارک حاشیه ای با هدف بوجود 
آوردن عدالت استفاده از فضای پارک حاشیه ای و روان سازی ترافیک شهری 
از آبان ماه سال جاری طراحی شده است. سرپرست سازمان حمل و نقل 
و ترافیک شهرداری قم اجرای این طرح را بر اساس ثبت پلاک خودروهای 
پارک شده خواند و افزود: در این طرح پلاک خودروها در سامانه ای که در 
اختیار پارکبان قرار داده شده ثبت می شود و بر اساس تعرفه های که در 
محل های مورد نظر نصب و برای رانندگان و شهروندان قابل رؤیت است، 
قابل پرداخت خواهد بود. طالبی، بلوار محمد امین، بلوار ۴۵ متری عمار 
یاسر، خیابان شهید لواسانی، خیابان ۱۹ دی و خیابان شهدا را در حال 
حاضر، مسیرهای دارای طرح پارکومتر ذکر کرد و ادامه داد: در این طرح 
پلاک خودروهای پارک شده در فضای حاشیه ای معابر بوسیله پارکبان ها 
و بصورت مکانیزه ثبت می شود و هزینه پارک در معابر واقع در طرح، طبق 
تعرفه مصوب شورای اسلامی شهر بصورت نیم ساعت اول رایگان و در نیم 

ساعت های بعدی طبق تابلوهای نصب شده در هر معبر افزایش می یابد.
طبق  افزود:  حاشیه ای،  پارک  هزینه  پرداخت  میزان  خصوص  در  وی 
تعرفه مذکور و مصوبه شورای ترافیک استان، معابر در این طرح، از نظر 
شلوغی درجه بندی شده و نرخ ها ممکن است در معابر مختلف تغییر کند. 
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: شهروندان 
می توانند برای استفاده از پارک حاشیه ای، توسط کارت های بانکی طرح 
شتاب و بر روی کارت خوان های که در اختیار پارکبان ها قرار دارد، اقدام 
کنند و به میزان مبلغ پرداختی، پلاک خودرو آنها شارژ و در سامانه ثبت 
می شود. طالبی در پایان افزود: برنامه های پرداخت الکترونیکی – کیف پول 
شهروندی –  و استفاده از اپلیکیشن قم یار، با هدف سهولت و امنیت در 
پرداخت، در دستور کار قرار گرفته و به زودی شهروندان می توانند از این 

درگاه ها هزینه پارک حاشیه ای در معابر را پرداخت کنند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تاکید کرد
لزوم تشویق مردم برای استفاده از دوچرخه

امروز  چالش های  از  یکی  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
کلان شهرهای کشور را توجه ویژه به خودرومحوری به جای انسان محوری 
دانست. عباس ذاکریان با اشاره به تدوین طرح جامع حمل ونقل شهر قم، 
اظهار داشت: بیش از ۱۵ سال از آخرین طرح حمل ونقل شهر قم می گذرد 
که در این راستا سند جامع حمل ونقل و ترافیک شهر قم تدوین شده است.

از  دیگر  یکی  اینکه  بابیان  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
اقدامات انجام شده در حوزه حمل ونقل شهری در قم، تدوین طرح جامع 
ترافیک  در شورای  تصویب  از  بعد  این طرح  کرد:  ابراز  است،  دوچرخه 
استان، در فاز نخست آن در خیابان شهید صدوقی آغازشده است که در این 
فاز بیش از ۱۸۰ کیلومتر مسیر ویژه تردد دوچرخه پیش بینی شده است. 
ذاکریان ادامه داد: متأسفانه در سال های گذشته در کشور توجه زیادی 
به انسان محوری در طراحی شهری نشده است و بیشتر معابر و خیابان ها 
برای خودرومحوری احداث شده اند که این نگرش امروز کلان شهرها را 
با مشکل روبرو کرده است و هرچه خیابان احداث می شود تقاضای سفر 
توسط خودروها نیز افزایش می یابد. وی با تأکید بر اینکه یکی از راه های 
کاهش این مشکلات تشویق استفاده شهروندان از دوچرخه است، یادآور 
شد: در کنار فرهنگ سازی باید در شهرسازی نیز توجه ویژه ای به مسیرهای 
دوچرخه شود تا مردم بتوانند در مسیری ایمن به دوچرخه سواری بپردازند. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اختصاص ۱۰ میلیارد 
تومان بودجه برای توسعه معابر دوچرخه در سطح شهر، اضافه کرد: احداث 
از  یکی  پیست  با هفت  پردیسان  و حرفه ای دوچرخه  استاندارد  پیست 
اقدامات انجام شده در این زمینه است که امیدواریم تا ۲۲ بهمن این پیست 

به بهره برداری کامل برسد.
 

به منظور پیگیری اجرای  روند پروژه صورت گرفت

بازدید میدانی شهردار قم
 از پروژه فاز پنج عمار یاسر

شهردار قم از پروژه بلوار شهید اوسطی )فاز پنج عمار یاسر( بازدید کرد و در 
جریان جزئیات روند اجرای این پروژه قرار گرفت. دکتر سید مرتضی سقائیان 
نژاد با حضور میدانی در محل اجرای پروژه فاز پنج عمار یاسر)خیابان شهید 
اوسطی( از روند پیگیری و ساخت پروژه بازدید کرد. وی در این بازدید بر 
تسریع در اجرای پروژه و رفع معارضات ملکی و تأسیسات شهری با هدف 
بازگشایی مسیر تأکید کرد. فاز پنج عمار یاسر یکی از مهم ترین پروژه های 
هسته مرکزی شهر قم است که شامل حدفاصل خیابان معلم تا ریل راه آهن 

بوده و در نهایت به میدان سپاه در منطقه چهار متصل می شود.

شهری  تخلفات  رفع  و  پیشگیری  کل   مدیر 
در  مشترک  طرحهای  اجرای  از  قم  شهرداری 
راستای کاهش آسیبهای اجتماعی وساماندهی 

متکدیان خبرداد.
ایمان   با  گو  و  گفت  در  شفیعی   رضا  احمد 
اظهار  طرح  این  اجرای  جزییات  درخصوص  
از آسیب ها و مسائل موردتوجه هر  داشت: یکی 
شهر، پدیده تکدی گری است که با ساختارهای 
در  جامعه ای  هر  اقتصادی  اجتماعی،  فرهنگی 
ارتباط است، دراین بین این پدیده در شهرها به ویژه 
در کلان شهرها از معضلات اجتماعی گریبان گیر 
با شیوه های  از اشخاص سودجو  برخی  که  بوده 
و  دینی  احساسات  از  استفاده  سو  و  گوناگون 
اخلاقی شهروندان و با عناوین و شگردهای خاص 
اقدام به تکدی گری در سطح شهر کرده و بعضاً در 
و علاوه  فعالیت کرده  باندهای تکدی گری  قالب 
بر ایجاد مشاغل کاذب ومخرب ،سلامت وارامش 

شهری را تهدید می کند.
تأکیدات شهردار  به  توجه  ادامه داد:با  شفیعی 

و همچنین پشتیبانی ها و حمایت های دادستان 
قضایی  بخشهای  در  که  ای  ارزنده  وتعاملات  قم 
وانتظامی ایجاد گردیده گامهای موثری را در ارائه 
کریمه  شهر  ومجاوران  زائران  به  مطلوب  خدمات 
اهل بیت)ع( و تامین رفاه حال و آسایش شهروندان 
باهدف انتظام بخشی به شهر وهمراستا با اجرای 
اقدامات پیشگیرانه مطابق مصوبات ستاد ملی کرونا  
با تکیه بر اصل قانون مداری و اخلاق محوری طرح 

ضربتی کاهش آسیبهای اجتماعی اجرا میگردد.
مدیر کل پیشگیری ورفع تخلفات شهری تصریح 
کرد: قم مقدس به لحاظ وضعیت خاص مذهبی و 
موقعیت جغرافیایی خود یکی از مهمترین شهرها 
از نظر مهاجرت پذیری درکشور محسوب می شود 
و بدیهی است که ساختار فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی وزیرساختهای شهری آن گنجایش حجم 
بالای ورود را نخواهد داشت، در این میان  عوارضی 
ازجمله تکدی گری و سایر آسیب های اجتماعی در 
قالب متکدی، کارتن خواب، کودکان کار و معتادان 
متجاهر در شهر نمود داشته وهزینه های فراوانی را 

به شهر تحمیل می کند .
راستای   در  منظور  بدین  داشت:  بیان  شفیعی 
تأمین رفاه حال شهروندان گرامی مجموعه مدیریت 
شهری در بخش انتظام بخشی به شهر با به کارگیری 
کلیه عوامل ستادی و اجرای در بخشهای امانی و 
در  و  هشتگانه  مناطق  درسطح  خود   خصوصی 
قالب۳۰ اکیپ خودرویی ، موتوری و پیاده در سطح 
شهر و به طور ویژه وشبانه روزی با همکاری عوامل 
محترم انتظامی در هسته مرکزی شهر و پیرامون 
 ، متکدیان  جمع آوری  ضربتی  طرح  مطهر  حرم 
بلامکان ها و کودکان خیابانی و معتادان را از ابتدای 
دیماه آغاز نموده است  ودر چند مرحله  تا پایان 

سال اجرایی خواهد شد .
قانونی  وظایف  بنابه  طرح   داد:این  ادامه  وی 
شهرداری ودر راستای اجرای مصوبات شورای عالی 
کشور به منظور تغییر سیما و منظر شهری و کاهش 
آسیب های اجتماعی و ساماندهی افراد مذکوراجرا 
می شود که مطابق فرایندهای تبیین شده پس از 
جمع آوری این افراد تحویل مرکز غربالگری داده 

میشود .
خصوص  در  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی 
از  دیگر  گفت:یکی  غربالگری  مرکز  فعالیت های 
وظایف اصلی  شهرداری مطابق مصوبات شورای 
عالی اداری استان ایجاد وتجهیزمرکز غربالگری 
بود که شهرداری قم از سال ۹۶با بکار گیری از توان 
وتجربیات موسسات مددکاری وتوانبخشی مردم 
نهاد با نظارت فرمانداری محترم وهمکاری برخی از 
ادارات استان فعالیت  خود را آغاز نموده وتا کنون 
اقدامات خوبی را داشته است وبخصوص با توجه به 
شرایط خاص پس از شیوع ویروس کرونا این برنامه 
ها واقدامات بصورت تخصصی وبا رعایت پرتکلهای 
بهداشتی از زمان تحویل وپذیریش کاملا ایزوله وتا 
زمان غربالگری وانتقال به مراکز استانی فرایند ادامه 

می یابد .
مشارکت  یقینا  کرد:  خطرنشان  درپایان  وی 
برنامه وطرحی  مردمی عامل اصلی موفقیت هر 
می باشد بنابراین درراستای همیاری دراین طرح 
نیز شهروندان می توانند با اهداء کمک های خود به 
نهادهای و دستگاه های خیریه شناخته شده سطح 
شهر آن را به دست نیازمندان واقعی برسانند و از 
هرگونه کمک به متکدیان خیابانی جداً خودداری 
آرام وسالم در شهر سهیم  ایجاد فضای  کنندودر 

باشند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم خبر داد

اجرای طرح ضربتی کاهش آسیب های اجتماعی

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از تخفیف ۲۰ درصدی پرداخت عوارض 
ساختمان های ساخته شده برای دریافت گواهی عدم خلاف و پایان کار به 

مناسبت نهم دی و دهه فجر خبر داد.
محمود مسگری در حاشیه یکصد و هفتاد و سومین جلسه شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به کاهش درآمد های شهرداری در دوره شیوع کرونا، گفت: 
امسال به پروانه های ساختمانی درحال صدور تخفیفی داده نمی شود و این 
تخفیف به بناهای ساخته شده که درخواست گواهی عدم خلاف و پایان کار 
هستند تعلق می گیرد. وی افزود: این مصوبه از نهم دی تا بیست و دوم بهمن 

در مناطق ۸ گانه شهرداری شهر مقدس قم اعمال می شود.
»حلقه  اجرای  با  را  رانی  اتوبوس  خطوط  شعاعی  طرح  اجرای  مسگری 

طلایی« از دیگر مصوبات شورای اسلامی شهر قم بیان کرد.
وی انتهای خطوط اتوبوس رانی بر اساس طرح شعاعی را منتهی به د ایره 

طلایی اطراف حرم مطهر فاطمه معصومه)س( دانست.
مسگری افزود: مسافران در ۴ ایستگاه این حلقه که شامل میدان شهید 

مطهری، پل آهنچی، چهار راه شهدا و بازار است پیاده و مسیر خود را انتخاب 
می کنند. وی هزینه کرایه بین ایستگاه های ۴ گانه براساس این طرح برای 
دارندگان کارت را ۱۸۰ تومان و به صورت نقدی ۵۰۰ تومان بیان کرد و گفت: 
کرایه خطوط شهری با پرداخت از طریق کارت و بدون افزایش قیمت ۷۰۰ 

تومان و به صورت نقدی ۱۵۰۰ تومان است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم همچنین تصویب تفریغ بودجه سال ۹۸ 

سازمان توسعه و عمران را از دیگر مصوبات این نشست بیان کرد.
بودجه وصولی این سازمان اقماری شهرداری در سال ۹۸ یکصد و سیزده 
میلیارد تومان بوده که کسر بودجه ۳ میلیارد و هشتصد میلیون تومانی به شورا 

ارسال شده است که البته این کسر بودجه با تذکر اعضای شورا همراه بود.
عبداله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم بر لزوم انضباط مالی این 
سازمان تاکید کرد، اما این سازمان را هم بازوی مطمئن و کارآمد برای شهرداری 
خواند. گفتنی است ۸۰ میلیارد تومان از بودجه سازمان توسعه و عمران در سال 

۹۸ هزینه طرح های عمرانی و مابقی هزینه اداری و کارمندی شد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد

تخفیف ۲۰ درصدی عوارض ساخت وساز

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت : همزمان با افزایش برودت ها در 
سطح استان مصرف گاز طبیعی در قم با رسیدن به عدد ۱۰ میلیون متر 
مکعب نصاب جدیدی را در مقایسه با زمان مشابه سال های گذشته ثبت کرد.
مهندس نصیری در گفت و با اعلام اینکه از آبان امسال و همزمان با سرمای 
هوا میزان مصرف گاز در استان افزایش یافت، افزود: امروز میزان مصرف 
گاز طبیعی در قم با ۱۰ ملیون مترمکعب رسید که رکوردی جدید به شمار 

می رود.
نصیری با تاکید بر ضرورت صرفه جویی در مصرف گاز و مدیرت مصرف 
در بخش های خانگی و تجاری، گفت: با وجود اینکه قم به لحاظ قرار گرفتن 
در مسیر خط سراسری مشکلی در تامین گاز ندارد، اما هم استانی ها و 

شهروندان قمی باید مصرف بهینه را در مورد توجه قرار دهند تا استان های 
شمالی کشور با کمبود گاز مواجه نشوند.

وی تصریح کرد: با کاهش یک درجه ای دمای محیط، شش درصد در 
مصرف گاز صرفه جویی می شود که می تواند در ساعات اوج مصرف گاز مورد 

نیاز تمام مناطق کشور را تامین کند.
مدیر علامل شرکت گاز استان همچنین با اعلام اینکه این شرکت آمادگی 
دارد تا به صوررت رایگان نسبت به بهینه نمودن تمام موتورخانه های خانگی 
و تجاری به صورت رایگان اقدام نماید، افزود: در این طرح علاوه بر ایزوله 
کردن تاسیسات و تنظیم مشعل موتورخانه ها، رسوب گیر های مغناطیسی 

هم برای آن ها نصب می شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم :

مصرف گاز طبیعی درقم رکورد زد


